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Vedr. Budget 2024 

Er det Socialforvaltningens embedsværk eller er det de folkevalgte poli�kere, der bestemmer? 

Socialforvaltningens administra�on har fremlagt sit forslag �l budget 2024, som Kommunalbestyrelsen 
e�erfølgende skal drø�e og tage s�lling �l. 

Det er med stor undren, at jeg kan konstatere, at administra�onens forslag bygger på den forudsætning, at 
plejeboligerne i hhv. Slaglille og Lynge bliver lukket. Dvs. den plejeboliganalyse, der blev fremlagt i foråret. 

På baggrund af bl.a. protester og påvisning af, at den bagvedliggende økonomiske kalkule næppe ville kunne 
holde, blev det poli�sk beslutet, i både økonomiudvalget og i kommunalbestyrelsen, at der skulle laves nye 
analysere af plejeboligkapaciteten, og at denne analyse vil skulle fremlægges i e�eråret.  

Det forekommer mig, at det er en noget arrogant administra�on, der �lsyneladende fastholder den analyse, 
der én gang er blevet afvist af kommunalbestyrelsen. 

Det er besynderligt, at man fastholder, at det giver mening, at indfri bygningslån �l kurs 150, og at man er 
inds�llet på at bære et tab på adskillige millioner om 3 -6 år – især når man kan læse i 2024-budgetet at de 
gamle ikke kan blive vasket i weekenden, og at der max. kan gives rengøring med 40 min. hver 4. uge. 

En af forudsætninger for det afviste forslag fra foråret var bl.a. at Lynge og Slaglille bliver tømt for beboere i 
løbet af 2-3-år. På Slaglille ligger der klare �lkendegivelser fra min. 12 beboere og deres pårørende, at man 
agter at blive boende, og IKKE vil flyte. Det vil betyde, at Slaglille skal drives videre som plejebolig, sålænge 
der bare er én beboer. Derved bor�alder de økonomiske beregninger, hvilket var en medvirkende årsag �l, 
at det poli�sk blev beslutet at lave nye analyser på et andet grundlag!!! 

Så socialforvaltningen er da vist ude på dybt vand. 

Hvis det altså poli�kerne, der bestemmer. 

Er det det? 

Venlig hilsen 

Pia Narud 

(Pårørende �l en plejebolig-beboer) 

 



Fra: Niels Hilker
Til: FUNK Budget Høringssvar
Emne: Budgethøringssvar fra Grønt Forum
Dato: 12. september 2023 12:43:16

Hermed en budgetkommentar fra Grønt Forum

Katastrofalt og uværdigt forslag til besparelse på naturvejledningen

Sorø Kommunes forslag til budget for 2024 vil de facto nedlægge
naturvejledningen, som udgår fra Kongskilde Naturcenter. Med besparelsen på
447.000 i 2024 og 596.000 i hvert af overslagsårene efterlades ingen reel mulighed
for at vejledningen kan fortsætte.

Dette vil medlemmerne af Grønt Forums på det kraftigste advare imod. Besparelsen vil efter vores
opfattelse forringe Sorø Kommunes naturtilbud til børn langt ud over det rimelige og forsvarlige. Vi
finder det endvidere uværdigt, at naturvejledningen hvert år skal være i fare for nedlæggelse.

Naturvejledningen har en bred målgruppe, der omfatter: skoler, dagtilbud, herunder lærere og
pædagoger, pædagogstuderende, børnefamilier, voksne: både de allerede naturinteresserede og de
naturfremmede, som har brug for motivation og en hjælpende hånd til at komme ud.

Og især børnene skal ud i naturen. Ud og mærke jorden og se på skyerne, blomsterne og træerne.
Alt tyder på, at den tid, børn bruger i naturen, er rigtig godt givet ud. Naturoplevelser giver ikke kun
glæde og udfordringer for barnet, mens det er i naturen. Ophold i naturen giver sunde og kloge børn,
der vokser op som ansvarsfulde beskyttere og benyttere af naturen.

Men hvis børnene omvendt ikke kommer ud og får en "forbindelse" til naturen, så er der større risiko
for, at naturen ikke kommer til at spille en rolle i deres voksne liv. At bruge naturen minder os om, at
naturen er vores livsgrundlag, som forsyner os med frisk luft, rent vand, sunde fødevarer og
muligheden for at leve og overleve sammen med millioner af andre arter og organismer.

For at illustrere lidt af bredden i naturvejledningens aktiviteter vil vi pege på:

at Kongskilde Naturcenter alene i 2023 laver formidling, undervisning og aktiviteter for mere
end 3000 børn og voksne

at mere end 1000 børn og voksne i 2023 deltager i Kongskilde Naturcenters aktiviteter i
forbindelse med offentlige arrangementer

at mere end 200 familier i 2023 deltager i Kongskilde Naturcenters naturklub, som er et tilbud
til familier, hvor de sammen fordyber sig i naturoplevelser med leg og læring

at der i 2023 bliver afholdt kompetenceudviklende kurser for mere end 150 pædagoger og
lærere for derigennem at styrke arbejdet med naturfagsundervisning.

at mere end 800 skoleelever i 2023 deltager i forløb i forbindelse med projektet En
naturvidenskabelig rejse langs Susåen

at mere end 350 børn og voksne har deltaget i sommerferieaktiviteter, hvor de blandt andet
har været en tur i kano. Her er de blevet klogere på vand og videnskab og på, hvordan man
færdes sikkert i kano.

at naturvejledningen både tilbyder formidling og undervisning med udgangspunkt i
naturcenteret på Skælskørvej, men også på legepladserne, i skolegårdene, og i naturområder
som skoler og dagtilbud har i deres nærområder. Og hjælper på den måde børnene til at blive
trygge ved at færdes i, og ved at bruge, naturen i deres eget lokalområde.

at Kongskilde Naturcenter danner rammen for et frivilligt socialt fællesskab, hvor frivillige
voksne bidrager til formidling og ikke mindst til alle de praktiske gøremål, der er forbundet med
at drive et naturcenter.

mailto:niels.hilkers@gmail.com
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Hertil kommer, at med Sorø Kommunes økonomiske bidrag til naturvejledningen, er det muligt at få
støtte fra eksterne fonde til udviklingsaktiviteter, udstyr og materialer. På den måde er Sorø
Kommunes bidrag også økonomisk set en virkelig god investering. Sorø Kommunes økonomiske
bidrag er en forudsætning for at kunne modtage eksterne fondsmidler. Hvilket naturligvis også er en
vigtig begrundelse for at Sorø Kommune skal fortsætte med tilskuddet.

Grønt Forum ser derfor frem til, at det meget ødelæggende forslag om at sløjfe det økonomiske
bidrag til Naturvejledningen ved Kongskilde Naturcenter fjernes..

På vegne af Grønt Forum;

Niels Hilker
formand for DN Sorø  
                                                                                                             
Niels Hilker                                                              
Smedevej 66
4180 Sorø
mobil: 30.40.05.09
formand for DN i Sorø

Virusfri.www.avast.com

https://www.avast.com/sig-email?utm_medium=email&utm_source=link&utm_campaign=sig-email&utm_content=webmail
https://www.avast.com/sig-email?utm_medium=email&utm_source=link&utm_campaign=sig-email&utm_content=webmail




 





HANDICAPRÅDET   

 Side 1 af 3 

 

14. september 2023 

 

Høring om Sorø Kommunes forslag til Budget 2024-2027 
Høringsfrist den 15. September 2023  

 
 
 
Budget 2024- 2028 er den 31/-23 sendt i offentlig høring. 
Hermed Sorø Kommunes Handicapråds høringssvar. 
 
 
 
Handicaprådet vælger i denne høring, ikke at dykke ned i de specifikke budgetområder. 
Vi vælger denne gang, at komme med en overordnet betragtning, spørgsmål til den kommunale pengekasse 
generelt og endelig retoriske spørgsmål til den overordnede kommunale tilgang til det samlede 
specialiserede socialområde. 
 
Budgettet står på benene af de voldsomme besparelser i foråret 2023.  
Der var store besparelser på socialområdet - børne- såvel som voksenhandicap- og ældreområdet. 
Besparelser som er vedtaget men endnu ikke udmøntet. 
 
Hvordan sikrer vi os, at den besparelse, der endnu er ikke udmøntet med udgangen af 2023, ikke påvirker 
budget 2024 negativt? 
Hvordan sikrer vi, at vi primo Januar 2024 ikke endnu en gang står overfor voldsomme besparelser affødt af 
tildligere års endnu ikke udmøntede besparelser? 
Vi har set flere gange, at når vi når januar i et nyt år, finder man pludselig ud af, at det budget, der lige er 
blevet godkendt endeligt i det forudgående efterår ikke holder stik, og der må findes X antal millioner via 
yderligere besparelser. Som regel hentes disse på handicap- ældre- børne- og skoleområdet.  
Dette scenarie har vi set gang på gang, de seneste mange år. 
 
Handicaprådet ser positivt på administrationens forslag til et budget i balance øger budgetterne på 
specialundervisnings- og foranstaltningsområdet i erkendelse af, at budgetterne hidtil har været budgetteret 
urealistisk lavt på områderne. Dog spiller det ikke godt sammen med indstillingen om lukning af Sandlyng 
Supercenter. Det er en lukning på den hårde måde, hvor der ikke er reserveret lønkroner til, at noget af 
normeringen følger med ud på stuerne, hvor børnene fra Sandlyng, nu skal få en hverdag til at fungere. Det 
vil sige, at der lægges op til slet ikke at prioritere indsatsen overfor børnene i førskoletiden. 
 
Det samme kan siges til forslaget om lukning af dagcenter Degneparken og dagtilbud til demente - bare i den 
anden ende af livsspændet, samt hvad der ellers kan ligge af eventuelle indirekte besparelser andre steder i 
oplægget. 
 
Der er til uklædelighed blevet sparet på blandt andet de samlede specialiserede socialområder i vores 
kommune. At fortsætte med at spare på disse områder, som man har gjort tidligere år, virker tydeligvis ikke - 
udgifterne bliver på trods af dette, ved med at vokse. 
 
 
Kunne det tænkes: 
 

• Kunne det tænkes at netop besparelserne på det samlede specialiserede område, er direkte 
medvirkende årsag til yderligere meromkostninger på områderne? 
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• Kunne det tænkes, at jo mere der spares på denne befolkningsgruppe, jo dårligere fungerende bliver 
 de – store som små? 

• Kunne det tænkes, at jo dårligere fungerende denne borgergruppe bliver, jo større behov for hjælp  
får den – uagtet i hvilken form hjælpen måtte udmønter sig? 

• Kunne det tænkes, at jo mere hjælp, der bliver behov for, jo større bliver udgiften til denne hjælp? 
 

• Kunne det tænkes at det ved at investere i en to-lærer ordning i en skoleklasse,  reelt ville blive  
muligt at rumme børn med støttebehov, i almen klasserne? 

• Med udgangspunkt i devisen “det, der er godt for nogle, er godt for alle” - kunne det så tænkes at en 
bedring af læringsmiljøet i folkeskolen generelt, kunne medvirke til for eksempel færre angst-
diagnoser hos “12-talspigerne” – store som små? 

• Kunne det tænkes at besparelser på det almene børneområde, reelt er med til at fostre og føde 
specialområdet generelt? 
 

• Kunne det tænkes at man ved at give fru Jensen 1 ugentlig  rengøring kunne forhindre, at fru Jensen 
for eksempel indlægges på grund af infektioner, der reelt har sin oprindelse i uhygiejniske forhold i 
hjemmet – læs toilet (hvordan vil dit toiletbræt og din toiletkumme se ud, hvis du kun gør den ren 
hver tredje uge?) og køkken? 

• Kunne det tænkes at man ved at bevilge det rigtige hjælpemiddel i første hug kunne spare 
efterfølgende merudgifter i form af ekstra konsulentbesøg, gentagne tilretninger og måske ny 
bevilling til det rigtige hjælpemiddel (så har man købt hjælpemidlet to gange)? 

• Kunne det tænkes at der ved brug at tro og love erklæringer også på bilområdet, kunne spares 
penge f.eks. i form af mindreforbrug af sagsbehandlingstid? 

• Kunne det tænkes, at hvis man har tillid til at borgerne ikke beder om hjælp eller tiltag, der ikke er 
behov for, kunne indføre en mere korrekt, forenklet, en mere helhedsorienteret, billigere og 
hurtigere sagsbehandling og dermed kunne spare penge som kunne bruges på andre områder? 

• Kunne ovenstående bullet tænkes at have en indflydelse på vores kommunes andel af hjemsendelser 
og omgørelser fra Ankestyrelsen? 

 
 
At blive ved med at stramme tommelskruerne, med “mere-af-det-samme”, virker tydeligvis ikke - der er brug 
for, at finde en anden vej! 
 
Administrationen har forslået at bruge nogle af de midler vi har i kommunekassen - som, hvis Handicaprådet 
er korrekt informeret - pt skulle indeholde 140 millioner kr. 
Har Handicaprådet forstået dette korrekt, skulle der således være 65 millioner til rådighed at gøre godt med 
– så har vi stadig vores buffer på 75 millioner. 
 
Lad de 65 millioner komme ud at arbejde på de områder, der er blevet udhulet de seneste 10 år. 
Udvis rettidig omhu i omgangen med vores alle sammens penge og vores alle sammens velfærd. 
Investér i det forsømte. 
 
Ja, Sorø Kommune kommer til at stå i en situation, hvor der i en periode må investeres i BÅDE helbredelse 
OG i forbyggelse – det er konsekvensen af det seneste årtis besparelser på det samlede specialiserede 
område. 
Det vil på sigt rette sig, så vi ender et sted, hvor der kan investeres mere i forebyggelse – der alt andet lige 
altid er en bedre investering, både menneskeligt og økonomisk – end i helbredelse. 
 
Slutteligt må Handicaprådet bemærke og stille spørgsmålstegn til det demokratiske og lovmedholdelige i, at 
Budget 2024 er blevet førstegangsbehandlet i Økonomiudvalget onsdag den 13/9-23, når høringsfristen 
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er fredag den 15/9-23 kl. 08.00 - altså inden høringsfristens udløb? 
 
Det giver i bedste fald anledning til undren og i værste fald anledning til at spørge, om Sorø Kommune 
overhovedet tager diverse høringer og høringssvar seriøst? 
Sender Sorø Kommune høringer ud på skrømt? 
Handicaprådet håber ikke det er tilfældet. 
 
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Sorø Kommunes Handicapråd 
V. formand Johnna Toft Kristensen         
Telefon: 51 92 33 37 
E-mail: alstedjtk@gmail.com  
 



 
 
 
 
  

 

 
FOA Vestsjælland 
 
Japanvej 2 
4200 Slagelse 
 
Telefon: 46973860 
E-mail: Vestsjaelland@foa.dk  
 

 
 
 
 

Dato: 
08.06.23 

  

 
 
 
 
Høringssvar budget 2024 
 
 
Hermed høringssvar til budget 2024 fra FOA Vestsjælland. 
 
Først vil vi udtrykke forståelse for, at Sorø kommune er nødt til at tilpasse 
budgettet den økonomiske virkelighed, Sorø kommune er i. 
 
Men der er nogle punkter, hvor vi vil foreslå, at der udvises ekstra op-
mærksomhed. 
 
På børneområdet er der lagt op til at lukke Naturbørnehuset og ændringer i 
ledelsesstruktur og åbningstider. 
Det er vigtigt at der gives alsidige tilbud til børn, som er med til at styrke 
deres udvikling og trivsel. Børn skal have en tryg og sikker opvækst for at 
kunne begå sig som voksne. 
Det er vigtigt at børn med specielle behov også fremadrettet kan få den 
rette støtte og hjælp, uanset om de går i vuggestue/dagpleje, børnehave, 
eller SFO/skole. 
 
På ældreområdet vil nedskæringer i den service og hjælp der tilbydes, 
medføre øget risiko for sygdom og andre skavanker, som også giver en 
øget risiko for indlæggelse på sygehus. 
Der skal både i hjemmeplejen og på plejecentrene være tid til både den 
praktiske og, ikke mindst, den sociale pleje. 
Rengøring og måltider skal være i top for at undgå sygdom og smitte-
spredning, samt at sikre sund og ernæringsrigtig kost. 
 
Der bør i det hele taget være et stort fokus på rengøring i alle kommunes 
bygninger, da det som nævnt, er med til at bremse smittespredning, sikre 
et sundt indeklima, og dermed være med til at mindske sygefravær både 
blandt brugere af institutionerne og personalet. 
 
Det er svært at gennemskue omfanget af personalereduktioner i budgettet. 
Men frygten for at serviceforringelser, omstruktureringer mv. også medfø-
rer nedskæringer på personalet lurer i baggrunden. 
Det er jeres ansvar som politikere, og dermed som øverste myndighed i 
kommunen, at sikre at personalet arbejder under sikre og sunde forhold, 
så de kan gå på arbejde uden at risikere at blive syge, nedslidte eller på-
drage sig arbejdsskader på grund af et dårligt arbejdsmiljø. 
 
I mange år har det være børn og ældre der primært har måttet holde for, 
når der skulle reduceres på service og personale. Det er længe siden at 
skruen ikke kunne strammes mere. Den er gået over gevind. 
Det holder ikke længere. 
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  Hvis Sorø kommune skal fremstå som en attraktiv kommune for tilflyttere, 
skal der være mulighed for god børnepasning, ældrepleje og fritids- og kul-
turtilbud. 
Smuk natur er ikke nok. 
 
FOA Vestsjælland skal derfor henstille til, at økonomien tilpasses på områ-
der, der ikke er essentielle for borgernes sundhed, velvære og trivsel. 
 
Til sidst, uanset hvilke beslutninger der træffes, er det politikerne der må 
stå forrest og tage ansvaret. Det er ikke rimeligt at det er front personalet 
på institutionerne der står for skud. 
 
 
Venlig hilsen 
 
 
Hans Pedersen 
FOA Vestsjælland 
hape@foa.dk 
Tlf. 46971968 
 
 

mailto:hape@foa.dk
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Røde Kors Hjemmet, Kirkevej 41, 4180 Sorø, mail roedekors.hjemmet@soroe.dk, tlf. 57 82 07 26 

 
Sorø, den 14. september 2023 

 

Til 

Sorø Kommune, Administrationen 

 

 

Høringssvar vedr. administrationens finansieringskatalog til budget 2024. 

Sorø Kommunes administration har udarbejdet et foreløbigt finansieringskatalog til Budget 

2024-2027. I kataloget indgår et forslag om lukning af dagcentret på Røde Kors Hjemmet. 

Som anført i katalogets beskrivelse af forslaget yder dagcentret aktiverende og forebyg-

gende indsats til ældre borgere i Sorø Kommune samt aflastning til ægtefælle/pårørende. 

I 2022 var visiteret i alt 86 borgere til dagcentret. 

Det vil efter bestyrelsens bedste overbevisning være et kæmpe tab for de svageste ældre 

borgere i Sorø, hvis dagcentrets tilbud afvikles. En lukning af dagcentret vil ikke kun påvirke 

dagcentrets direkte brugere, men også deres pårørende og i øvrigt også plejehjemmets 

beboere. 

Dagcentrets tilbud har afgørende betydning for mange ældre borgere i Sorø Kommune. 

Der er da også ventelister til dagcentret, ligesom brugere og deres pårørende ofte udtryk-

ker stor taknemmelighed for at komme på dagcentret. 

Dagcenterets tilbud giver de visiterede brugere mulighed for en mere værdig dagligdag, 

hvor de kan være aktive og indgå i et fællesskab på et niveau, hvor det giver mening for 

dem. Det har betydning for den enkelte brugers mentale og kognitive tilstand, men har 

også stor betydning for en ægtefælle/pårørende, der kan få luft til andre aktiviteter eller 

måske lidt afslapning, når manden eller hustruen er på dagcentret. 

I dagcentret modtager brugeren såvel mental som fysisk vedligeholdelsestræning. Og 

med en rehabiliterende tilgang til brugerens opgaver i dagligdagen. Eksempel: Det er må-

ske nemmest et få andre til at trække gardinerne for, men med lidt hjælp kan det være, 

at den ældre selv kan gøre det 

Dagcentret ligger i tilknytning til plejehjemmet og de tilbud og det liv, der er i dagcentret, 

har væsentlig betydning for mange af vores beboere. De har i dag en mere værdig og 

indholdsrig dagligdag ved at deltage i nogle af dagcentrets fællesaktiviteter (bankospil, 

sang, koncerter ol.), nogle kan deltage i dagcentrets vedligeholdelsestræning, og flere 

har sociale forbindelser til dagcenterbrugere udefra. Det betyder noget for opretholdel-



 
       Driftsbestyrelsen 
 

Røde Kors Hjemmet, Kirkevej 41, 4180 Sorø, mail roedekors.hjemmet@soroe.dk, tlf. 57 82 07 26 

sen af beboernes sociale netværk udenfor institutionen, at der er et dagcenter knyttet til 

plejehjemmet. 

Endelig skal vi nævne, at vores medarbejdere også drager nytte af samspillet mellem 

dagcentrets tilbud og dagligdagen på plejehjemmet. Det giver mulighed for gensidig in-

spiration og læring. 

Med venlig hilsen 

 

Kurt Leihardt 

Bestyrelsesformand 



 
 
 
 
 
 
 
 
     Sorø d. 12. september 2023 
 
 
 
Høringssvar fra Sorø Borgerskoles Bestyrelse vedr. Budget 2024.  
 
 
 
 
 
Sorø Borgerskoles bestyrelse ønsker fortsat, at der investeres i vores børn – 
hele 0 – 18 årsområdet; det vil sige, at vi er imod yderligere reduktioner af et i 
forvejen underfinansieret område! 
 
 
Vi henviser til dialogmødet d. 12. september, hvoraf det vil fremgå, hvorfor vi 
fortsat er imod besparelser på området.  Læs input fra Sorø Borgerskoles be-
styrelse i referatet derfra. 
 
Vi ser år efter år de samme oplistede besparelsesforslag. Se tidligere indsend-
te høringssvar, som vedrører disse prioriteringsforslag vedr. budget. 
 
Der er i flere år sket nedskæringer (efter salamimetoden) det er denne tilgang 
til området, der efter vores overbevisning har forårsaget de udfordringer vi står 
i. 
 
 
 
 
 
På bestyrelsens vegne 
 
Hans Sten Hansen  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
 

Sorø Borgerskole 

 

  
Alleen 8 
4180 Sorø 
Telefon: 57876030   
soroe.borgerskole@soroe.dk 
www.borgerskole.dk 

mailto:soroe.borgerskole@soroe.dk
http://www.borgerskole.dk/


Til Sorø Kommune  
 
Vi ser med tilfredshed på, at der er lagt op til at fastholde tilskuddet til de brugerstyrede aktivitetscentre og 
evt. en genindførelse af frivillighedstovholderfunktionen.  
 
Til gengæld ser vi med bekymring på forslaget til besparelse på Frivilligkonsulenten, da samarbejdet med 
Frivilligkonsulenten har været afgørende, både ift. at understøtte det brugerstyrede aktivitetscenter i Sø-
parken, her har Frivilligkonsulenten bl.a. deltaget fast i bestyrelsesmøderne, samt  understøtte det lokale 
samarbejde med os og andre lokale frivillige, så vi kan fastholde vores fokus på at inddrage de mere sårbare 
ældre i vores fællesskaber og sociale aktiviteter. 
Det drejer sig konkret om bl.a. spisefællesskabet, cykelture med cykelrickshaw, GåBussen og andre ensom-
hedsforebyggende initiativer, som bl.a. Det Rigtige Match!, og ikke mindst "læsevenner" som er et samar-
bejde mellem folkeskolens 1. Klasse, aktivitetscentret  og de ældre borgere. Disse initiativer er opstået som 
et tæt samarbejde mellem Frivilligkonsulenten, den tidligere frivillighedstovholder og os frivillige i lokalom-
rådet. 
 
Der er en stor risiko for, at det samarbejde, vi igennem årene har opbygget mellem hjemmeplejen og os 
lokale frivillige, hvor Frivilligkonsulenten har spillet en afgørende rolle, ikke længere vil være muligt at fast-
holde. 
 
Dette giver for os ingen mening at genindføre frivillighedstovholderfunktionen, hvis man samtidig sparer 
Frivilligkonsulenten væk. De to ting hænger sammen, hvis man reelt vil samarbejdet mellem kommunen og 
os frivillige, og vi skal lykkes med at afhjælpe ensomhed og mistrivsel blandt vores mere sårbare ældre i 
Ruds Vedby”. 
 
Det vigtigste  at forstå at man ikke blot kan "slukke" for det samarbejde og evt. "Tænde" for den igen når 
det lige passer ind !  
Alt det der er opbygget ad åre går tabt og det både bekymre gør en frustreret og ked af det at læse.  
 
Genovervej budgettet og lad os udvikle os til endnu mere i Sorø Kommune,  for vi skaber sammen fælles-
skaber for alle.  
 
Venlig hilsen  
 
Peter Moltke på vegne af  
Bestyrelsen for det brugerstyrede aktivitetscenter Søparken. 
 
 
 
 



Fra:
Til:
Cc:

Emne:
Dato:

Døjringe Beboerforening
FUNK Budget Høringssvar

Lukning af Naturbørnehuset
13. september 2023 13:46:15

Til Sorø kommune.

Døjringe Beboerforening ser med stor beklagelse på en eventuel lukning
af Naturbørnehuset. Vi vil se det som et tab for området, både for
udvikling af børnene i institutionen

samt for de foreninger der bruger lokalerne.

Vores forening, Døjringe Beboerforening, har, i lighed med de omliggende
lokalforeninger, stor glæde af at kunne bruge lokalerne til vores
aktiviteter.

En nedlæggelse tror vi, kan have en negativ indvirkning på bosætningen i
området, hvor der ønskes en børnepasning med de muligheder for
udfoldelse og læring for børnene, som er på stedet pt.

Døjringe Beboerforening håber at budgetforhandlerne vil se positivt på,
at Naturbørnehaven forbliver med at eksistere med de faciliteter og
muligheder der er til stede idag.

På vegne af Døjringe Beboerforening

Stig E. Nielsen, sekretær

Foreningens adresse:

Peter Lauridsen, Formand

Sorøvej 3, 4180 Sorø

mailto:kontakt@dobf.dk
mailto:budgethoeringssvar@soroe.dk
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Sorø Kommune    Forældrerådet i Naturbørnehuset 

Rådhusvej 8      Veddevej 19 

4180 Sorø      4190 Munke Bjergby 

Høringssvar vedr. budgetforhandling 2024 

fra forældre og børn i Naturbørnehuset i Munke Bjergby 

Generelle bemærkninger 

Vi tager i denne skrivelse udgangspunkt i Sorø Kommunes børn- og ungepolitik, hvor det fremgår, at 

”De udfordringer, som vi står overfor, kan bedst matches, hvis vi som kommune tør udfordre os selv 

og sætte høje mål”.  Der skal således indledningsvist spørges, hvorfor de besparelser Sorø Kommune 

skal finde i de kommende budgetter, skal være på bekostning af de yngste i vores lille kommune igen. 

Det ser vi som den letteste løsning, og ikke som et signal om, at vi har en kommune, der tør udfordre 

sig selv og sætte høje mål.  

Kommunens børn- og ungepolitik lægger ligeledes op til, at ”Den kommunale indsats bygger på 

samarbejde med børn og unge og deres forældre og hviler helt grundlæggende på, at forældrene har 

hovedansvaret for deres barns trivsel, opdragelse og udvikling.”, men nu vil Sorø Kommune fratage 

forældrene at kunne vælge en institution, hvor børnene udvikler sig i naturen. Det er tvinger således 

forældre med et ønske om, at deres børn skal vokse op med udeliv, til at vælge institutioner udenfor 

kommunen som f.eks. Ringsted Private Skovbørnehave. Det skal i forlængelse heraf nævnes, at Sorø 

Kommune er en landkommune, hvor børnefamilier flytter til netop for at bo og leve i landlige 

omgivelser.  

Forældrene i Naturbørnehuset ser sig således nødsaget til gennem dette høringssvar at forklare 

politikkerne i Sorø Kommune, hvorfor man som forældre VÆLGER at køre langt med sit/sine børn 

hver dag. Det gør vi, fordi vi sætter dem af et sted, hvor de bliver stimuleret som børn gør bedst – 

ude i naturen.  
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Nedlukningen af Naturbørnehuset 

Vi bor uden sammenligning det skønneste sted i Sorø Kommune, og vi er rigtig mange mennesker, 

som virkelig gerne vil bo her og blive boende her. Det er nu muligt for forældre og børn i 

Naturbørnehuset at mødes i de unikke omgivelser Naturbørnehuset befinder sig i. Vi har taget et 

bevidst valg om at bosætte os lige præcis her og lade vores børn vokse op i naturen lige præcis her, 

fordi de små samfund KAN noget. Her er der tryghed og nærhed, vilje og sammenhold. Vi vil 

hinanden i Naturbørnehuset. Vi vil gerne skabe så trygge rammer for vores børn som overhovedet 

muligt. Der er forældre i Naturbørnehuset, der knokler for at skabe sammenhold og mindeværdige 

oplevelser for børnene, fordi det er det, der skaber liv og det, der er med til at binde os sammen 

forældre, søskende og alle Naturbørnehusets børn imellem. Når Naturbørnehuset afholder 

arbejdsdage, kan det til tider være svært at have arbejdsopgaver til alle, fordi der fra forældrene er så 

stor opbakning og enighed om, at det gamle hus skal passes på, da der ikke findes noget, der er 

sammenligneligt andre steder i kommunen.  

Dette lille og gamle hus – som Naturbørnehuset er – danner rammerne for de unikke relationer, der 

er blandt personalet, forældrene og børnene imellem. Vi oplever, at relationerne er blevet dannet 

gennem det udeliv vi alle har som fælles opfattelse af, hvordan vi fremmer vores børns trivsel, læring 

og udvikling. Naturbørnehuset giver ligeledes os forældre en følelse af, at børnene inddrages under 

hensyntagen til børnenes alder og modenhed i de aktiviteter personalet laver med børnene. Det er 

forældrene i Naturbørnehusets opfattelse, at det er vigtigt med vores Naturbørnehus til vores små 

børn, fordi naturen er et alsidig rum, hvor vores børn kan udvikle kompetencer, der i dag er truet og 

kan gå tabt. Vores børn lærer om naturen, samt hvordan man kan bruge naturen på en berigende måde. 

Alt er i dag blevet digitaliseret, og vi skal passe på de sunde vaner, hvor vores børn får brugt krop og 

hjerne ude i den friske luft. 

Bemærkninger fra underskriftindsamlingen 

- ”Jeg er borger i Sorø kommune, mor og cand. pæd. i pædagogisk antropologi. Det er vigtigt

med naturtilbud, der skulle hellere bygges flere end lukke dem der er. Min datter har gået i

skovbørnehave og jeg har selv arbejdet som pædagog i en skovbørnehave. Der er meget

mindre stress blandt både børn og voksne, mindre støj, mere forståelse for, og nysgerrighed

på, naturen.”.
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- ”Min søn går i børnehaven. Vi har valgt denne børnehave fordi min søn har astma og der er

meget ude tid. Siden han er startet her kontra en “Alm” børnehave som han gik før så er han

næsten fri for anfald. Plus alt det natur leg og fokus er helt fantastisk og der er ikke noget

tilbud som dette !!!”

Sammenlægningen med Sandlyng 

Naturen omkring Munke Bjergby er unik med de faciliteter som Naturbørnehuset tilbyder, herunder 

værkstedet, dyrene, grusgravene og spejderhytten. Kommunens vage vurdering af, at Sandlyng kan 

ombygges til ”udefaciliteter”, når nu legepladsen i Sandlyng bliver spærret af, når det regner på grund 

af vandmasserne, runger lidt hult for os forældre.  

Faciliteterne omkring Naturbørnehuset kan kommunen bruge som branding og derved tiltrække 

børnefamilier, der har et lige så brændende ønske om, at tilbyde deres børn den bedste start på livet 

som os forældre, der allerede ved at Naturbørnehuset er det bedste sted for vores børn.  

Det er holdningen fra flere forældre i Naturbørnehuset, at hvis der sker en sammenlægning med 

Sandlyng, vil forældrene her fra huset vælge private institutioner eller hjemmepasning så vidt det er 

muligt.  

Det skal endvidere bemærkes, at et norske studie har vist at børn fra udebørnehaver, har lettere ved 

at bevare koncentrationen når de starter i skole1. Psykisk trivsel i pagt med Sorøs smukke natur, bør 

være en af kommunens fokusområder, da dette bidrager til kommunens attraktivitet for 

tilflytterfamilier.  

Citat fra en forælder i Naturbørnehuset 

- ”Som tilflytterfamilie fra Holte, var tilbuddet i Naturbørnehuset, en stor bidragende faktor

for at vælge at flytte til Sorø. Det har været vigtigt for os at have vished for, at børnene er i

pagt med naturen hver dag, hvilket ikke var tilfældet i dagtilbuddene i Rudersdal kommune”

1 https://friluftsraadet.dk/nyheder/udeleg-boernehaven-oeger-koncentrationen-paa-skolebaenken) 

https://friluftsraadet.dk/nyheder/udeleg-boernehaven-oeger-koncentrationen-paa-skolebaenken
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Afsluttende bemærkninger 

Benyt jer af muligheden for at hente erfaringer fra det innovative og engagerede lokalsamfund, 

herunder opfordres i til at benytte Naturbørnehusets unikke tilbud som en annoncering til kommende 

børnefamilier Sorø Kommune. Benyt jer af mulighederne for at måle effekten af en del af Sorø 

Kommunes politik og visioner – så bevar Naturbørnehuset, som en afgørende aktør i denne proces - 

og lad os nu mødes i fællesskabet mellem det engagerede lokalsamfund og det visionære byråd, i en 

langsigtet strategi, der kan udvikle dette potentiale til fulde, idet erfaringer heraf kan komme hele 

Sorø Kommune til gavn – netop i en tid med økonomiske udfordringer, da vores børns trivsel, 

sundhed og fremtid ikke kan gøres op i penge.  

På vegne af forældrerådet i Naturbørnehuset 

Formand Pia Anette Lindholm Trærup 

Tlf: 60228600 

Mail: piahansen9@hotmail.com 
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Bilag 1.  

Bemærkninger fra underskriftindsamlingen 

500 underskrifter i alt 

#1 

Jeg ønsker at bevare Naturbørnehuset og vores lokalsamfund 

#2 

Jeg støtter Alberte og hendes sag 

#7 

Vi skal værne om de små lokal samfund 

#8 

Naturbørnehuset skal bevares fordi, det er det eneste tilbud i område nord med natur- og 

ude profil. Det er et fantastisk sted med fede områder. Desuden bør vi beskytte det 

lokalsamfund der er. 

#9 

Når vi betragter vores by og kommune, står vi ofte over for valget mellem det pænt 

plejede og det vilde og mangfoldige. Sorø kommune har også dette valg foran sig. Måske 

kan kommunen vælge den flotte græsplæne uden liv, eller den kan vælge noget langt 

mere værdifuldt - en vild natur, der pulserer med liv og mangfoldighed. Denne mulighed 

findes i Naturbørnehuset, og det er derfor, vi bør værdsætte det som et skattekammer af 

læring og opdagelse. 
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#10 

Så vores børn fortsat kan være i et naturbørnehus 

#11 

Det vil være et kæmpe nederlag for Sorø kommune at miste den eneste offentlige 

institution med naturprofil. 

#13 

Det er et fantastisk sted og uden naturbørnehuset dør byen helt ud. 

Min søn går der 

#14 

Syntes at det er et super godt tilbud hvor børnene er er meget ude i de fantastiske 

omgivelser som naturbørnehuset har, dette finder man ikke i en kæmpe børnehave i de 

større byer 

#15 

Jeg har nu 2. Barn i denne institution. Nr. 2 barn har været igennem 5 forskellige 

dagplejere i det første halve år fra han blev 6 mdr. det har også være pga besparelser og 

dårlige beslutninger på børneområdet fra Sorø kommune. Det er simpelthen ikke okay at 

børn skal være kommunens kastebolde. 

Naturbørnehuset er bevaringsværdigt. Både fordi vi ikke har andre muligheder for os der 

bor i den ende af stenlille. Men det er et godt sted for børn og lokalsamfundet. Hvis det 

lukker så vil det være 6 skift inden han skal skifte igen for at starte i børnehaven. Hvor skal 

alle vores børn så puttes ind henne. Skal vi til at have over nomineringen i sandlyng eller 
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skal de fordeles ud i de andre byer så vi skal køre længere og vores børn dermed også får 

længere dage. Det er ikke ok at lukke!! 

#17 

Jeg skriver under fordi min datter går i børnehaven og er rigtig glad for at være der og 

trives godt og er meget glad for at været ude og bruge sin krop og sanser i det fri samt 

har det givet en stor interesse for dyr og læring inde for dyr og natur. 

#20 

Jeg er ikke interesseret i at Naturbørnehuset skal lukke. Mit barn er glad for at gå der og vi 

ikke nogen andre steder i nærheden hvor vi kan sende hende hen hvor der er plads 

#21 

Mit barn går i Naturbørnehuset. Det er en fantastisk børnehave og vi ser os nødsaget til at 

hjemmepass eller tage hende til en anden kommune hvis den lukker. 

#22 

Min datter går der, og så frem der lukker, finder vi en institution uden for kommunen. 

#23 

Det er et fantastisk sted der giver så meget glæde for hele familien det er et uundværligt 

sted til de lange samtaler og til de stille aftener 

#24 

Den sidste autentiske institution i Sorø 
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#27 

Fordi mit barn går i vuggestuen og hun kom til i marts fra anden vuggestue og hun er 

blomstre så meget op og det er bedste sted man kan have sine børn 

#28 

Naturbørnehaven lærer vores børn om ude livet, og naturens virke. Udvikler børnenes 

sanser, immunforsvar, kognitive udvilkling og motoriske muligheder. De lære børnene om 

genanvendelse og brugen af deres kreative evner og fantasti. Ud over de faglige 

rettigheder der høre under en børnehave. Jeg synes det ville være trist af lukke en enhed 

med så mange muligheder. 

#31 

Jeg ønsker at bevare naturbørnehuset 

#33 

Eneste naturbørnehave i kommunen og meget eftertragtet børnehave 

#35 

Jeg skriver under fordi, det handler først og fremmest om børnenes TRIVSEL - og deres 

læring om/i naturen. Jeg har som bedstemor oplevet en meget stor og glædelig udvikling 

hos mit barnebarn efter hun startede i Naturbørnehuset i marts i år. 

Så derfor siger jeg; 

BEVAR NATURBØRNEHUSET FOR BØRNENES TRIVSEL. 
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#36 

Det er vigtig at bevare et fantastisk tilbud til børn, som pt er det eneste i kommunen.! 

#37 

Fordi jeg har et barn der går derude 

Og som er rigtig glad for sin børnehave, 

Det skal ikke gå ud over børnene mere.. 

#39 

Det er en vigtig del af lokalsamfundet at beholde Naturbørnehuset 

#40 

Bevar Naturbørnehuset! Fordi min søn starter 1. november og vi ønsker at han få alle sine 

børnebørn år der sammen med alle hans gamle dagpleje venner. 

#41 

Det er super vigtigt at fastholde institutioner der fastholder vigtigheden i naturen og 

læringen om naturen til børnene fra de er helt små er endnu vigtigere end nogensinde. Vi 

skal have mange flere lignende tiltag ikke bespare på det område! 

#43 

Børn og forældre er virkelig glade for naturbørnehuset. 

#46 

Jeg skriver under fordi jeg gerne vil støtte op om, at denne institution ikke skal lukkes. 
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#47 

Det er tåbeligt at lukke naturbørnehuset, da der blot vil blive mere travlt i kommunens 

andre institutioner og bygninger skal vedligeholdes uanset hvad som jeg ser det. 

#48 

Det er vigtigt at vi bevare vores børnehave, også i det lille samfund.. 

Det bliver hurtigt stort nok, for vores små børn.. 

#49 

Jeg skriver under fordi jeg har mit barnebarn gående der. Der er tilfredshed med 

omgivelserne og personalet. Barnebarnet trives der. 

#50 

Vores søn går i Naturbørnehuset. Vores datter er også skrevet op til Naturbørnehuset. 

Vores dreng er skiftet fra Sandlyng Børnehus til Naturbørnehuset. Hvis Naturbørnehuset 

bliver sammenlagt med Sandlyng Børnehus vil vi finde et andet privat alternativ, så han 

ikke skal tilbage igen, da de fysiske rammer ikke er noget som tiltaler os. 

#51 

Sorø Kommune har for ganske kort tid siden valgt at udbygge Naturbørnehuset og 

tilknytte vuggestue. Dette med argumentationen at Naturbørnehuset lå på grænsen 

mellem nord og syd og kunne derfor tilgodese begge ender af kommunen. Det virker 

derfor tåbeligt nu at skulle afvikle igen. 

Derudover mangler der i den grad generelt pasningsmuligheder på landet med højt til 
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himlen og frie udfoldelsesmuligheder tæt på naturen. Netop dette gør Naturbørnehuset til 

en perle der skal bevares! 

#52 

Jeg har indtil nu 2 børnebørn i Naturbørnehuset og 2 mere som også skal starte. 

Ungerne trives i dette miljø hvor det meste af deres dag er ude for. Siger dette da jeg har 

oplevet en del institutioner hvor medarbejdere/pædagoger fravælger udendørs aktivitet. 

Udover alle ungerne foregår der en masse andre aktiviteter som både lokale og andre 

nyder godt af. 

#56 

Det er en fantastisk børnehave og flere børn skal have lov til at gå der ude. 

#62 

Naturbørnehuset er et fantastisk sted og planen er, at min egen søn skal gå i børnehave 

der. 

#64 

Naturbørnehuset er - udover at være en børnehave - også et vigtigt (og det eneste) lokale 

samlingssted med diverse aktiviteter i huset, andelsdyrehold, boldbaner og 

bevægelseshold i hallen (bl.a under Lof Sorø). Vi er en del fra lokalområdet som lige nu 

forsøger arbejde mest muligt løsningsorienteret og lokalt inddragende i forhold til 

etableringen af solcelleparken ved Veddevej - en svækkelse af rammerne for det brede 

lokale fællesskab, vil gøre vores arbejde væsentligt sværere. 

Elisabeth Serena, beboer i Rude Eskilstrup og repræsentant i Rude Eskilstrup landsbylaug. 
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#68 

Det er vigtigt at bevare naturhuset af hensyn til de lokale børns trivsel og nærmiljøetUAAL 

#69 

Jeg vil beholde min datters børnehave.. 

#70 

Naturbørnehuset er et helt unik tilbud, der bl.a. fungerer forebyggende på børns mistrivsel 

og fremtidige sociale deruter 

#79 

Det vil være et kæmpe tab for lokalsamfundet, hvis vi ikke længere har naturbørnehuset 

#83 

Det vil være synd, hvis Sorø kommune lukker deres eneste Natur børnehave 

#84 

En million grunde som I får i høringssvaret 

#85 

Det er den bedste børnehave i Sorø kommune 
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#87 

Det har stor betydning for lokalsamfundet og mulighed for at tiltrække børnefamilier til 

området 

#89 

For børnenes skyld ! 

#91 

Jeg skriver under fordi det vigtigt med de små børnehuse udenfor "storbyerne". Lokale 

arbejdspladser. Tidsbesparende for os der også bor udenfor byerne. Det er sorø's eneste 

natur børnehuse. Vi skal leve med solcellepark, mega vindmøller, grusgrave og måske også 

højhastigheds tog, alt det går fordi vi kunne give vores børn en god oplevelse i netop 

natur børnehuse, lukker det, jamen så kan vi ligeså godt flytte til et anden kommune hvor 

udkanten bliver prioriteret lidt højere.. 

#94 

Fordi min søn, han går i Børnehaven og trives fantastisk!! Fordi de er udenfor og får brugt 

kroppen, være i naturen. 

Det gavner også lokal samfundet at det er der! Det skaber nære relationer til lokal 

samfundet. 

Det er eneste i Sorø kommune hvor de er i naturen! 

#99 

Fordi min datter ikke skal miste sin børnehave, pga Af snobberne i Sorø by mangler penge! 
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#100 

Det er et fantastisk sted 

#101 

Fordi min datter går der og min mindste datter os gerne skulle gå der 

#102 

Jeg gerne vil beholde natur børnehuset 

#104 

Vi skal bevare Naturbørnehuset. 

Ellers er der ikke nogle børne familier som vil bosætte sig her i Munke Bjergby og der er 

ingen aktivitet i byen mere så. 

#107 

Det er vigtig vi har en børnehave der tilbyder udeliv og vigtig vi har institioner i 

nærområde 

#116 

For mine børnebørn og alle andre børn de fortjener det bedste og det får de i 

Naturbørnehuset 

Katastrofe siger jeg bare Sorø kommune 😡 



14. september 2023

15 

#118 

Det er den eneste institution som har så højt til loftet og en masse natur hvor børnene kan 

få en masse viden om vores natur 

#119 

Fordi min niece og nevø går i denne børnehave. De elsker hvert et øjeblik derude og 

sætter pris på at være i naturen. 

#120 

Det er den eneste regulære vuggestue & børnehave Nord for Sorø. Mit valg faldt på dette 

sted primært grundet denne mulighed. 

#121 

Vigtig med en naturbørnehave til små børn. Naturen er et alsidig rum, hvor børn kan 

udvikle ekstra kompetencer . Udover det lære børn også om naturen og hvordan man kan 

bruge naturen på en berigende måde. Alt er blevet digitaliseret og vi skal passe på sunde 

vaner, hvor børn får brugt krop og bevægelse på en sundere måde. Nemlig ude i den 

friske luft 

#124 

Børn har behov for at være ude, opleve naturen, den friske luft, grønne græs og blå 

himmel. Flere børn trives med udendørs leg så meget så. Valget af et naturbørnehuset er 

et tilvalg af naturen og et aktivt fravalg af den klassiske institution. Hvorfor skal denne 

fantastiske mulighed spares væk?! 
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#126 

Det er en skøn børnehave. Børn trives godt i en naturbørnehave med frisk luft og højt til 

loftet. 

#127 

Hvis man fjerner pasnings mulighederne i yderzonen af komunen, fjerner man også på sigt 

skatteborgerne der samt den ny generation af skatteborgere. 

#128 

Mit barnebarn har haft de dejligste år i naturbørnehuset 

#129 

Jeg syntes det er en kanon børnehave og alle de børn jeg har overgivet til børnehaven fra 

min private pasningsordning er gået der ud 

Jeg syntes det er fedt det er en natur børnehave og der er dyr der ude 

#130 

Jeg synes at naturbørnehaven er et vigtigt tilbud i kommunen 

#131 

Børn har ret til at udfolde sig uden at være tvunget til et enormt højt støjniveau, som der 

ALTID er indendørs i en børnehave 
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#132 

Et unikt sted, som huser mangeartede aktiviteter udendørs - børnene har brug for lige det 

sted! 

#133 

🌷🪶🦋🐞🐛🍀 

#134 

Der er nok en af de bedst steder i hele Sorø kommune. Den må ikke lukkes.... 

#135 

Det er en af de bedste børnehaver, hvor natur og motorisk udvikling er i sammenspil og et 

godt tilbud i lokalsamfundet. Det tager for hårdt på forældrene at skulle bruge ligegyldigt 

transport tid ved at kører længere til en institution. Det går ud over børnene der i forvejen 

ikke ser deres familie pga lange dage. Og et lokalsamfund dør ud, og giver dårlige 

huspriser på sigt. 

#137 

Naturbørnehuset skal bevares 

#141 

Min datter går i børnehaven. Hun elsker det.. hun er en ude pige, og de bruger alt deres 

krudt ude i alt slags vejr. Hun elsker det 
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#144 

Fordi det er vigtigt at bevare de vuggestuer, børnehaver m.m. Vi har i vores små 

kommuner 

#145 

Jeg ikke ønsker nedlukning af natur børnehuset 

#148 

Vores børn skal opleve naturen og ikke være inde spærret at beton blokke 

#149 

Bevar omsorgen for vores børn ❤️ 

#150 

Det har betydning for børneliv og interessen i at tilflytte til vores kommune. 

#153 

Fordi det er det som et af de få steder den her kommune kan rumme vores unger, på 

deres premisser, fantastisk hus med ro og ansatte som er tilstede få ungerne 

#154 

Det er bare dn fantastisk børnehave. Så lad nu være Sorø kommune at ødelægge alt der 

fungerer 
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#158 

Denne børnehave fortjener så meget. Den kan så meget til børn og udeliv. 

#159 

Børn skal opvokse i naturen 

#161 

Det bedste der er sket med den gamle skole, er at den bliver brugt til noget godt og det er 

denne gode idé om naturbørnehave 

#162 

Fordi jeg tror på at det giver børnene noget andet end institutioner inde i byerne. En 

anden måde at opfatte naturen og dens egenskaber på. Og min datter er skrevet op til 

vuggestuestart derude 

#167 

For børnenes skyld 

#175 

Jeg skriver under da jeg vurderer det er vigtigt at bevare naturbørnehaven. 

Naturbørnehave er en børnehave, hvor der er "højt til loftet" børnene har mange 

muligheder for at udfordre sig selv og hinanden. 
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#176 

Fordi at vi har brug for den natur børnehave. 

Vi har brug for vores lokaler til borgerforeningen , det sidste der er tilbage i munkebjergby 

#179 

Vores datter har gået der. De var udendørs det meste af tiden og pædagogerne var 

engagerede. Indenfor var der også fine forhold på den gamle skole. 

#181 

Jeg skriver under, fordi at jeg synes at alle børn burde have mulighed for at lege i så 

fantastiske omgivelser som det er muligt i børnehuset. Og som eneste offentlige 

naturinstitution i Sorø, burde det slet ikke komme på tale at lukke. Jeg kender flere der er 

utroligt glade for, at deres børn har mulighed for at lege ude i naturen. 

#183 

Mine børn har gået der og haft den skønneste tid med frisk luft og højt til loftet. Jeg ville 

ikke have byttet det for noget som helst! De havde brug for udelivet og udflugterne ❤️ 

#186 

For at sikre at børnenes dagligdag forbliver i Naturbørnehuset og for at pædagogerne og 

pædagogmedhjælperne forsat kan bibeholde deres arbejde 

#188 

Jeg skriver under fordi det er godt med en naturbørnehave i kommunen. 
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#189 

Jeg er borger i Sorø kommune, mor og cand. pæd. i pædagogisk antropologi. Det er 

vigtigt med naturtilbud, der skulle hellere bygges flere end lukke dem der er. Min datter 

har gået i skovbørnehave og jeg har selv arbejdet som pædagog i en skovbørnehave. Der 

er meget mindre stress blandt både børn og voksne, mindre støj, mere forståelse for, og 

nysgerrighed på, naturen. 

#191 

Det er vigtigt at bevare for børnenes skyld 

#194 

Vi håber selv at få vores børn i Naturbørnehuset. Så det ville være ærgerligt hvis det 

lukkede 

#195 

Mine børn går der og vi synes den bh giver vores børn de bedste muligheder for en skøn 

hverdag med de allerbedste pædagoger. 

#196 

Det er et dejligt sted at være for børn med højt til himlen og med masser af plads og 

muligheder for udfoldelse. Mine 2 skønne børnebørn skal gå der i børnehaven og 

vuggestue. 

#198 

fordi mine børn skal gå der og det er en super god børnehave 
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#207 

Det bedste for børn er at komme ud i naturen 

#209 

Jeg skriver under fordi, alle børn fortjener at vokse op i naturen 

#210 

Vores 3 børn har gået og trives der ude. Aldrig syge og højt til loftet. 

#212 

Mit barn har gået i børnehave i naturbørnehuset og det har givet William et godt 

fundament med natur, bevægelse, dannelse og leg i den friske luft. 

Der er plads og personalet et super dygtige 

#216 

Jeg synes børnene skal have det frirum og nydelsen af natur, som de ikke får i andre 

børnehaver i kommunen. 

#218 

Som farmor til drenge der har gået og går i Naturbørnehuset har jeg haft fornøjelsen at 

komme i et velfungerende naturbørnehus med fantastiske faciliteter og personale. Man må 

ikke undervurdere hvor vigtigt det er at børn har god plads og udfoldelsesmuligheder. Og 

det formår de virkelig i Naturbørnehuset. Hvor bliver det fattigt hvis ikke sådanne steder 

kan bevares - og være inspiration for andre. Mvh Anne Carlslund 
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#219 

Jeg støtter op omkring af vores eneste kommunale børnehus med god udenomsplads og 

natur IKKE må spares væk 

#222 

Jeg har gået der, og det er sådan et fantastisk sted til børn, med en masse natur og dyr! 

#223 

Det er vigtigt for børn at kunne trives i naturen. 

#226 

Mine børn havde selv rigtig meget glæde af at være i en skovbørnehave. Og jeg synes det 

er vigtigt børn i en tidlig alder kommer ud og bruger naturen, og lære at bruge naturen. 

#228 

Børnehaven er et super tilbud 

#230 

Det er god børnehave og min to yngste børn har gået der 

Det vil være en skam at lukke så god en børnehave hvor børnene virkelig trives 

#235 

Jeg synes det skal bevares. 
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#236 

Fordi børnene er vores fremtid! 

#237 

Jeg har selv haft min søn der og det var det bedste valg og den omsorg og læring han fik 

der skal andre børn også have 

#240 

Der er for mange meget store institutioner i området og Naturbørnehuset har både ro og 

natur og en god pædagogik for nærvær og udvikling hos det enkelte barn. 

#241 

Jeg syntes det er dumt at lukke et godt og populært sted. Og et sted som gør meget for at 

være ude i naturen i alt slags vejr 

#243 

Fordi vores børn elsker at gå der. Dejlige omgivelser og godt personale. 

#247 

Det er en fantastisk børnehave med mulighed for en masse udeliv. 
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#248 

Vi har som forældre taget et aktivt valg valgt Naturbørnehuset da der ikke er en ligende 

tilbud i Sorø Kommune. Udeliv og omgivelser med plads aktiv læring er vigtig for os som 

forældre. 

#249 

jeg skriver under, fordi det er så vanvittigt vigtigt at naturbørnehuset ikke lukker. 

#251 

Det er mine børnebørn, der skal ha lov til at opleve en naturbørnehave. 

Med så mange flere muligheder end en almindelig børnehave. Den eneste der findes i 

Sorø. Bevar den nu🙏 

#253 

Vil bevare naturbørnehuset 

#255 

Jeg skriver under fordi, at naturbørnehuset er en institution som ingen andre i kommunen. 

Naturbørnehuset har faciliteter som ikke må gå tabt, og som virkelig gavner børnene. Det 

at kunne være under åben himmel hele dagen, næsten året rundt, er en af de fantastiske 

ting ved naturbørnehuset og det ville være en skam hvis det skulle gå tabt. 

#258 

Fordi den ikke kan undværes 

Og sorø kommune kan starte med at fyre folk på rådhuset for en gang skyld 
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#259 

Min søn går der og det er det BEDSTE børnehave og vuggestue. 

Verdens bedste pædagoger. 😉 

#260 

Der er brug for pasningstilbud til alle dem der bor uden for byskiltet, og naturbørnehuset 

har nogle fantastiske faciliteter 

#261 

Det er en rigtig god børnehave og der er masser af muligheder for at være ude 

#265 

Jeg skriver under fordi, at børn & unge mere end nogensinde før har brug for naturen som 

fristed - og lokalsamfundet at brug for et sted at mødes! Det handler om trivsel - på kort 

og lang sigt. 

#267 

For børnene 🐸🦋❤️ 

#269 

Det vil være en skam at nedlægge den 
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#273 

Jeg ønsker at bevare en skøn oase for mine og alle andre børn, med mulighed for frisk luft 

og fri bevægelse. 

#274 

Min søn går i institutionen. Det er en instititution som kan noget andet, og bedre, end de 

andre institutioner i kommunen. Det vil være et stort tab for kommunen, hvis politikerne 

vælger at lukke naturbørnehuset. 

#275 

Det er en god vuggestue og børnehave! 

#282 

Alle vores 3 børn har/er der og har været rigtig glad for måden det køre på i naturhuset 

#283 

Det er det eneste til at samle op for området uden for byerne, samt eneste mulighed for at 

bevare de gamle bygninger der engang husede skolen. 

Det vil dræbe de små lokalsamfund at lukke sådan et tilbud. 

#287 

Det er så vigtigt at børn får lov at opleve naturen på denne måde. 
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#290 

Min søn går i børnehaven. 

Vi har valg denne børnehave fordi min søn har astma og der er meget ude tid. Siden han 

er startet her kontra en “Alm” børnehave som han gik før så er han næsten fri for anfald 

Plus alt det natur leg og fokus er helt fantastisk og der er ikke noget tilbud som dette !!! 

#291 

Min datter går der og vi er rigtige glade for det 

#292 

Det er essentielt for besvarelsen af de små samfund og byer i yderområderne at der er 

gode tilbud, som feks daginstitutioner, indkøbsmuligheder skoler mv i nærområderne. 

#295 

For at bevar en god Børnehave med en masse ude muligheder 

#296 

Jeg synes vi skal bevare gode børnehaver på landet 

#297 

Mine børnebørn elsker at komme der. 

#298 

Det er den eneste børnehave der fungere uden at være en børne fabrik 
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#301 

Det er andet end børnehave,det er også samlingssted for os lokale beboere 

#302 

Vi har selv haft 3 af vores 4 børn gående i Naturbørnehuset , og har kun de varmeste 

anbefalinger. 

#303 

Begge mine drenge har gået der og det er er fantastisk tilbud. 

#304 

Det er vigtigt at bevare naturbørnehuset for børnenes skyld. By børnene kan sagtens køre 

ud i naturbørnehuset & dermed få jord under neglene fremfor asfalt eksem. 

#307 

Huset tjener så mange formål at det ville være ødelæggende for sammenholdet, der 

sociale aspekt, muligheder for børn og voksne, arbejdende som pensionister. Fællesskaber 

skal bevares og ikke ødelægge de små samfund, der vil flytte forældre med børn væk fra 

lokalområdet 

#309 

Fordi min datter har gået der og det var en vidunderlig børnehave! Med masser af 

udenomsplads og dyr tæt på. Skønt personale. Synes det ville være meget ærgerligt at 

lukke den 
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#310 

Det er selv for mig et sted jeg har gået i den tid. Det er et godt sted 

#312 

Det er sådan en fantastisk mulighed for børn, som har brug for naturen, og ikke sat ind i 

små institutionsstuer som Sandlyng. Typisk at det velfungerende skal spares væk! 

#314 

Jeg kender nogen som vil være kede af at den lukker 

#317 

Begge mine børnebørn har gået i naturbørnehuset( den ene endnu ) et helt fantastisk sted. 

De stortrives 👍🏻hvor dyrerne og naturen indgår i læringen hver dag. Frisk luft og leg hver 

dag ude i naturen. Dygtig personale . 

#319 

Jeg ønsker den fantastiske skovbørnehave bevaret. 

#322 

Fordi det har været en fantastisk arbejdsplads i over 10 år. Med højt til loftet for børn og 

voksne 
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#323 

Fordi jeg har et barn i vuggestuen som blev flyttet der til fra anden. Hun har udviklet sig så 

meget og er så glad for at gå der og det er det eneste natur børnehus i Sorø kommune og 

hun elsker at være ude og opleve dyr og deres legeplads 

#325 

Man skal bevare et godt sted for børnene og fordi der ellers vil blive overfyldte 

institutioner andre steder 

#326 

Jeg er mormor til børnebørn i Munke Bjergby naturbørnehave. Når jeg henter børnebørn 

er jeg altid glad og tryg på mine børnebørns vegne- der er plads og rum til børn kan få ro 

samt lege. 

Selv er jeg medlem af Ringsted byråd og kæmper for at skabe dagsinstitutioner som Minke 

Bjergby naturbørnehave 

Få børn fra Sorø by til at køre til Munke Bjergby. 

#327 

Mit barn er rigtigt glad for at være der. 

#328 

Bevar natur børnehaverne 

#329 

Mine børnebørn går der 
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#331 

Min lillebror går i børnehaven, og er utrolig glad for det. Det er det eneste naturbørnehus i 

Sorø kommune, og derfor ser jeg INGEN grund til at lukke dette 

#333 

Jeg har haft begge mine børn i Naturbørnehuset i årene 2012-2019. 

Det var en fantastisk tid for dem. De var aldrig syge, fordi de altid var ude. 

Naturbørnehuset har skønne udenomsarealer og masser af spændende aktiviteter. 

Børnene lærer en masse om fra jord til bord, de har kæmpe muligheder for at være fysisk 

aktive og så er det fantastisk, at der er 3 forskellige legepladser, hvor de bliver inddelt efter 

alder/gruppe. 

Jeg håber, at I vil bevare dette unikke naturtilbud til børn i Sorø kommune - og ikke mindst 

for dem som bor i landdistrikterne/omegnen. Vi boede selv i Niløse, og kørte gerne de 4-5 

km for at børnene skulle have en god børnehave med “højt til loftet”. 

#335 

Det er vigtigt at bevare natur istutioner 

#337 

Det er et godt sted, med masser af frisk luft og god plads til børnene 

#338 

Frihed og natur for børn 
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#340 

Fordi børnene fortjener naturbørnehuset 

#341 

Jeg danser hver uge Groove med de sødeste damer i salen. Der er plads til så mange 

aktiviteter og det giver sammenhold i byen. 

Det ender jo ud med der kun er lokaler i Sorø by. Og for det første er det da for dumt. For 

de andet er der da slet ikke lokaler nok til alle de skønne hold. 

Så lad nu dette sted køre der fungere. Og lad livet og sammenholdet blomstre. 

#342 

Det er en god børnehaven, og det er sandt at være så meget i naturen og ungerne elsker 

det, så der bør spares andet sted 

#344 

Jeg skriver under fordi jeg syntes at det er det fedeste sted for børn. Tidliger beboer i 

Munke Bjergby. 

#346 

Kender så mange der har været rigtig glade for stedet til deres børn som ikke ville have 

fungeret i en alm børnehave. 

#347 

Det er så vigtigt at børn kan passes lokalt 
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#348 

Naturbørnehuset er et samlingspunkt for hele oplandet 

#349 

Mit barn går i børnehaven, og jeg har netop valgt den, fordi det er en naturbørnehave, og 

med vores indkomst er det foretrækkeligt, at det er en offentlig børnehave. 

#357 

Den ikke skal lukke 

#359 

Jeg syntes det er vigtigt med et alternativ til den “almindelige” daginstitution. 

#360 

Min søn har brug for at være ude i naturen og lave kreative ting med de dygtige 

pædagoger. Det er en hyggelig mindre børnehave som giver bedre muligheder for børn 

og voksne til at lave forskellige kreative ting. 

#363 

Det er synd for dem der er der 
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#366 

Jeg har baren der går der uge og fordi mit barn er så glad for og gå der og fordi de 

peberkorn der er er så godt til og finde på nogen gode tur og gode aktiviteter for børne 

der nede 

#367 

Det er fuldstændig vanvittigt at lukke den. 

#369 

Fordi jeg har et barn derude.. 

#370 

Fordi det skal bevares 

#371 

Vi skal bevare naturbørnehaven, et skønt sted. 

#372 

Min datter går i børnehaven 

#373 

Børnehuset er et dejligt sted, det vil være en stor skam, for både børn, forældre og 

bedsteforældre, at midste stedet. 
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#375 

Fordi min datter går i vuggestuen og ligesom os forældre, er rigtig glad for at være der! 

#377 

Jeg ønsker at begge mine børn skal gå i denne børnehave. 

#378 

Jeg mener stedet har en værdi for kommunen og børnehaverne i Sorø, som kunne benytte 

stedet på ture. Derudover spillermarkedet en vigtig rolle som samlingssted for lokalmiljøet 

#381 

Fordi jeg er uheldig 

#382 

Det er en institution med masser af plads og samspil mellem natur og dyr og børn. 

Samtidig vigtig som samlende sted for beboere i området. 

#383 

Jeg skriver under, fordi at jeg vil bevare muligheden for at mine børn kan gå i en natur 

børnehave tæt på 

#391 

Naturbørnehyset er fantastisk for lokal området 
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#393 

Jeg ønsker at bevare Naturbørnehuset!!!! 

#396 

Jeg skriver under fordi en lukning af huset vil forringe vores værdier i nærmiljøet. Samt det 

at en lukning vil få negative konsekvenser for tilflyttere. Som så fravælger vores område. 

Og på sigt vil affolke denne del af kommunen. 

#398 

Vores Børnehus skal bevares 

#400 

Det holder gang i nærmiljøet, og folk som har børn, får lyst til at bosætte sig. 

#401 

Vigtigt for vores lokalsamfund . 

#403 

Det er så vigtigt for vores lokalsamfund at der stadig findes en pasningsordning. Og at det 

så samtidig er et NATUR børnehus (det eneste offentlige i kommunen) gør det ekstra 

vigtigt og specielt. 

Det er så trist at udkantsområderne altid underprioriteres og spares væk!!! 
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#404 

Jeg syntes det er vigtigt at bibeholde kommunens sidste natur børnehus.. 

#405 

Jeg vælger at skrive under, da jeg synes det vil være ærgerligt hvis det skal lukke. 

Jeg har dog ikke selv børn, men det ville være meget ærgerligt. Det er en dårlig besparelse 

fra kommunens side. 

#406 

Jeg vil gerne have min søn skal går der 

#407 

Jeg ønsker at bevare natur Børnehuset i Munke Bjergby. 

#409 

Naturbørnehuset 🌱 er vores livsnerve i lokalsamfundet, og hvis den dør, dør også vores 

lokalsamfund ud 🙏 - Derfor skriver jeg under på, at vi skal bevare Naturbørnehuset i 

Munke-Bjergby ✔️ 

#410 

Jeg bor i byen og vil gerne sikre mig de bedste muligheder for børnefamilier i området. 

#417 

Det er vigtigt at bevare naturbørnehaver og det er vigtigt at bevare samlingspunkter i små 

lokale samfund 
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#418 

Jeg skriver under fordi natur børnehaven er en meget vigtig og rigtig god børnehave for 

børn. Vores datter gik der og det er det bedste valg vi har taget i forhold til hvad 

børnehave hun skulle være i. 

#420 

Min yngste søn og mit 1’ barnebarn har gået i Naturbørnehuset, som er et fantastisk sted 

med udeliv hele dagen og hver dag, uanset vejrtype, hvilket sikrer sundhed/sunde vaner. 

Der er højt til himlen og biodiversitet er i højsædet og kommer derfor helt naturligt til 

børnene (de kommende voksne). 

Mit 2’ barnebarn er lige startet og både han og hans forældre (som vægter de samme 

værdier) er lige så begejstrede for Naturbørnehuset, som vi er. 

Vi ønsker Naturbørnehuset bevaret, da det arbejder for det bedste for børnene og deres 

fremtid. 

#423 

Naturbørnehuset er et aktiv for Sorø kommune. Børn og unge har stor glæde og læring af 

nærkontakt med naturen. 

#424 

Det er super godt at det vægter natur, dyr mm. 

Det er godt for børnene at de ikke kun skal være på stuen og mindre ude. 
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#427 

Mit barn var i naturbørnehave og det har hun været meget glad for. 

Og er blevet vild med dyr. 

#428 

For at opretholde liv i de små landsbysamfund som bl.a. Munke Bjergby 

#429 

Jeg mener, at det er vigtigt, at der er et børnehus i Munke-Bjergby… 

#431 

Jeg synes Natur børnehuset skal bevares 

#434 

Jeg har oplevet mine børnebørns glæde og trivsel her. Det er et fantastisk sted som der 

burde være langt flere af. Den vækker interessen for naturen og giver glæden ved at være 

ude hele dagen. 

#435 

Det vil være meget ødelæggende for lokalsamfundet i munke bjergby hvis vores base 

natur børnehuset forsvinder da dette har en enorm betydning ! 

#441 

Vi støtter børnehuse og lokalsamfundet 
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#444 

Har barn i børnehaven 

#445 

Selvfølgelig skal natur børnehuset bevares. 

glade børn og natur hører sammen. 

#446 

Jeg mener det er en dårlig ide for lokal samfundet at lukke børnehaven. 

#447 

Jeg mener at børnehaven og Naturbørnehuset er hjertet i lokalsamfundet. Ud over det vil 

påvirke prisen på boligerne her ude og på ligge tiden 

#448 

Mit barnebarn går der, og han er altid glad og tilfreds når jeg henter ham 

#449 

Jeg skriver under, fordi Naturbørnehuset Munke Bjergby bør bevares. 

#451 

Det er et fantastisk børnehus, og dejligt for området at børnene kender hinanden . 
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#453 

Naturbørnehuset er en virkelig velfungerende daginstitution med fantastisk søde, 

rummelige og inkluderende pædagoger. 

Vores datter elsker at udfolde sig i naturen og nyder især at spise madpakker ved dyrene, 

(ejet af borgerforeningen) der er i gåafstand fra børnehaven. Børnene elsker at være i 

Naturbørnehuset! 

#457 

Det er vigtigt at der er lokal pasnings muligheder for børnefamilier i området, for at styrke 

tilflytningen og holde liv i Munke Bjergby. 

#458 

Den må bare ikke lukke.ville være fuldstændigt vanvittigt!!der er brug for den!!!det ville 

være en katastrofe !!!! 

#461 

Naturbørnehuset i Munke Bjergby er en fantastisk børnehave, som ikke kun passer børn 

men også forbereder dem på skolen, lære dem at sætte pris på udelivet og at være 

kreative. 

#462 

Det en god børnehave og mine børn har gået der. 

Det vil ødelægge vores lille samfund herude. 
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#466 

Jeg er farmor til to børn på denne vidunderlige sted ~ og så er jeg så træt af at Slagelse 

kommunen spare de forkerte steder som rammer de svageste, ældre og børn. 

#467 

Naturbørnehaven er et fantastisk alternativ til de andre børnehaver der er i kommunen. 

Især børn med lidt ekstra gang i bliver udfordret på en meget positiv måde til gavn for 

børn og forældre. 

Hvad der evt. spares nu ved en lukning vil senere koste ekstra pga dårligere trivsel for 

børnene. 

#468 

Jeg syntes det er forkert at lade besparelserne gå ud over vores børn ,der må være andre 

steder man kan tage de penge. 

#469 

Mit barnebarn har gået der og var glad for det 

#475 

Jeg synes der skal bibeholdes muligheder for at børn kan gå i Naturbørnehave 

#476 

Jeg har børnebørn der går i Naturbørnehuset 
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#477 

Jeg underskriver, fordi de skal ikke spare børnehaven væk. 

#478 

Det handler om vores børns naturdannelse, om højt til himlen og plads til alle. 

#479 

Ønsker at bevare naturbørnehuset i Munke Bjergby 

#482 

Børn har brug for frisk luft og fysisk aktivitet. Det er der i forvejen alt for lidt af. 

#484 

Naturen er vigtig også for børn 

Naturbørnehaver passer ind i verdenmålene 

Naturbørnehaver tiltrækker børnefamilier og dermed er den med til at tiltrække nye 

familier i til bores mindre byer 

#486 

Naturbørnehuset er - udover en særdeles velfungerende børnehave - det eneste 

samlingssted i området med mange aktiviteter for beboerne, mødelokaler for foreninger i 

Sorø kommune (bl.a. tre lokalråd og en aftenskole), dyrehold for beboerne samt en 

boldbane - som vi i Rude Eskilstrup jævnligt bruger. 

Lukkes Naturbørnehuset fratages vi vores livsnerve med risiko for et hensygnende 
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lokalsamfund, som i forvejen skal forholde sig til generne ved den kommende Solcellepark, 

som kommunen i maj måned godkendte - og planerne om en højhastigshedsbane tæt på 

vores lokalområde. Vi risikerer øget fraflytning fra området og mindre tilflytning. 

#487 

Lukningen vedrører mine pårørende, og kan risikere at ødelægge flere familiers dynamik 

og logistik, samt skabe "unødvendig" utryghed for de mindste 

#489 

Det er så forkert at lukke små børnehaver og særligt naturbørne haver der er så godt og 

udviklende for børn også i forhold til allergier  

#490 

Naturbørnehaven er vigtig for mange familier! Der er for få naturbørnehaver i Sorø 

kommune. 

#491 

Det er vigtigt at bevare de små lokale samlings steder. Da det giver så meget glæde at 

være sammen med andre mennesker. 

#492 

Jeg ikke kan forstå, hvordan Sorø Kommune kan overveje at lukke en velfungerende 

naturbørnehave og samtidig promovere sig selv som en attraktiv naturvenlig kommune 
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#495 

Naturbørnehuset er en institution med frisk luft og plads til bevægelse og undersøgelse af 

naturen. Dertil ligger den i et grafisk område, hvor der ikke er mange alternative tilbud for 

nuværende og potentielle børnefamilier. 

#497 

Fordi det er mine børnebørn, og Alva og Roar har da selvfølgelig bedst af at være ude i 

naturen, som alle børn burde mvh jan Larsen, farfar. 

#498 

Naturbørnehuset skaber sammenhængskraft på alle mulige måder mellem alle os i 

området 

#499 

Det er en god skole og der forgår altid meget med hele lokalsamfund . Vi kan ikke byde 

vor lille samfund at nedlægge det sidste der er . Har kæmpet for den lille skole siden 1990 



Fra:
Til:
Cc:
Emne:
Dato:

Charlotte de Neergaard
FUNK Budget Høringssvar
 Høringssvar ifm budgetforhandlinger 2024-2027 (Frederiksberg gl. skole - sydlig del) 
14. september 2023 21:47:56

Til Kommunalbestyrelsen

Frederiksberg Lokalråd anmoder om, at den sydlige del af bygningen på Skolevej 1
fortsætter som bygning i drift ligesom den nordlige del - som er foreslået driftet af Sorø
Kultur- og Fritidscenter (Forslag nr. KFU_8).

Vi anmoder om, at hele bygningsmassen - både den nordlige og den sydlige del - bruges til
aktiviteter, der kan komme lokalområdet og borgerne til gode.

Vores umiddelbare forslag kunne være:

en satellitafdeling af ungdomsskolen, så de unge mennesker på Frederiksberg igen
kan få en klub og et samlingssted under opsyn.
etablering af vandrerhjem/forsamlingshus/borgerhus, som vil komme både
lokalområdet og turismen i Sorø til gode.

Vi vil gerne arbejde videre med afholdelse af borgermøder og søgning af fonde til
finansiering etc. og anmoder derfor om, at hele bygningsmassen fortsat friholdes af
salgslisten eller alternativt afhændes til investorer, som vil bibeholde bygningen til
aktiviteter og ikke privat beboelse.

På vegne af Frederiksberg Lokalråd
www.frederiksbergraad.dk

Facebook 
Instagram

Bedste hilsner
Charlotte de Neergaard
Ranunkelvej 6, 4180 Sorø
Mobil 23 24 86 12

Virusfri.www.avast.com

mailto:c.neergaard@gmail.com
mailto:budgethoeringssvar@soroe.dk
http://www.frederiksbergraad.dk/
https://www.facebook.com/groups/frederiksbergraad
https://instagram.com/frederiksbergraad
https://www.avast.com/sig-email?utm_medium=email&utm_source=link&utm_campaign=sig-email&utm_content=webmail
https://www.avast.com/sig-email?utm_medium=email&utm_source=link&utm_campaign=sig-email&utm_content=webmail


Fra:
Til:
Emne:
Dato:

INST Frederiksberg Skole  
SV: Bus til Kongskilde
7. september 2023 14:16:49

Vedhæftede filer: image002.png

Kære Anna

Vi benytter 615 – på et skoleår er de på Kongskilde ca. 18 gange alene med vores
mellemtrinsklasser. Der kan være andre planlagte ture, som jeg ikke er informeret
om endnu.

Hvis ruten nedlægges, vil det ikke længere være muligt for os at benytte
Kongskilde.  

Venlig hilsen

Anne Charlotte Tvedegaard
Skolesekretær

Hovednr.: 57877110
Direkte: 57877110
Mobil: 51203218
E-mail: ancl@soroe.dk

Sorø Kommune
Frederiksberg Skole
Smedeparken 1
4180 Sorø
www.soroe.dk

Fra: Anna Elisabet Johanna Bärg <aejob@soroe.dk> 
Sendt: 7. september 2023 13:00
Til: INST Ruds Vedby Skole <AFD_RVS@soroe.dk>; INST Stenlille Skole <stlskole@soroe.dk>; INST
Pedersborg Skole <pedersborg.skole@soroe.dk>; INST Sorø Borgerskole
<soroe.borgerskole@soroe.dk>; INST Frederiksberg Skole <frederiksberg.skole@soroe.dk>
Emne: VS: Bus til Kongskilde

Kære alle

Jeg vil gerne minde jer om at svare på nedenstående mail.

På forhånd tak.

Venlig hilsen

Anna Elisabet Johanna Bärg
Landskabsarkitekt

Hovednr.: 57876000
Direkte: 57876374
E-mail: aejob@soroe.dk
www.soroe.dk

Sorø Kommune
Teknik, Miljø og Drift, Vej, Park og Trafik

mailto:frederiksberg.skole@soroe.dk
http://www.soroe.dk/
mailto:aejob@soroe.dk
http://www.soroe.dk/



Industrivej 10
4180 Sorø 
Parkering og indgang via Absalonsgade 17

Fra: Anna Elisabet Johanna Bärg 
Sendt: 4. september 2023 15:03
Til: INST Ruds Vedby Skole <AFD_RVS@soroe.dk>; INST Holbergskolen <AFDHolberg@soroe.dk>;
INST Stenlille Skole <stlskole@soroe.dk>; INST Pedersborg Skole <pedersborg.skole@soroe.dk>;
INST Sorø Borgerskole <soroe.borgerskole@soroe.dk>; INST Frederiksberg Skole
<frederiksberg.skole@soroe.dk>
Emne: Bus til Kongskilde

Kære alle

Et spareforslag indenfor den kollektive trafik i Sorø Kommune, er at lukke for linje 615 i Sorø.
Jeg har fået en henvendelse fra en af dem der arbejder som naturvejledere ude på Kongskilde i
dag. At hvis der bliver besluttet at lukke for linje 615 i Sorø, vil dem der arbejder ude på
Kongskilde få det svært med at komme på arbejde.

Politikerne skal tage en beslutning om de vil spare linje 615 i slutning af september/starten af
oktober.

Jeg skriver derfor til jer alle, for at høre om jeres klasser benytter Kongskilde, og om de så bruger
linje 615 for at komme derud?

På forhånd tak.

Venlig hilsen

Anna Elisabet Johanna Bärg
Landskabsarkitekt

Hovednr.: 57876000
Direkte: 57876374
E-mail: aejob@soroe.dk
www.soroe.dk

Sorø Kommune
Teknik, Miljø og Drift, Vej, Park og Trafik
Industrivej 10
4180 Sorø 
Parkering og indgang via Absalonsgade 17

mailto:AFD_RVS@soroe.dk
mailto:AFDHolberg@soroe.dk
mailto:stlskole@soroe.dk
mailto:pedersborg.skole@soroe.dk
mailto:soroe.borgerskole@soroe.dk
mailto:frederiksberg.skole@soroe.dk
mailto:aejob@soroe.dk
http://www.soroe.dk/


14. september 2023
Kongskilde Naturcenter

Vil I ha´ et Kongskilde uden mennesker?
Kongskilde Naturcenter er en lokal arbejdsplads, et naturcenter hvis aktiviteter skaber
omsætning for små lokale virksomheder, en ramme for et stort frivilligt arbejde og
fællesskab, og et sted hvor børn og voksne kan møde dygtige formidlere, engagerede
frivillige, lokale foreninger og mange andre.

Sorø Kommune, Foreningen Kongskilde Naturcenter og Naturstyrelsen
Storstrøm har et partnerskab for handling
I forbindelse med de kommende budgetforhandlinger har vi erfaret, at der er et forslag om at
fjerne Sorø Kommunes økonomiske støtte til Kongskilde Naturcenter, med andre ord om at
Sorø Kommune skal træde ud af det partnerskab, som så eksemplarisk understøtter et af
kommunens prioriterede verdensmål, nemlig verdensmål 17: Partnerskab for handling, og
som siden 2015 har understøttet en positiv udvikling for et effektivt samarbejde mellem Sorø
Kommune, Kongskilde Naturcenter og Naturstyrelsen Storstrøm.

Med afsæt i partnerskabet, hvor Sorø Kommune støtter Foreningen Kongskilde Naturcenters
aktiviteter økonomisk med godt 500.000 kr årligt, tiltrækker Naturcenteret eksterne
fondsmidler fra blandt andet Novo Nordisk Fonden, Friluftsrådet og en række andre. De
eksterne midler bliver bevilliget af de eksterne fonde på betingelse af, at Sorø Kommune
også bidrager. Og Naturstyrelsen Storstrøm stiller fysiske rammer til rådighed med
udgangspunkt i Sorø Kommunes økonomiske bidrag.

Hvis Sorø Kommune træder ud af partnerskabet, vil det derfor have store konsekvenser for
det Kongskilde, vi kender i dag.
Kongskilde Naturcenter som arbejdsplads vil lukke. Den store vidensbank og de mange
timer, de frivillige bruger på at skabe gratis naturoplevelser for kommunens børn og voksne,
vil forsvinde. De mindre virksomheder, som naturcenteret samarbejder med, og som er
underleverandører i mange opgaver, vil miste den omsætning naturcenteret bidrager med.
Børn og voksne, der kommer til Kongskilde, vil møde et naturcenter uden mennesker, hvor
de kun kan komme på toilettet, se en udstilling, hvor der på en god dag er knapper, man kan
trykke på og stier, der bliver slået et par gange om året. Der vil ikke være mennesker, som
formidler og understøtter kommunens visioner og indsatsområder for biodiversitet, klima og
natur for hverken børn eller voksne.

Kongskilde Naturcenter bidrager til at skabe et bæredygtigt lokalsamfund
Kongskilde Naturcenter bidrager til, at der er liv, arbejdspladser og meningsfulde
fællesskaber på landet, og på den måde er naturcenterets eksistens og arbejde med til at
understøtte et af de verdensmål, som Sorø Kommune har valgt at fokusere på, nemlig



verdensmål 11: Bæredygtige byer og lokalsamfund, som handler om at skabe inkluderende,
sikre, robuste og bæredygtige byer og lokalsamfund.
Ligesom naturcenterets arbejde understøtter verdensmål 4: Kvalitetsuddannelse, og
verdensmål 13: Klimaindsats, som også er på Sorø Kommunes prioriterede liste.

Et eksternt læringsmiljø der er synligt i hele kommunen
Børn og fagprofessionelle voksne i skoler og dagtilbud i Sorø Kommune vil miste et
bemandet eksternt læringsmiljø på Kongskilde, men de vil også miste kompetent formidlere,
som deltager aktivt i undervisning og formidling på institutionernes egne matrikler og på
grønne områder i hele kommunen. Kongskilde Naturcenters medarbejdere og frivillige
deltager i Festival på Stationen, til Kyndelmisse og bedsteforældredag i Magdalenahaven, i
temadag om fisk i Frederiksbergs Skoles SFO. Vi inviterer til Nat i naturen, laver
sommerferieaktiviteter ved Sorø Sø, på Frederikskilde Strand, og inviterer børnefamilier til
fulgesafari i Tamosen.

Med venlig hilsen
Kirsten Blicher Friis,
leder og naturvejleder på Kongskilde Naturcenter

På vegne af:
Signe Friis Jørgensen, biolog og naturformidler på Kongskilde Naturcenter
Helge Bjerre, seniorranger, formidler og opsynsmand på Kongskilde Naturcenter
Mette Langhoff, administrativ medarbejder på Kongskilde Naturcenter
Susanne Jensen, medlem af bestyrelsen Kongskilde Naturcenter



Høringssvar �l Sorø Kommune.      LOF Sorø d. 13/9-2023 

Det bekymrer os dybt i LOF Sorø, at der endnu engang skal skæres i vores �lskud �l 
voksenundervisning, iflg. budget udkastet. 

Vi er en dag og a�enskole som �lbyder undervisning for voksne i hele Sorø kommune, vores 
mest benytede hold og kurser er mo�on. Mange mænd og kvinder holder sig i gang og for rørt 
kroppen 1, 2 eller 3 gange om ugen. Både fysisk og mentalt bliver borgerne holdt i gang. 

Rig�g mange vælger også at besøge LOF Sorø på vores krea�ve fag, sociale fag, musiske fag og 
komme �l vores foredrag. Vi sørger for det nære netværk. Det er netop de nære fællesskaber, 
som o�e er det der skal �l for at åbne nye døre for borgere så de kommer ud og er sociale og 
tager ansvar for sig selv. 

Men folkeoplysningen er presset. Vi er presset af en forældet lovgivning, en u�lstrækkelig 
finansiering og regler, der er så bureaukra�ske, at de kan skramme selv de mest begejstrede 
foreningsmennesker væk. 

Hvis vores kurser og hold kommer �l at koste mere, er vi bange for, at det kan a�olde borgerne 
at deltage i a�enskolen. På sigt falder det måske �lbage �l kommunen, hvis borgerne ikke får 
rørt sig og ikke kommer ud og er sociale.  

Det bliver formentlig en højre omkostning for kommunen i Socialudvalget end den besparelse 
det kan give i Kulturudvalget. 

Håber at vores høringssvar bliver læst og hørt og at I kommunalbestyrelsen vil tænke posi�vt på 
LOF Sorø og de øvrige oplysningsforbund.  

Mange hilsner fra LOF Sorø 

Skoleleder: Zabrina Natasja Kondrup 

Formand: Ninna Wiese Pedersen 

Næs�ormand: Jeanete Christensen 



Høringssvar fra Munke Bjergby Borgerforening vedr. forslaget om :
Nedlæggelse af Naturbørnehuset og sammenlægning med Sandlyng.

Det skal indledningsvis bemærkes, at det fremgår af kommunens styrende mål frem mod 2026 “at borgerne i
lokalsamfundene oplever en positiv udvikling med fokus på liv, aktivitet og bæredygtighed i bred forstand og
med et godt og mangfoldigt kultur- og fritidsliv. At arbejde for øget bosætning til gavn for lokalsamfundene.
At vi sammen styrker de stedsspecifikke kvaliteter i det enkelte lokalsamfund med et samtidigt fokus på at se
lokalsamfundene på tværs som en del af et større fællesskab i Sorø Kommune. At vi sammen værner om og
udvikler naturen, kulturen og historien i lokalsamfundene i Sorø Kommune.
Bestyrelsen i Munke Bjergby Borgerforening stiller sig således undrende over for kommunens nuværende
forslag om at fratage os Naturbørnehuset, som er det eneste samlingssted for foreningerne.
Vi vil som bestyrelse sætte fokus på vores bekymring omkring forslaget. Vi er klar over, at de mulige
scenarier skal vendes.
Vi har en meget aktiv borgerforening, hvor der foregår en masse aktiviteter for foreningens medlemmer og for
hele lokalsamfundet.
Beboere i og omkring Naturbørnehuset har andels dyrehold der har forskellige dyr i sæsonen blandt andet med
får - grise - høns og ænder. Vi afholder årlig velbesøgt markedsdag, høstfest, lokalbefolkningen mødes og
spiller rundbold på banen, den månedlige fællesspisning, hvor forskellige hold skiftes til at lave mad - hver
måned samles mellem 30 0g 60 personer til fællesspisning m.m. Vi tilbyder volleyball og hockey.
Generalforsamlinger, bestyrelsesmøder og større borgermøder afholdes ligeledes i huset. Naturbørnehuset er
omdrejningspunkter og samlingssted for lokalsamfundet. Der er flere foreninger som benytter huset. Hvor har
I tænkt, at Munke Bjergby Borgerforening og de andre foreninger i partnerskabet Multihuset skal have til huse
i fremtiden? Vi er desværre ikke på noget tidspunkt blevet kontaktet eller på anden vis inviteret til en dialog
omkring dette forslag eller alternative løsninger for foreningerne inden det kom i høring, hvilket vi finder
meget beklageligt.
Al aktivitet i huset hænger sammen med livet i lokalsamfundet. Vil man nedlægge dette - er vi bekymret for at
man nedlægger livet og det sociale som er tilbage i Munke Bjergby - hvor husene fortsat relativt hurtigt bliver
solgt og hvor man 11 km uden for Sorø vælger naturen, det aktive lokalsamfund og en skøn børneinstitution
til. Vi har ikke en aktiv forening og aktivitet uden, at vi har base i Naturbørnehuset.

Vi bekymrer os omkring forslaget om at nedlægge Naturbørnehuset og sammenlægge med Sandlyng. Dette
unikke naturtilbud som på nuværende tidspunkt er etableret i Naturbørnehuset - kan ikke etableres et andet
sted. Det er det eneste tilbud i området nord, hvor der tilbydes naturtilbud. Sorø kommune har for få år siden
valgt at etablere vuggestue i huset - dengang var argumenterne at Naturbørnehuset lå på grænsen mellem nord
og syd og ville tilgodese begge dele af kommunen.
Naturbørnehuset er et enestående tilbud. Hvilke andre institutioner kan bryste sig af at have naturen lige
udenfor døren. Dyrehold og højt til loftet, med den smukkeste natur rundt omkring sig?
Forældre som har børn i Naturbørnehuset har bevidst valgt dette tilbud til, så det er et tilvalg…..
Vi erfarer ligeledes, at det kommunikeres, at der ikke er ledige pladser i børnehaven til trods for ledig
kapacitet. Hvordan skal vi tolke det??
Bevar Naturbørnehuset og bevar livet i 4190 Munke Bjergby.

På vegne af Bestyrelsen i Munke Bjergby Borgerforening
Tan�� Lar���



Sorø d. 14/ 9 2023 

Vedrørende busrute 615, Sorø Kommune: 

Skolebestyrelsen på Sorø Borgerskole har fået en henvendelse fra Naturfagslærer Kristine Stampe Hønnerup 
omkring en mulig nedlæggelse af busrute 615. Vi bakker fuldt op om det tidligere input fremsendt af 
ovenstående lærer. 

Vi kan være bekymrede for et forslag om at lukke rute 615, da det berører mange elever på Sorø 
Borgerskole, (og formentlig også elever fra andre skoler og dagtilbud). 

Vi bakker fuldt op om at skolen tager initiativ til læring i andre miljøer, spændende undervisningsforløb, 
inddragelse af naturen og spændende og anderledes undervisningsformer. 

Busrute 615 er den eneste bus som elever på Sorø Borgerskole kan benytte for at komme til Kongskilde 
Naturcenter. 
Bussen er benyttet gennem flere år til udeskoleforløb og til de få og enkelte ekskursioner som der er midler 
til i skolen. 

 Sorø Borgerskole har for nylig indgået en partnerskabsaftale med Kongskilde Naturcenter. Og hvis bussen 
ikke kører derud, har skolen svært ved at indfri vores aftaler. Eleverne vil dermed gå glip af Naturcenterets 
gode undervisningsforløb, og mulighed for læring i andre miljøer end i skolen. 

Hvis Sorø Kommune ønsker at bevare Kongskilde Naturcenter som undervisningssted, skal det naturligvis 
også være muligt at komme dertil. 
Hvis man ønsker at nedlægge bus 615, må vi forvente at der er lavet beregninger på hvad det eventuel vil 
koste i merudgifter til transport hvis der skal lejes særskilt kørsel til de undervisningsforløb der p.t afvikles. 

Bus 615 er en god forbindelse fra Sorø Byterminal ud til Kongskilde Naturcenter, da det kun tager ca.15 
min., hvilket betyder, at der ikke er for lang transporttid, og dermed bruger skolen ikke for meget 
undervisningstid på transport.   

Hvis nedlæggelse af ruten gennemføres, ønskes at Forvaltningen kontakter skolerne og Kongskilde 
Naturcenter, så der kan dannes et overblik over behovet for kørsel til og fra Kongskilde Naturcenter. 

Vi henviser i øvrigt til Verdensmålene 6 – Rent vand og sanitet + 7 – Bæredygtig Energi og 15 – Livet på land, 
som vi mener er områder der direkte arbejdes med i et samarbejde mellem Folkeskolen og Kongskilde 
naturcenter. 

Med venlig hilsen 

Lajla Dalegaard 
Pia Skødt Larsen 



Høringssvar budget 2024 Ruds Vedby Skoles skolebestyrelse 

Det er vig�gt for os at understrege, at det aldrig er sjovt at skulle vælge mellem besparelser. Vi har dog 

forståelse for, at man i den nuværende situa�on er nød at skulle prioritere, får at få budgetet �l at blive 

bæredyg�gt. Derfor fokuserer vi særligt på emner som betyder særligt meget for Ruds Vedby Skole og Ruds 

Vedby by. Vi anerkender sam�digt de ekstra midler, der givet �l et presset special- og 

foranstaltningsområde. 

Desværre bliver almenområdet igen skåret, dog i mindre grad end frygtet. Men mange bække små. Vi kan 

ikke fremhæve nok, hvor vig�g udviklingen af almenområdet er i forhold nedbringelse af udgi�en på 

specialområdet. 

Vi er bekymrede for ideen om at �dlig SFO skal starte en måned �dligere, og vi sæter spørgsmålstegn ved, 

om der er tænkt udover et økonomisk hensyn. Det er børnehavebørn som skal vænne sig �l at nyt sted – 

det er opgaven. Den kan sagtens løse fra april, og �lmed senere. Vi kunne også være bange for, at dete er 

første led i en udvikling, hvor børnene skal endnu �dligere afsted. I virkeligheden handler det ikke om alder, 

men om at være klar. 

Reducering af åbnings�der og faste lukkeuger, berører ikke dri�en af skolen og SFO’en nega�vt, men 

�ltagene kan i høj grad få betydning for forældrene. Mange oplever det som svært at få balancen mellem 

arbejdsliv og familieliv �l at gå op, og disse �ltag vil kunne presse nogle familier yderligere. Det vil betyde 

mindre fleksibilitet for nogle forældre, og det samme vil gøre sig gældende i dag�lbuddene. 

Det er meget posi�vt at man ønsker at bevare ungdomsklubberne. Ruds Vedby ungdomsklub er en af 

kommunes mest besøgte, og vores unge mennesker higer e�er gode og sjove ak�viteter. I en �d hvor 

fri�ds�lbuddene i Ruds Vedby kæmper for livet, er det ekstra vig�g at der fra kommunal side udbydes 

�lbud. Man kunne overveje at øge budgetet, da det helt klart indgår som forebyggende og �dlig indsats i 

arbejdet med vores unge. 

På samme måde kan vi kun bakke op om bevarelsen af Ruds Vedbys frilu�sbad. Skolesvømning, 

svømmeklub og vinterbadere er alle vig�ge ak�viteter for byen, og derudover er der alle de andre brugere. 

Som a�enklubberne burde man her �lføre endnu flere midler for at endnu flere mennesker i alle 

aldersgrupper �l ar bruge frilu�sbadet. Der er helt klart et uudnytet poten�ale. Ikke kun for Ruds Vedby, 

men også for Sorø kommune. Her er også rig mulighed for at Sorø kommune kan gå forrest i etablering af 

sunde fri�dsak�viteter og forebyggende indsatser.  



Ruds Vedby garden finder vi i samme kategori. At mindske �lskuddet er vi bange for kan få store 

konsekvenser på Garden. En gammel kulturtradi�on der lukker, mindsker de muligheder for sunde 

ak�viteter vores børn og unge i byen har �l rådighed. 

Af princip er vi nødsaget �l at nævne biogra�lubben Victoria. Det kan virke som en lille let �ng at lukke ned, 

og det rammer måske ikke så mange børn. For Ruds Vedby er det dog endnu et �ltag som forsvinder, hvor 

man kapper bånd �l Sorø. Vi er i en den henseende en delt kommune, og biogra�lubben kunne være et af 

flere �ltag som kunne skabe i sammenhæng mellem by og land - nord og syd. 

Skolebestyrelsen Ruds Vedby Skole 
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Kære Anna Elisabet

Ja, det er bus 615 vi bruger med klasser, der skal på udeskole på Kongskilde. 

Det er den eneste måde vi kan komme derud med vores klasser fra Sorø Borgerskole. Det
har vi gjort i årevis til mange gode udeskoleforløb. Og det vil vi meget gerne fortsætte
med. 

Det er faktisk sådan at vores skole lige har indgået en partnerskabsaftale med Kongskilde
naturcenter. Og hvis bussen ikke kører derud, har vi svært ved at indfri vores aftaler. Plus
at eleverne vil gå glip af Naturcenterets gode undervisningsforløb. 

Bus 615 er god for os at tage fra Sorø Byterminal ud til Kongskilde Naturcenter, det tager
ca 15 min., hvilket betyder, at vi ikke bruger for lang transporttid ud af vores
undervisningstid. Når vi skal hjem er det kl 12.14 efter gode timers udeskole. Den næste
kører først kl 14.14, den kan vi ikke tage, da eleverne har fri fra skole 13.45. Så det ville
være fint, hvis der kunne komme en bus kl 13.14, hvilket ville give os en times mere
udeskole. 

Jeg håber virkelig ikke, at bus 615 bliver sparet væk. 
Du er velkommen til at kontakte mig for yderligere.

Fra: INST Sorø Borgerskole <soroe.borgerskole@soroe.dk>
Sendt: 5. september 2023 12:32
Til: K Emne: VS: Bus til Kongskilde

Kære Kristine og Rasmus

Vil I svare Anna på dette vedr. Kongskilde?

mailto:soroe.borgerskole@soroe.dk
mailto:aejob@soroe.dk



Venlig hilsen

k

Sorø Kommune
Sorø Borgerskole
Alleen 8
4180 Sorø
www.soroe.dk

Fra: Anna Elisabet Johanna Bärg <aejob@soroe.dk> 
Sendt: 4. september 2023 15:03
Til: INST Ruds Vedby Skole <AFD_RVS@soroe.dk>; INST Holbergskolen <AFDHolberg@soroe.dk>;
INST Stenlille Skole <stlskole@soroe.dk>; INST Pedersborg Skole <pedersborg.skole@soroe.dk>;
INST Sorø Borgerskole <soroe.borgerskole@soroe.dk>; INST Frederiksberg Skole
<frederiksberg.skole@soroe.dk>
Emne: Bus til Kongskilde

Kære alle

Et spareforslag indenfor den kollektive trafik i Sorø Kommune, er at lukke for linje 615 i Sorø.
Jeg har fået en henvendelse fra en af dem der arbejder som naturvejledere ude på Kongskilde i
dag. At hvis der bliver besluttet at lukke for linje 615 i Sorø, vil dem der arbejder ude på
Kongskilde få det svært med at komme på arbejde.

Politikerne skal tage en beslutning om de vil spare linje 615 i slutning af september/starten af
oktober.

Jeg skriver derfor til jer alle, for at høre om jeres klasser benytter Kongskilde, og om de så bruger
linje 615 for at komme derud?

På forhånd tak.

Venlig hilsen

Anna Elisabet Johanna Bärg
Landskabsarkitekt

Hovednr.: 57876000
Direkte: 57876374
E-mail: aejob@soroe.dk
www.soroe.dk

Sorø Kommune
Teknik, Miljø og Drift, Vej, Park og Trafik
Industrivej 10
4180 Sorø 
Parkering og indgang via Absalonsgade 17

http://www.soroe.dk/
mailto:aejob@soroe.dk
http://www.soroe.dk/




UNGDOMSRINGEN 
Lumbyvej 11A 2.tv, 5000 Odense C - ungdomsringen.dk 

Kære Sorø Kommune 

Vi er blevet opmærksomme på, at der i Sorø Kommune budgetforslag for 2024 og frem er 
forslag om at forringe og endda lukke en række klubtilbud til børn og unge i kommune.  

Det vil vi kraftigt advare imod. 

Alle undersøgelser peger på en stigende mistrivsel og ensomhed hos børn og unge i 
Danmark. At spare på deres fritidstilbud er kun at gøre ondt værre og bliver dyrere i sidste 
ende. 

Vi ved, at alle børn og unge har brug for fællesskaber, fordi det er i fællesskaberne, man 
vokser, udvikler sig, oplever succeser og dannes som menneske og demokratisk 
medspiller. Forebyggelse af mistrivsel og ensomhed kræver brede almene indsatser. 
Vidensråd for Forebyggelse fremhæver i deres forskning fx, at der særligt er to indsatser, 
der forebygger mistrivsel og ensomhed. 

Den ene er det systematiske arbejde med at styrke børn og unges selvværd og tro på egne 
evner, deres evne til at håndtere daglige stressorer, til at indgå i positive sociale relationer 
og endelig deres oplevelse af at høre til i gruppen. 

Den anden er at styrke de positive aspekter af børn og unges personlige og sociale 
kompetencer i fællesskabet (frem for at fokusere på deres individuelle problemer). 

Begge dele finder i særlig grad sted i de fritidsinstitutioner, hvor børn og unge færdes og i 
vores kendskab i særdeleshed i fritids- og ungdomsklubben, hvor mange unge uden andre 
fællesskaber kommer. 

I dataene fra Ungeprofilundersøgelsen ser vi ligeledes tendenser til, at børn og unge, der 
går i klub har det bedre, går til flere andre fritidsaktiviteter og oftere oplever at have andre 
unge at tale med, når de har brug for det. 

Hvis man fratager eller vanskeliggør børnenes mulighed for at komme i klub, vil de typisk 
enten overlades uden fællesskaber eller ende i fællesskaber, der ikke er gode for dem. 

I klubberne møder børn og unge præstationsfrie rum med fagligt kompetente voksne, der er 
garanter for den fritids- og ungdomspædagogiske tilgang til børn og unge, som vi ved, er 
med til at skabe trivsel, og bygge bro til uddannelse og arbejdsliv. Vi ved tillige, at gode 
fritidsinstitutioner modvirker risikoadfærd, kriminalitet og radikalisering – noget der af flere 
omgange er undersøgt og bekræftet af DPU (Danmark Pædagogiske Institut). 

Seneste studie fra netop DPU, hvor man har interviewet en stor gruppe børn og unge i 
klubber viser, at de særligt fremhæver klubben som et afslappet sted at være, hvor de unge 



UNGDOMSRINGEN 
Lumbyvej 11A 2.tv, 5000 Odense C - ungdomsringen.dk 

kan være sammen med deres venner og med pædagoger, der har tid til dem. I form af 
deres tilgængelighed udgør pædagogerne en vigtig støttefigur, som børnene og de unge 
kan stole på og søge hjælp hos, hvis der opstår problemer med at finde ind i 
fællesskaberne. 

At lukke de unges muligheder for at mødes i strukturerede sociale fællesskaber med 
voksne, der guider og understøtter vil – efter vores bedste viden og erfaringer – være at 
gøre lige præcis det, alle forsøger at undgå, nemlig at øge børnenes ensomhed, 
manglende fællesskaber og dermed bliver det endnu en stor risikofaktor ift. deres trivsel. 

Skulle I have behov for og lyst til uddybning af, hvorfor klubtilbud bør være en central del af 
kommunens tilbud til børn og unge, og ikke mindst hvorfor det bør indgå i den samlede 
strategi for at modvirke ensomhed og mistrivsel, stiller vi altid gerne op til et møde eller 
oplæg for politiske udvalg, arbejdsgrupper eller lign. 

På vegne af Ungdomsringen 

Henrik Hald Krog 
Næstformand 

Ungdomsringen er en forening for mere end 700 fritids- og ungdomsklubber i Danmark. Vi 
repræsenterer 130.000 børn og unge i alderen 10-18 år. Vi arbejder med aktiviteter på 
tværs af klubber, målrettet kompetenceudvikling og uddannelse til medarbejdere i klubber 
og ungdomsskoler, herunder forskning på det fritids- og ungdomspædagogiske område 
samt politisk interessevaretagelse med det formål at sikre alle større børn og unge gode 
fritidstilbud med fagligt stærkt indhold. 



11. september 2023

Høringssvar til budget 2024 fra Ældrerådet i Sorø kommune

Lukning af Dagcenter i Degneparken og Røde 
Kors Plejecenter

Vi kan ikke tilslutte os lukning af kommunens 2 
dagcentre. Det er en kortsigtet besparelse.
På længere sigt vil det medføre øget belastning 
for hjemmeplejen,

Lukning af Slaglille plejecenter og Lynge 
Plejecenter for demente

Vi kan ikke tilslutte os lukning af Slaglille 
plejecenter og Lynge Plejecenter.

Frivilligkoordinator Frivilligkoordinatoren har været ansat i 
kommunen siden 2014.Koordinatoren er en 
uvurderlig hjælp for alle som arbejder med 
frivilligt arbejde,dels i hjemmeplejen, de 
selvstyrende aktitetscentre,  hvor hun støtter op 
og giver råd og vejledning , med til at skabe nye 
aktiviteter for borgerne.
Hvis frivilligkoordinatorstillingen nedlægges, vil
det være et stort tab for kommunen, mange 
frivilligaktiviteter stopper. Det betyder en øget 
belastning for kommunens hjemmepleje, da der 
på sigt ingen aktivitetstilbud vil være i 
kommunen.

Rengøring  på plejecentre og i borgerens hjem Rengøring hver 4 uge i borgerns hjem er ikke i 
orden.
Specielt på plejecentre, hvor det er den svage 
borger som  ikke kan udføre oprydnings og 
rengøringsopgaver. 
Vi må fastholde rengøring mindst hver 3 uge.

Personlig hygiejne
Vaskeservietter

Det må være et almindeligt krav at få et bad ud 
fra den enkeltes behov.
Brug af vaskeservietter må kun være en 
nødløsning.
Er kendt med erfaring fra sygehuse, det er ikke 
en god løsning hygiejnemæssigt.

Små Teams i Hjemmeplejen Der skal afsættes ressourcer  til at opstarte små 
teams i hjemmeplejen.På sigt vil det medføre 
mere tilfredse medarbejdere, og ikke mindst 
borgerene. Effekt af de små teams vil også 
medføre nedsættelse af sygefravær på lang sigt.

Fritidsjob på Plejecenter for unge mennesker Vi støtter op om at etablere fritidsjob for unge 



under 18 år på kommunens plejecentre, og være 
med til at skabe aktiviter.
 Det kunne være hygge, spille kort, gå ture, læse 
højt, fællessang osv.
Fritidsjob for unge mennesker, kan samtidig 
medføre en større interesse i at søge job i 
ældreplejen.
Betaling  sætter vi ? ved. Hvad med andre 
frivillige som yder en stor indsats på vore 
plejecentre, der ydes ikke betaling.!!!

Tovholdere i hjemmeplejegrupper Vi foreslår at frivillighedstovholderfunktionen 
genetableres på alle plejecentre og i 
hjemmeplejen. Funktionen har været nedlagt i 
2023, og det har vi kunnet mærke som frivillig i 
de forskellig aktiviteter. De  mangler støtte til at 
den enkelte borger bliver motiveret til at deltage 
i de forskellige tilbud.

Blomstergården / Lynge demensafsnit Foreslås nedlagt. Vi er meget uenig på dette 
punkt. 
Vi ved at i fremtiden vil der være behov for flere
demenspladser derfor skal demenspladserne 
bibeholdes begge steder.

Ældrerådet Vi  kan se ældrerådets økonomi reduceres. 
Ældrerådet er en skal opgave i kommunen og 
kan derfor ikke nedlægges.
Ældrerådet skal have en økonomi for at fungere 
optimalt.

Ældreudflugt Vi undrer os over at der ikke bevilges støtte til 
udflugt for de ældre.
Vi ønsker at genetablere udflugt men  har behov 
for økonomisk støtte dertil.

Med venlig hilsen
Ældrerådet

Sorø kommune



Høringssvar fra Skolebestyrelsen på Pedersborg Skole 

Vi har i herværende bestyrelse gennemlæst og drø�et det budge�orslag, som er fremlagt for 2024. For det første må 
vi pointere, at enhver besparelse på dete område er en decideret katastrofe. Vores børn og deres 
lærere/medarbejdere er i forvejen hårdt presset på �d og ressourcer, og der er skåret ind �l benet på alle områder. 
Alligevel s�lles der forslag om, at der kan spares et større beløb på Børne- og Familieområdet, som dog i vores op�k 
kun kan være medvirkende �l at skabe (større) mistrivsel hos vores børn og for alle medarbejderne på området. Vi 
har gennemgået finansieringskataloget grundigt og har fundet det yderst svært at finde punkter, hvor vi mener, der 
med rete kan spares.  

Når det så er sagt, så ved vi godt, at der er krav om besparelser på den ene eller anden måde. Og vi vil selvfølgelig 
gerne bidrage med perspek�ver på, hvorledes dete kan foregå med mindst mulig gene og mistrivsel �l følge hos 
børnene, selvom det synes omsonst. Derfor har vi følgende indvendinger �l kataloget, hvor vi i øvrigt har fokuseret 
både på skoleområdet, men mindst lige så meget på dag�lbudsområdet, da vi finder det helt essen�elt, at vores børn 
får den bedste start på livet og klædes godt på, ikke mindst �l deres mange år i folkeskolen.  

Vi finder, at det kunne være muligt at reducere en områdeleders�lling i dag�lbudsområdet. Det kunne måske skabe 
en (bedre) sammenhæng i hele kommunen, hvis der var en, som havde det overordnede overblik. Dog er vi 
indforstået med, at dete må være en stor opgave for en person. Et andet sted, vi finder, der kunne spares, er ved at 
reducere taksterne �l de private dag�lbud. Dog med den indvending, at en af flere konsekvenser kan være, at der 
skabes et stort problem hos et i forvejen meget presset dag�lbud, hvor der ikke er nok pladser i nærområdet �l alle 
børnene i dag. Hvis brugerbetalingen blev betydeligt større, ville flere familier måske vælge det fra, og så ville der 
komme endnu længere ventelister og forringede vilkår for børnefamilierne, der skal køre langt for at få deres børn 
passet. Derfor bør reduceringen ikke være af signifikant beløbsstørrelse. Et tredje sted at spare kunne være ved at 
sammenlægge ungdomsskolen med en folkeskole og udnyte de allerede eksisterende faciliteter og lokaler her. 
Ligeledes har vi diskuteret os frem �l, at den i forvejen meget begrænsede svømmeundervisning, som nu foregår 
udendørs (heraf i en begrænset periode), kunne spares væk, selvom det ville være en stor sorg for mange elever og 
et tab for selve folkeskolen ikke at kunne �lbyde den færdighed �l eleverne. Sluteligt har vi erfaret, at andre 
kommuner har indført tre ugers lukning i SFO og dag�lbud i sommerferien, hvorfor dete kunne være en mulighed i 
Sorø også. Der skulle dog være nødpasning mod en mindre brugerbetaling �l de familier, som ikke har mulighed for 
at holde deres børn hjemme i de specifikke uger. 

Af de frems�llede forslag mener vi ikke, at der på nogen måde skal spares på følgende: 

Sandlyng Supercenter, som varetager en stor og vig�g opgave for de børn med særlige behov, der ikke trives i den 
almindelige folkeskole, men har brug for andre rammer og et andet �lbud. Uddannelses- og ungdomsvejlederne har 
stor betydning for de unge i kommunen. De bliver guidet og støtet af en anden voksen, end deres forældre og lærere 
- en voksen, som har et stort lokal netværk, men også en voksen, som kan tale med dem på en helt anden og tryg
måde. Særligt børnene i skolens RUM-�lbud har stor glæde af UU-vejlederen. Det ville være et stort tab at undvære
disse. Tidlig SFO, som allerede nu starter i april måned. Det ville være katastrofalt, hvis de små børn allerede skulle
starte i skole i november måned. I forvejen bliver vores børn store alt for hur�gt. At 4-årige derved kunne risikere at
skulle starte i SFO ville være et stort tab af barndom og meget svært at håndtere for (de alt for få) pædagoger. Også
ungdomsskolerne er af stor betydning for de unge, som har brug for et sted at være og føle sig trygge nogle a�ner
om ugen, som ikke er derhjemme. Det ville være et stort tab at undvære disse. Og endeligt vil det være fatalt at spare
på vikar�mer, da dete vil presse lærerne yderligere i form af blandt andet et forværret arbejdsmiljø.

Vi føler det nødvendigt sluteligt at påpege, at vi kunne nævne alle frems�llede forslag som værende kri�ske at spare 
væk. Vores børn er vores frem�d, den s�gende mistrivsel blandt unge (og forældre) skal tages alvorligt, og der er 
behov for �lførsel af midler - ikke en forringelse af hele børne- og familieområdet.    

På vegne af skolebestyrelsen på Pedersborg Skole 

Amalie Niewald Refshauge  



Sorø Kultur- & Fritidscenter
Frederiksvej 27, 4180 Sorø

Tlf. pedel 4160 2604, formand 5783 5700

www.vaerkerne.dk

e-mail: kontakt@vaerkerne.dk

Værkerne
Kommunalbestyrelsen

Sorø Kommune

sendt pr. mail 12. september 2023

Høringssvar

Kulturhus på Frederiksberg i forbygningen nord for poten

Frederiksberg Lokalråd og Sorø Kultur- & Fritidscenter har holdt møde  om et kulturhus

i den gamle skole på Skolevej, fortrinsvis rettet mod interesserede, som ikke allerede er

brugere af skolebygningerne,

Der vedlægges et referat af mødet, der fik 4 overordnede konklusioner:

1) Bydelen Frederiksberg er vokset meget og vokser stadigt med mange tilflyttere. Der er mange

børn og unge og en massiv interesse og behov fra borgerne for et mødested,  hvor man kan

samles om sine interesser, udfolde sin kreativitet, holde møder, generalforsamlinger m.v.

2) Mødedeltagerne mener, at det er væsentligt at der etableres så mange aktiviter

som muligt for børn og unge i lokalområdet på Frederiksberg. En del af de foreninger

der allerede benytter bygningerne (gymnastiksalen og orienteringsklubbens lokaler)

har allerede store ungdomsafdelinger, og en del af  mødedeltagerne vil tilbyde

ungdomsaktiviteter.

Det var derudover opfattelsen, at det vil være ønskeligt, at Ung Sorø igen tilbyder

i hvert fald nogen aktiviteter på Frederiksberg igen. Det vil kunne ske i den del af

bygningsmassen, der ligger syd for porten.

Foreningerne og Ung Sorø vil kunne supplere hinanden væsentligt.

3) Mødedeltagerne står helt uforstående overfor, at bygningerne står opvarmede og tomme hen

og mener at de umiddelbart bør åbnes for et kulturhus

3) Hvis bygningerne stilles til rådighed i en midlertidig periode på f.eks. 3-5 år behøves der ingen

umiddelbar ombygning. Perioden vil kunne benyttes til dels at afdække behovet, dels at

undersøge om der kan rejses midler til den  nødvendige ombygning eksternt.

Tilrådighedstillelse af bygningerne til et kulturhus vil ikke medføre udgifter for

kommunen, som den ikke allerede har.

Det er ikke opfattelsen at der vil kunne stilles tilfredsstillende lokaler til rådighed på Frederiksberg Skole

for de foreninger, der idag bruger Skolevej - eller for nye foreninger. Et skolelokale er og forbliver et

skolelokale. Der er en grund til at der ikke er stor søgning på at låne lokaler på skolerne, medens f.eks.

Værkerne er fuldt bookede,

På vegne af Frederiksberg Lokalråd ved Louise Thrane og

SORØ KULTUR- & FRITIDSCENTER - VÆRKERNE

Ole Ring, formand Bente Nielsen, sekretær

Bilag: Mødereferat



Høringssvar fra Frederiksberg Skole til Budget 2024, Sorø Kommune 

Børne- og Undervisningsområdet er underfinansieret i Sorø kommune, og det er blevet forværret 

også i 2023. Besparelserne går udover børnene og kvaliteten i dagligdagen samt lægger pres på 

ledere, lærere og pædagogisk personale. 

Det specialiserede område 

Vi vil gerne anerkende, at der er tilført 7,7 mio. kr. til det specialiserede område, som er 

underfinansieret. Det er positivt, at der politisk er lydhørhed for prioritering af området. 

Det er uklart, om det er en reel tilførsel, eller om det også dækker den almindelige ”pris- og løn 

fremskrivning”. 

Når det er sagt, så er der på Frederiksberg Skole fortsat en underfinansiering, som ikke kun er 

generel, men også er forstærket gennem fordelingsnøglen i ressourcetildelingsmodellen. 

Frederiksberg skoles budget til det specialiserede område er forholdsmæssigt for småt i forhold til behovet 

sammenlignet med de øvrige skoler. Vi finansierer en stor del af det specialiserede område via budgettet på 

almenområdet og SFO. Således anvender vi 11 mio. kr. årligt, men har kun et budget på 8 mio. kr. til det 

specialiserede område. De resterende 3 mio. kr. er vi tvunget til at finansiere fra almenområdet. Hvis vi skal 

vende tendensen, kræver det investering i området. 

Ressourcetildelingsmodellen for det specialiserede område baserer sig på forældede antagelser og 

bør revideres snarest. Revisionen bør fremrykkes med virkning fra skoleåret 2024/2025.  

Vi vil opfordre til at man er meget opmærksom på hvordan man fordeler de 7,7 mio. kr. til skolerne, 

så det får en reel effekt for Frederiksberg Skole. 

Bemærkninger til finansieringskataloget 

Vi ser det ikke som en værdifuld tilgang at kommentere alle forslagene, da skolen prioriterer det samlede 

budget for at opnå den basalt bedste skoledrift. Vi vil dog, for at eksemplificere skolens behov, fremhæve: 

• Besparelse på aktivitetskontoen. Vi er bekymrede for gennemsigtigheden. Hvor meget af

ressourcen er allerede båndlagt på hver enkelt skole til fx fælles indkøb af digitale læremidler, fælles

undervisningsforløb, afgifter til Copydan osv.? Det er ikke gennemskueligt, hvilke allerede besluttede

besparelser, der rammer aktivitetskontoen. Idet man i en årrække har satset på digitalisering, har vi i

dag en meget lav prioritering af analoge undervisningsmaterialer. Her vil vi gerne se på de seneste

års digitaliseringsstrategi og revurdere indsatsen. I et høringsmateriale havde det været til stor hjælp

med en oversigt over, hvad der var budgetteret med for hvert år og 3 år tilbage med tydelig

angivelse af hvilke poster, der var bundet på forhånd. Dette holdt op imod den generelle

prisudvikling.

Aktivitetskontoen finansierer fx også vores lejrskoler, hvor prisen på ophold er steget markant de

seneste år. Det er en stor del af skolens identitet at tage på lejrskole, og noget som eleverne ser

frem til flere år i forvejen. Vi oplever hvert år, at det har stor betydning for udvikling af elevernes

fællesskab og dermed trivsel. På Frederiksberg Skole er man afsted 2 ud af 10 år, hvor man til

sammenligning er afsted 7 ud af 10 år på privatskolen. Endelig er det vigtigt at gøre opmærksom på,

at aktivitetskontoen også er nødt til at dække underskuddet på det specialiserede område.

• Tidlig SFO fremrykkes en måned eller til november: Vi er uenige i det som en løsning, da det

giver faldende kvalitet og vil have konsekvenser for nogle børns trivsel og læring. Børnene vil tidligt

opleve en lavere normering og dermed mindre voksenkontakt, hvilket er stik imod alle anbefalinger.

Små børn på fire år hører ikke til på skolen, men har brug for trygge rammer.



• Holddeling: Hvis vi skærer på muligheden for holddeling, vil det give en kraftig forringelse i kvalitet i

undervisningen. Hvis man fjerner mulighed for holddannelse, så skal der laves en gradueret model,

hvor store klasser får to voksne, - fx alle klasser over 24 elever. For i store klasser er der et langt

større behov for holddeling end klasser med færre elever. Midler til holddeling/to voksne i klasserne

er en vigtig brik i at beholde børn på almenområdet og dermed undgå et voksende specialiseret

område.

• Besparelse på SFO’ens åbningstider vil betyde forringet kvalitet og har betydning for vores

mulighed for at tiltrække tilflyttere.

I vores SFO tilbyder de ansatte vores børn en mulighed for at være sammen om et fælles tredje i en

mere fri ramme, end de kan møde i undervisningen. Ved at korte af SFO-tiden begrænser vi

mulighederne for mangfoldige aktivitetstilbud - både direkte pga. kortere tid, men formodentligt også

indirekte, især for vores SFO2. Vi er bekymrede for, at et mindre tilbud til samme takst, vil betyde, at

flere af vores ældre elever bliver meldt ud af SFO, da de i stedet vil kunne være alene hjemme. Jo

mindre vores SFO2 er, jo færre ansatte vil der være til at lave en bred vifte af tilbud, der kan

understøtte udviklingen af børn, der er i god trivsel i fællesskabet med andre.

På Frederiksberg Skole har vi en stor andel af forældre, der arbejder i andre kommuner. De har brug

for et fleksibelt pasningstilbud, der svarer til et moderne arbejdsliv med flekstid og pendlerliv.

Anlægsbesparelser udskyder renovering af udskolingens bygning 

Vi kan konstatere, at renoveringen af skolebygning 7 er udsat: Vi ønsker som udgangspunkt en renovering 

snarest muligt, da bygningen er utidssvarende og har et stort renoveringsbehov. Med den foreslåede 

udskydelse til 2025, lægger vi op til en forberedelse i en inddragende proces tidligt i 2024, der gør at 

renoveringen kan ske primo 2025. 

Vi er generelt bekymrede for, at de foreslåede besparelser går udover kvaliteten i børnenes skolegang samt 

medarbejderes og elevers trivsel. Vi mener ikke, det er en god prioritering at foretage besparelser på børne- 

og undervisningsområdet. Det gælder både pasningsområdet og skoleområdet. 

Tak til ledelse og medarbejdere for jeres fortsatte store indsats trods udfordrende rammer. 

Med venlig hilsen 

Skolebestyrelsen på Frederiksberg Skole 



Stenlille 5-9-2023 

Til rette vedkommende. 

Forleden kom min søn, Jesper 49 år og fortalte at nu forlød det i Sorø kommune,  at  man  ville 
lukke Netværket i Dianalund. 
Det var en rigtig dårlig nyhed, både for mig og for Jesper. Og mere end det. 

Jesper fik en alvorlig psykiatrisk diagnose i 2001 og har brugt netværket flere dage om ugen siden 
da. Det har en stor betydning i Jespers liv og i mit. Inden han blev syg, var han i arbejde, havde 
aftjent sin værnepligt og købt et lille hus, han var ved at bygge om. Al det mistede han.   

Der er meget i vores samfund Jesper og de andre brugere af netværket ikke har glæde af. De kan 
ofte ikke gå i biografen, i teater, til koncerter o.l. el. være medlemmer af diverse foreninger. Noget 
deres sygdom spænder ben for. Men netværket .DET kan de bruge. Her forsøger personalet efter 
bedste evne at ”strikke” nogle tilbud sammen, som kan ligne lidt det vi andre kender. 
Desuden giver en fortrolig snak med en kendt personale, det ofte har taget år, at opnå tillid til, ro i 
en til tider fragmenteret verden. 

Jesper er et skattet og afholdt medlem i vores lille familie. Han byder ind med hvad han kan og det 
er faktisk ikke så lidt. Men der skal jo også noget den anden vej. Noget til ham. 
Jesper mistede sin far i 2006, og  for 8 år siden fik jeg en rygmarvsskade og blev kørestolsbruger. 
Modtager hjælp fra hjemmeplejen flere gange om dagen. 
Desuden har Jesper en søster. De har god og ugentlig kontakt. Søster er alenemor med 
fuldtidsarbejde og 3 børn. Resten af vores, i øvrigt lille familie bor på Fyn og i Sverige. 
Her kommer netværket ind som en vigtig partner i Jespers liv. Her kan snakkes, spilles billard, laves 
mad og spises sammen. De går morgentur, holder små loppemarkeder og tager på tur til 
sommerhuset og andre steder. Det at kunne være i en lille gruppe med kendt personale,  kunne 
opleve og udveksle om det nære miljø omkring Dianalund har stor værdi. Et ”lille” overkommeligt 
hus, med de samme kendte medbrugere og en lille personalegruppe der kan oparbejdes tillidt il 
betyder alverden.   Hvis der er lukkes kommer mange brugere ikke af sted til Sorø som kan være et 
alternativ. Det er for langt væk og for uoverkommeligt. Ikke til at komme hjem fra om aftenen, når 
man bor i Vedde. Dagen bruges nok til at sove i, i stedet for. Ikke meget at fortælle om, når vi 
mødes og gerne vil udveksle. 
Tilbage i  i coronatiden kom vi til at snakke om hvem vi omgikkes, i forhold til evt. smittekilder. 
Jesper sagde ”den eneste jeg har været sammen med er dig. Mor” . Det er mange uger vi snakker 
om. For pokker da, mig, en aldrende og syg mor. Og hvad så når jeg ikke er her mere ? 
Jeg synes det er ærgeligt og nedslående at kommunen prikker en så såbar gruppe ud og vil spare en 
del af deres verden væk. Et sørgeligt samfund vi er på vej til at være. Hele tiden af tage fra de 
svageste Det kan vi ikke være bekendt. Jeg håber virkelig at kommunen finder en anden løsning, og 
skærmer Jesper og hans lige. 

Venlig hilsen Lotte Sandberg, Møllegårdsvej 17, 4295 Stenlille. 



Læserbrev 

Sorø kommune sparer igen psykiatrien. 

LUKNING AF NETVÆRKET I DIANALUND – et hyggeligt værested for psykisk sårbare. 

Man kan undre sig over at de på Christiansborg konstant fortæller at de nu vil tilføje flere midler til 
psykiatrien – Det er i hvert fald ikke midler der kommer ud i kommunerne. 

Sorø Kommune skal spare – ja, det skal de nærmest hvert år og det er heller igen let sag – men der 
er allerede sparet helt ind til benet på mange områder.  
I har allerede sparet meget af vores § 85 væk (Hj.vejleder) og her hed det sig at vi skulle bruge de 
uvisiterede tilbud – som i nu vil lukke ! 

Netværket i Dianalund er et uvisiteret tilbud til os der er psykisk sårbare. Her møder vi ligesindede, 
der hver dag kæmper en kamp for at få en værdig hverdag med indhold. Der er tilbud og sport og 
motion, fællesspisning, kreativ udfoldelse, Nada og hjælp til at udvikle vores daglige kompetencer 
osv. Alle de mange ting som Netværket byder på, gør at vi kan komme ud af døren og ikke isolerer 
os derhjemme. Vi har mulighed for at forbedre vores sociale kompetencer, og få vendt en øv-dag til 
det bedre. 

Hvad sker der så hvis Sorø kommune lukker Netværket i Dianalund ? Vi bor til leje i et meget 
gammelt og træt hus, men vi har ”boet” her i over 20 år og holder meget af det, ikke mindst haven 
som vi hygger i. Vi er borgere der kommer fra hele ”udkants-Sorø”, Nyrup, Vedde, Ruds Vedby, 
Stenlille osv. Vi kommer blandt andet her i Dianalund fordi det både er mindre og mere trygt og vi 
kan komme hertil på cykel, knallert eller Grisen. Det er komplet umuligt  at komme til Sorø med 
bus for mange af os. 

Har vi ikke et sted hvor vi bliver mødt både af kompetent personale og andre borgere med deres 
udfordringer – Vi passer ikke ind i de andre pæne kasser – Ja, så drukner vi måske i 
selvmedicinering, ensomhed, isolation, angst, større dæmoner og indlæggelser som både koster 
mange af jeres penge, men værre endnu – meget af vores livsværdi, og det tager rigtig lang tid at 
komme på fode igen. 

Så kære politiker – I vil sikkert ikke bytte jeres liv med vores – Det forstår vi så godt, for det er ikke 
altid nemt, men lad vær med at gøre det sværere for os end det allerede er. 

På brugernes vegne: 

Jesper Sandberg. 
Bakketorvet 4, 
4295 Stenlille. 



Høringssvar vedr. lukning af § 104 tilbud 
Netværket i Dianalund 

Nu blev det så Netværkets tur til at ryge i den varme stol i forbindelse med 
årets sparerunde. 
Vi er et fantastisk godt § 104 tilbud til folk med forskellige psykiske problema-
tikker, psykosociale udfordringer og misbrug. 
Vi bor i en dejlig gammel villa i Dianalund, som er samlingspunkt for hele So-
rø kommunes Nordlige borgere. Huset her har været ”værested” i over 20 år 
og mange af os har fået en del af vores netværk herigennem. Her er vores 
trygge base, hvor vi kan mødes med ligesindede. Her er altid en dejlig stem-
ning og vi forstår at møde hinanden, uanset om det er gode eller dårlige da-
ge. Her kan vi få hjælp til dagligdagsting, deltage i aktiviteter og fælleskab. 
B.la. tage på ture, deltage i fællesspisning, idræt og svømning og udvikle vo-
res sociale kompetancer. Vi har det faktisk godt, når vi ved, at vi har vores
trygge base at gå til på Netværket. Her mødes man på ligeværdig vis, når
man kæmper for et stabilt og bedre liv, når angst, svigt og lysten til misbrug
presser sig på.

Hvis man vælger at lukke det eneste tilbud her i den nordlige del – Hvor skal 
vi så tage hen. Vi kommer fra et større og spredt opland og derfor vil en stør-
re udflugt for at benytte tilbuddet i Sorø være uoverskueligt. Vi har ikke biler, 
slås måske med angst over offentlige transportmidler osv. 
I løbet af forholdsvis kort tid, vil der hos os opstå en større ensomhed, isole-
ring i egen lejlighed, øget trang til misbrug, flere psykoser og større behov for 
botilbud og § 85 støtte. – Og hvor er så besparelsen henne ? Udover at vores 
livskvalitet bliver sparet væk ! 

Mange hilsner fra  
Brugerne af Netværket. 
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Høringssvar fra Rude Eskilstrups Landsbylaug  

vedr. Sorø Kommunes budge�orslag om nedlæggelse af Naturbørnehuset i Munke Bjergby 

Rude Eskilstrup Landsbylaug www.rude-eskilstrup.dk har �l formål at arbejde for projekter, som kan være �l 
gavn for beboerne i Rude Eskilstrup og nærmeste opland, samt at udbygge det sociale sammenhold.  

Bestyrelsens nuværende fokus er at skabe bedst mulige løsninger for lokalområdets beboere vedr. 
etablering af solcelleparken i arealet ved Veddevej, som Sorø kommune den 24.05.23 har givet �lladelse �l. 
Vi arbejder for et konstruk�vt samarbejde og dialog mellem Sorø kommune, energiselskab, lodsejere og de 
berørte beboere i området. Sorø kommunes forslag om nedlæggelse af Naturbørnehuset i Munke Bjergby 
vanskeliggør det arbejde.  

Naturbørnehuset i Munke Bjergby er – udover at være den eneste børneins�tu�on i lokalområdet - også det 
eneste samlingssted for beboere og foreninger i Munke Bjergby og omegn – dvs. også for beboere i Rude 
Eskilstrup og hele vejen op ad Veddevej. F.eks. indgår beboere i Rude Eskilstrup ak�vt i etableringen af 
diverse fælles ak�viteter i Naturbørnehuset omkring dyrehold, markedsdag, høs�est, rundbold på 
boldbanen, den månedlige fællesspisning m.m. Flere forskellige foreninger a�older generalforsamlinger, 
bestyrelsesmøder og større borgermøder dér – bl.a. har Rude Eskilstrup Landsbylaug a�oldt flere møder 
om Solcelleparken. Der er et formelt partnerskab omkring brugen af Naturbørnehuset, som Rude Eskilstrup 
Landsbylaug er part i. Så Naturbørnehuset er – udover at være den eneste lokale børneins�tu�on – også 
den eneste fysiske ramme – hvorigennem fællesskaber og konstruk�ve samarbejder kan etableres, 
opretholdes og styrkes. Naturbørnehuset er livsnerven i hele området. 

Langsigtede konsekvenser i forhold �l- og fraflytning 

Vi kan læse i budgetmaterialet hvordan ”betydningen for borgerne i forhold til kvalitet og service, herunder 
oplevet service” måles i antal ins�tu�onspladser og antal fri�dsak�viteter, men set med et lokalt og 
langsigtet perspek�v så vil nedlæggelse af naturbørnehuset have langt flere alvorlige konsekvenser.  

Vi er klar over at byrådet skal træffe nogle svære økonomiske beslutninger, men vi appellerer også �l at 
beslutninger også tager højde for langsigtede både sociale og økonomiske konsekvenser for et lokale 
område – og dermed for Sorø kommune – bl.a.  i form af faldende �lflytning �l området og s�gende 
fraflytning. 

Vi går ud fra at det ikke er overraskende for beslutningstagere i Sorø kommune, at: 

”…daginstitution ser ud til, sammen med skole, at være en forudsætning for en god befolkningsudvikling og 
et højt fødselstal i landsbyerne...” (Frem�dens bosætning i mindre landsbyer og landdistrikter, Center for 
frem�dsforskning, side 30). 

Vi kan ikke i budgetmaterialet læse, om der er taget højde for konsekvenserne for lokalområdets 
fremadretede levedyg�ghed og frem�dige atrak�vitet for nuværende som �lflytede børnefamilier.  Er det 
�lfældet? 

Vi kan �l gengæld læse i ”Sorø kommunes vision 2026 - sammen om det aktive og bæredygtige liv” at 
borgere, lokalsamfund, foreninger, virksomheder og den kommunale organisa�on skal arbejde sammen om 

http://www.rude-eskilstrup.dk/
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at sikre 1. det gode hverdagsliv, 2. levende og bæredygtige lokalsamfund, 3. det gode erhvervsklima og 4.en 
styrket klimaindsats og biodiversitet. 

”Det skal være et fælles ansvar, at vi løbende udvikler vores lokalsamfund med afsæt i stedsspecifikke 
kvaliteter og de mennesker, der bor der, og med fokus på den grønne omstilling.” (Vision 2026, side 9) 

Naturbørnehuset er allerede i dag rammen for konkrete handlinger indenfor de tre første temaer. Det er en 
lokal ins�tu�on for områdets børnefamilier, der sikrer ”det gode hverdagsliv”.  Det er Sorø Kommune’s 
Naturbørnehus, der sikrer �lgang �l og ”læring om natur og biodiversitet” og som derfor �lvælges ak�vt af 
familier i hele Sorø kommune. Det er et afgørende samlingssted for ”det levende lokalsamfund” – i et 
område der også er i gang med at tackle etableringen af en af Sorø kommunes første (”bæredygtige”) 
solcelleparker.  

”Vision 2026 – Sammen om det aktive og bæredygtige liv” blev vedtaget den 1. marts 2023 – så vi ser frem 
�l samarbejdet – selvfølgelig forankret i naturbørnehuset (og lokalområdets) mangeårige erfaringer og 
kompetencer i forhold �l at arbejde sammenhængende med disse tre temaer.  

Et sådan konkret og lokalt forankret samarbejde vil for os være helt i tråd med følgende udsagn i forordet i 
”Vision 2026 – sammen om det ak�ve og bæredyg�ge liv”: ”som kommunalbestyrelse ønsker vi at visionen 
bliver mere end blot ord på papir”.   

Naturbørnehus i Munke Bjergby og solcellepark i Rude Eskilstrup 

Måske ser det – fra et kommunalt forvaltningsperspek�v - ud som om nedlæggelse af naturbørnehuset og 
etablering af en solcellepark på Veddevej er to helt adskilte sager, – men set fra et lokalsamfundsperspek�v 
(som vores), så er det to indbyrdes relaterede sager i ét lokalområde, som på samme �d berører flere 
menneskers, flere familiers grundlæggende levevilkår – i et lokalsamfund i Sorø Kommune.   

I forhold �l Solcelleparken har bestyrelsen i Rude Eskilstrup Landsbylaug - e�er flere beboermøder - taget 
det valg at sikre bedst mulige løsninger omkring den frem�dige solcellepark – både i form af færrest mulige 
gener og i form af nye lokale muligheder knytet �l solcelleparken som f.eks. s�systemer og etablering af 
rekrea�ve naturområder – og hvor særligt fokus på børn og læringsak�viteter også er på tegnebrætet.  Den 
opgave skal vi samarbejde om med beboere omkring hele Veddevej, dvs. med beboere omkring Vedde, 
Rude Eskilstrup, Munke Bjergby og ned mod Døjringe. Det er et fåtal af beboere, der kommer �l at bo lige 
op ad solcelleparken, men det vil have en betydning for mange, der færdes i området �l dagligt, og 
formentligt flere, når solcelleparken etableres - og bliver synlig.  

Vores oplevelse er, at der er meget forskellige holdninger �l etableringen af solcelleparken i området. Vi 
balancerer derfor på en knivsæg i forhold �l både at rumme forskellige holdninger og sam�dig at arbejde 
for nogle konstruk�ve (natur)løsninger i området, i forhold �l både at arbejde for den grønne oms�lling og 
sam�digt sikre det frem�dige lokale liv.  Den balance kan meget nemt �ppe, hvis nedlæggelsen af 
Naturbørnehuset bliver en realitet.  

Nedlæggelse af Naturbørnehuset vil være fatalt for området af flere forskellige grunde og det vil formentligt 
også skabe så megen uro, lokalt mismod og poli�sk mis�llid, at en konstruk�v �lgang omkring en af Sorø 
Kommunes første solcelleparker vil svækkes betydeligt – hvis ikke gjort umulig.   
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Naturbørnehuset – områdets livsnerve og konkre�sering af Sorø Kommunes Vision 2026 

Hvis vi i Rude Eskilstrup Landsbylaug skal kunne udvikle �lgængelighed �l naturområder med fokus på 
grønne lege- og læringsmuligheder, så er det helt nødvendigt for os at trække på den viden som 
Naturbørnehuset har.  

Hvis vi skal kunne skabe samarbejde om konstruk�ve løsninger med mange forskellige mennesker i vores 
lokalområde – så skal vi kunne møde hinanden på kryds og tværs i hverdagen. Det er dét, som 
Naturbørnehuset skaber rammen for.  

Hvis vi skal have et lokalt samfund, der er atrak�vt for børnefamilier, så skal et velfungerende 
Naturbørnehus, der �ltrækker børn fra hele kommune, selvfølgelig ikke nedlægges. 

Hvis vi her i området – bare forsøgsvist – skal kunne skabe et eksempel på hvordan et lokalsamfund kan 
arbejde konstruk�vt med etableringen af en solcellepark, så vi bliver nødt �l at have et lokalsamfund, der 
tror på frem�den. Det tror vi ikke på er �lfældet, hvis Naturbørnehuset lukkes.  

Lige nu står vi – i Rude Eskilstrup - med et lokalsamfund der skal tackle beslutningen om en solcellepark, et 
lokalsamfund hvor der også er uro vedr. konsekvenserne af en mulig højhas�ghedsbane tæt på – og der�l 
kommer så Sorø Kommunes budge�orslag om nedlæggelsen af et Naturbørnehus, som er områdets 
livsnerve.   

Hvis vi skal tro på, at det nyter at bruge vores energi, �d og kompetencer på at tage ak�v del i udviklingen 
af vores lokalområde, så har vi brug for en kommunal bestyrelse, der også kan se de langsigtede 
konsekvenser af et forslag om nedlæggelse af Naturbørnehuset – og handle i overensstemmelse hermed.  

Hvis vi skal tro på, at Sorø kommunes ”Vision 2026 – sammen om det ak�ve og bæredyg�ge liv” rent fak�sk 
er andet end blot ord på papir, så skal Naturbørnehuset, som jo på mange områder allerede er realiseringen 
af Vision 2026 – ikke nedlægges.   

På vegne af bestyrelsen for Rude Eskilstrup Landsbylaug: 

Julie Kris�ne Guldberg Stryhn, Formand 

Elisabeth Serena, Næs�ormand 



Fra:
Til:
Cc:
Emne:
Dato:

Peter Østbirk
FUNK Budget Høringssvar
F
Sorø Musiske Skoles bestyrelse - budgetforslag 2024 
14. september 2023 10:41:18

Til Sorø kommune

Bestyrelsen for Sorø Musiske Skole finder det særdeles vigtigt, at kulturtilbud til
børn og unge prioriteres højt. Vi hilser det derfor som udgangspunkt vekommen,
at skolen i budgetforslaget bevarer sit nuværende finansieringsniveau. Vi finder
det ikke mindst vigtigt, fordi:

Skolen bidrager meget væsentligt til børn og unges trivsel, selvværd,
kulturforståelse og kreative kompetencer.
Det er særdeles vigtigt, at skolen - som nu - kan fastholde og rekruttere
kompetente undervisere.
Bestyrelsen lægger stor vægt på, at egenbetalingen er overkommelig for så
mange borgere som muligt.
Det er ligeledes vigtigt, at skolen kan videreføre indsatsen for at nå børn
og unge i hele kommunen, ikke blot i Sorø by og nærmeste omegn. 
Gode kultur- og fritidstilbud til børn og unge er et vigtigt element i
kommunens profil - også i forhold til nye borgere - og kommunens udgifter
pr. indbygger til dette er i forvejen meget beskedent.

Venlig hilsen,
Peter Østbirk, fmd.
(+45) 4110 8111

mailto:postbirk@gmail.com
mailto:budgethoeringssvar@soroe.dk
mailto:flund@soroe.dk






 
Bemærkninger til Administrationsanalyse den 15. september 2023 fra Social og Sundhed 
 
Social service: 
Medarbejdersiden bemærker overordnet, at det ses at være en forudsætning for at drive organisationen, at 
der er arbejdsro til de ændringer, som allerede er igangsat for at optimere (fx hjælpemiddelanalysen og 
digitaliseringsstrategien). Dette har betydning for såvel arbejdsglæde og trivsel/det psykiske arbejdsmiljø, 
som for at sikre den samlede opgaveløsning i organisationen. 
 
Derudover har vi følgende bemærkninger: 

• Det er vigtigt at økonomi- og øvrig konsulentbistand er forankret i de enkelte fagcentre i forhold til 
specialviden på området, herunder lovgivning, arbejdsgange m.m.  

• Det er vigtigt at bemærke, at den understøttelse der er forankret i sekretariatet under Social og 
Sundhed, understøtter hele ledergruppen i Fagcenter Social og Sundhed, og at der i 
myndighedsafdelingen/Social Service ikke er anden administrativ understøttelse i forhold til 
ledelsen af afdelingen. 

 
Sundhed og omsorg: 
Medarbejdersiden udtrykker bekymring der bygger på tidligere erfaringer med flyverfunktion. Vi oplevede 
ingen gevinst ved ordningen, hverken økonomisk eller i forhold til medarbejder trivslen. Eksempelvis, så 
havde den eksterne vikar ingen kendskab til Sundhed og Omsorg og opgaverne blev derfor ikke løst effektivt 
eller optimalt. Ofte måtte det faste personale løse opgaven eller sikre kvalitet i opgaven. En tung og 
uhensigtmæssige løsning og økonomisk er denne funktion væsentligt dyrere end hvad en administrativ 
medarbejder med samme funktion kan ansættes for.  
 
Lige nu har administrationen i Sundhed og omsorg medarbejdere svarende til 2 ½ stilling, hvor af den ene 
varetager opgaver i Social Service svarende til 75 % af sin arbejdstid. Hvis man reducere med en stilling, vil 
sundhed og omsorg med 650 medarbejdere have en administration på ¾ stilling. En normering som 
betragtes utilstrækkelig og usikker set i forhold til opgaver som skal løses på alle områder indenfor 
hjemmeplejen, Plejecentrene , Sygeplejen og Stab. 
 
Trods tidligere reduktioner i det administrative personale bliver opgaverne løftet med tilfredshed. Her vil vi 
påpege, at administrationens opgaver spænder bredt, lige fra daglige ad hoc-opgaver ved henvendelser til 
sundhed og omsorg til koordinering af introduktionsforløbet for nye medarbejdere.  
Vi er derfor bekymrede for, at en evt. flyverfunktion vil betyde reduktion i det eksisterende administrative 
personale, og at der derfor ikke vil være muligt at løfte de opgaver, der forventes løst ved en central 
flyverordning.  
 
Generelt i forhold til de ’ øvrige muligheder for udgiftsreducerende tiltag’, der nævnes i 
administrationsanalysen, er vi bekymrede for, at hvis de forslag gennemføres, vil det få negative 
konsekvenser både hvad angår den faglige udvikling, medarbejdertrivslen og mulighed for at rekruttere og 
fastholde nye medarbejdere. 
 
Sundhedscentret: 
Det er vigtigt, at få klarhed over hvilken betydning evt. ændringer får for de lokale arbejdsgange, 
samarbejde og snitflader – og at rettidig involvering og information om ændringer er meget væsentligt både 
af medarbejdere på områderne samt ledelsesmæssigt. 
Administrationsanalysen i sig selv giver ikke tydelighed på hvilke mulige ændringer der sker. 
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Budget 2024 

BILAG til indstilling til politikerne fra medarbejdersiden i Sektorudvalget for Social og Sundhed 

Indkomne bemærkninger fra lokaludvalgene i Social og Sundhed 

 

Bemærkninger fra de 3 lokaludvalg 
under Handicap og psykiatri. 

 
På baggrund af de allerede besluttede besparelser, er flere af vores tilbud blevet meget sårbare 

p.g.a færre medarbejdere og færre ressourcer. Hvilket gør det svært at løfte kerneopgaven 

 

Det er meget bekymrende at det uvisiterede aktivitetstilbud Netværket er foreslået nedlagt, da 

man her rammer de svageste og mest sårbare borgere, hvor de fleste af dem på nuværende 

tidspunkt, klare sig selv i hverdagen med den støtte de får fra Netværket. Borgerne bor i 

yderområdet til Sorø og mange af dem har angstproblematikker, der gør at de ikke selv kan 

transportere sig med offentlig trafik. Det vil gøre det vanskeligt at tilbyde dem Aktivitets tilbud i 

Sorø. Og for dem der godt kan transportere sig, kan det blive vanskeligt, hvis man ændrer på 

busafgangene på rute 570. 

Konsekvenserne for borgerne kan blive ensomhed og isolation i eget hjem og nogen af dem, vil 

have brug for visiteret tilbud som §104 (beskyttet beskæftigelse) og § 85 støtte. 

I Netværket er § 85 hjemmevejledere og en satellit til Kompasset placeret, så man skal derfor 

finde alternativer til placering til de to grupper, hvis forslaget fastholdes. 

 

Vi er bekymret for, at den generelle besparelse på sygefravær vil få en grønthøster karakter. I 

center for handicap og psykiatri anvender vi ikke eksterne vikarkorps, så besparelsen vil skulle 

tages fra driften. 

 

Ligeledes er vi bekymret i forhold til kommunalbestyrelsens strategi for at sælge bygninger, da en 

del af investeringsstrategien indenfor Handicap og psykiatri er at udvide tilbuddene, mhp. 

hjemtagning af borgere fra andre kommuner. Men det mangler vi bygninger til. Slaglille plejehjem 

er godkendt til vores målgrupper og kommunen kunne med fordel beholde det og dermed spare 

penge på at skulle indfri lånene.  

 

Vi frygter at genberegning af taksterne også her vil blive ramt af grønthøster beregning, som vil 

medføre forringelse i tilbuddet til borgerne og afskedigelse af personale, som så vil give øget pres 

på kerneopgaven. 

Kompasset er i udvikling og løser opgaver i forhold til den forbyggende åbne rådgivning, men er nu 

presset på hænder. Så vi vil gerne appellere til, at I forholder jer til vores ønske om en 

opnormering til at videreudvikle Kompasset. 
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Vi oplever en nedprioritering af kompetenceudviklingen indenfor vores område, derfor har vi 
ønsket en opprioritering af kompetencer til bl.a Autismepædagogik i centeret 
 
 
Venlig hilsen, 
Lokaludvalg for Handicap, Lokaludvalg for Sneppevej og  
Lokaludvalg for Dagtilbud og bostøtte - medarbejdersiden 
 

 

Sorø Sundhedscenter 

Bemærkning til budgetforslag om nedlæggelse af Supercenter Sandlyng – BUU5. 

Forslaget om nedlæggelse af Supercenter Sandlyng og inkluderingen af de involverede børn og 

deres familier i almene dagtilbud, vækker stor bekymring i sundhedscenteret/sektorudvalg social 

og sundhed.  

De børn som er visiteret til Supercenter Sandlyng er børn der har mange og ofte kombinerede 

udfordringer i form af bla. fysiske, psykiske, sociale og sansemotoriske karakter. Dette bevirker at, 

de har brug for de meget skærmede rammer sammen med en meget faste struktur, og en fast 

personalesammensætning med specifik viden og erfaring med håndtering af børn med disse 

udfordringer. 

At nedlægge denne enhed vil betyde at, der i alle institutioner er behov for uddannelse af det faste 

personale i forhold til håndtering af børn med disse særlige behov. At der i hver institution skabes 

rum til disse børn som har brug for skærmning og at strukturen tilrettelægges i forhold til at kunne 

håndtere deres behov. 

Det terapeutiske samarbejde med de forskellige institutioner som så skal varetage pasningen af det 

enkelte barn med de særlige behov, vil blive mere omstændig og tidskrævende, da der vil blive 

mere kørsel og flere forskellige samarbejdspartnere.  

Sidst men ikke mindst kunne der være en risiko for at flere forældre vil søger og insistere på tilbud 

ude af kommunen, da flere af børnene fra Supercenter Sandlyng har været opstartet i almen 

vuggestue eller børnehave, men har udvist tegn på mistrivsel og overbelastning, da de ikke kan 

være en del af et almindeligt institutionsliv.  

 

Venlig hilsen, 

Lokaludvalget for Sorø Sundhedscenter, medarbejdersiden 
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Lokal-udvalget i Social Service og CSS-sekretariatet 

Lokal-udvalget i Social Service og CSS-sekretariatet har følgende bemærkninger til 

finansieringskataloget samt budgetønsker: 

Finansieringskataloget bærer præg af, at Social- og Sundhedsområdet i Sorø kommune allerede er 

”skåret ind til benet”. 

Vi finder det problematisk, hvis der spares på forebyggelsesområdet. Dette f.eks. i forhold til 

forslag om nedlæggelse af dagcentre, visiterede (Elefantgården) og uvisiterede (Netværket) 

aktivitetstilbud, Kompasset mv. Det vil på sigt vil få store konsekvenser for borgerne såvel som for 

de pårørende. Nedlæggelserne vil på sigt give øgede udgifter på andre områder i kommunen. 

Konsekvenser er beskrevet i finansieringskataloget, men vi vil f.eks. fremhæve, at der ved lukning 

af dagcentre vil komme et øget pres på de pårørende, hvorfor der vil være behov for, at 

hjemmeplejen skal besøge borgeren flere gange i løbet af dagen, og at der i sidste ende kan blive 

behov for en plejebolig tidligere. Sorø kommunes uvisiterede aktivitetstilbud bruges til borgere, 

som er i målgruppen, men som ikke har behov for et visiteret tilbud. Nedlæggelse af uvisiterede 

aktivitetstilbud betyder derfor, at borgeren i stedet skal bevilges et visiteret tilbud, som samtidig 

indeholder kørsel til og fra tilbuddet som en del af bevillingen – dermed er der tale om en samlet 

set dyrere løsning. Hvis Sorø kommune samtidig ikke har egne visiterede tilbud, vil ydelsen i stedet 

skulle købes i en anden kommune. Dermed mister vi indflydelse på prissætningen, tilbuddet vil 

typisk være dyrere, og der vil samtidig være øgede udgifter for transport af borgeren. Det vil 

således dels blive dyrere, dels vil vi miste kompetencer og knowhow omkring målgruppen i eget 

regi.   

Besparelsesforslaget omkring den personlige hygiejne – at borgerne ikke bliver tilbudt øvre 

hygiejne i weekenderne - kan vi ikke bakke op om. Det er uværdigt for borgerne, medarbejdere og 

de pårørende.  

Med ganske få undtagelser vil effekten af besparelserne i finansieringskataloget være, at vi sparer 

penge her og nu, men at det har negative konsekvenser for borgere og pårørende samt for 

kommunens medarbejdere, hvilket vil have betydning for Sorø kommunes mulighed for at 

rekruttere og fastholde medarbejdere. Sammenfattende vil løsningen blive dyrere på længere sigt. 

Endelig vil Lokal MED for Social Service og CSS-sekretariatet påpege, at besparelsesforslaget 

omkring kortere åbningstider i daginstitutioner, der lægges op til på børne – og familieområdet, 

kan have konsekvens for medarbejderne i Center for Social og Sundhed, da de er afhængige af at 

kunne aflevere og hente børn i et tidsrum, hvor de samtidig har mulighed for at møde til tiden og 

passe deres arbejdstid.  
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I forhold til budgetønske om ansættelse af en lægefaglig konsulent har vi følgende bemærkning: 

Forslaget er stillet af både Handicaprådet (nummer SSU_7) og af Center for Social og Sundhed i 

samarbejde med Fagcenter Børn og Familier (nummer SSU_ 29). 

Vi gør opmærksom på, at forslaget fra fagcentrene skal ses som en ”investeringscase”.  

En lægefaglig konsulent kan bidrage med kvalificering og opsummering af lægefaglige oplysninger, 

og derved både understøtte arbejdet med at indhente relevante oplysninger og med at afgrænse 

målgruppen i forhold til at modtage konkrete ydelser, fx hjælpemidler. Dette vil betyde væsentlig 

forkortelse af sagsbehandlingstider i forhold til komplekse sager og frigivelse af tid til behandling af 

øvrige sager inden for fristerne. 

Samtidig forventer vi, at behovet for at indhente uddybende attester og ”second opinions”, under 

forudsætning af mulighed for inddragelse af lægefaglig konsulent, vil blive mindre, hvilket fører til 

en direkte økonomisk besparelse på kontoen for lægeattester. 

 

Venlig hilsen, 

Lokaludvalget for Social Service og CSS-sekretariatet 

 

 

Indstilling til politikerne fra medarbejdersiden i Sorø Sundhed og Omsorg, Område-

MED udvalg. 

I forhold til besparelser på ældreområdet anerkender vi, at der ikke er de penge der skal til, for at 

velfærden på ældreområdet bibeholdes.  

Medarbejdersiden vil beskrive de konsekvenser dette vil kunne medføre. 

 

Faglighed: 

De besparelser der peges på, kan gå ud over fagligheden og påvirke det psykiske og fysiske 

arbejdsmiljø da medarbejderne, specielt de faglærte bliver mere presset. 

Der vil desuden være mere kompleksitet i plejen grundet at borgerne bliver tidligere udskrevet fra 

sygehusene, samt vi selv kan skabe øget kompleksitet hos de nuværende borgere, da der er meget 

ufaglært personale, som ikke har de nødvendige kompetencer til at imødese borgernes behov. 

Der er allerede nu rekrutteringsvanskeligheder af faglært personale og det vil desværre ikke blive 

mindre med årene, og vi får flere komplekse plejekrævende borgere. 

Det øget pres på personalet mærkes allerede nu i form af sygefraværet, hvilket nok ikke vil blive 

mindre fremover. 
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I forhold til nedsættelse af hygiejne er der en bekymring for at overse: 

• begyndende tryksår 

•  hudinfektion 

• Blærebetændelse mm. 

 

Ændring i uddannelsessammensætningen: 

Der læges op til, at der skal ændres i uddannelsessammensætningen dvs. flere ufaglærte, der skal 

lave praktisk arbejde og evt. letter plejeopgaver.  

Besparelserne giver en bekymring for rehabilitering og øget pres på faglært personale der kommer 

til at varetage de tunge og komplekse opgaver. 

Ved manglende rehabilitering kan der blive et øget brug af hjælpemidler og personaleressourcer. 

Ved lukningen af Dagcentrene i Degneparken og Røde Kors vil de borgere, der kommer her ikke få 

deres vedligeholdende træning og derved vil de miste færdigheder, det kan være både fysisk og 

mentalt. 

Det giver øget pres på hjemmeplejen. 

 

Små teams: 

Vedr. selvstyrende team, er der evidens for at det giver øget arbejdsglæde, mindre sygefravær, 

trivsel da medarbejderne får mere indflydelse og medbestemmelse på deres arbejdsliv. Det kan 

give mulighed for at arbejde mere på tværs af faggrupperne og højne fagligheden. Succeskriterier 

på sigt er større grad af kontinuitet, nærvær og fleksibilitet til gavn for borgerne.  

 

Fritidsjob på centrene: 

I forhold til fritidsjob på centrene er det en god ide med tanke på rekruttering, men, det vil ligge et 

ekstra pres på det faglige personale, da der skal bruges ressourcer til at klæde de unge på til at 

varetage opgaven og supervisere dem i opgaven 

 

Rengøring: 

I forhold til reducering af rengøringen, kan det presse frontpersonalet, da de skal stå på mål for 

den utilfredshed det kan give hos borger og pårørende. Manglende rengøring kan give større 

smittespredning hos borgerne, hvilken kan bevirke øget sygefraværet hos personalet samt øget 

kompleksitet i plejen hos borgerne. 
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Vi vil gerne opfordre politikerne til at tage ansvar for serviceforringelserne, Via brev og offentlige 

medier (hvis og når disse serviceforringelser vedtages). 

Så personalet ikke skal stå i det krydspres, det giver at skulle stå til mål for konstante frustrationer 

fra borger og pårørende. 

 

Marte meo på plejecentrene: 

Marte meo på plejecentrene kan være med til at forebygge mistrivsel hos personalet og borgerne. 

Det er en arbejdsmetode der går ind og ser på borgerens ressourcer og personalets samarbejde 

med borgeren. 

Derved er det med til at forebygge udadreagerende adfærd, vold, trusler og krænkelser, som igen 

kan mindske sygefravær hos personalet, men øge trivslen hos personalet og borgerne. 

 

Frivilligkonsulent: 

SSO’s mulighed for systematisk at løfte opgaven med at opspore og handle på mistrivsel og 

ensomhed hos især de mere udsatte ældre borgere i samarbejde med civilsamfundet vil være 

stærkt udfordret, hvis frivilligkonsulent-funktionen spares væk. Det noteres med tilfredshed, at der 

lægges op til at genindføre funktionen som frivillighedstovholder ude i grupperne. Men det vil 

være svært for dem at løfte opgaven uden frivilligkonsulentens understøttelse og overordnet 

koordinering. 

Medarbejdernes mulighed for at understøtte borgerne i at deltage i sociale aktiviteter er desuden 

udfordret af, at klippekortsordningen også er sparet væk.  

 

Optimering af sygeplejen: 

• Det er urealistisk at optimere mere inden sygeplejeanalysen er lavet 

• Der lægges en fremtidig besparelse ind på 1.1 mil. Samtidig med 

sygeplejeanalysen afventes, det sender et dårligt signal til vores kolleger. 

• Der er givet 1 mil. Fra det nære sundhedsvæsen (må ikke bruges endnu) 

Den optimering der allerede er lavet er: 

• Sygeplejen hjælper hinanden på tværs af teams og vagtlag, der formindsker 

forbruger af vikarer, det øger fagligheden og kontinuiteten. 

• Sygeplejeklinikkerne er optimeret bl.a. er klinikken i Sorø åbent 4 dage om ugen 

til kl. 18.00, samt der visiteres også til klinikkerne uden for de faste tider. 

• Aftenvagten er gået ned på at være 2 i stedet for 3. 

• SUL ydelser driftes af sygeplejens 2 drifter (hvilket der ikke er normeret til) 
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• Akutteamet hjælper også på tværs med opgaver når der er sygdom mm, de har 

gennem flere måneder også varetaget udskrivelser fra sygehusene til Egecentret. 

(da der har manglet en sygeplejerske I centerfunktionen.) 

• AV i weekenderne tager ofte doseringer til ugen efter. 

 

At der på nuværende tidspunkt ikke tages IV behandling hjem 

Der er ikke taget højde for, hvad den nye akutpakke kommer til at indeholde af opgaver. 

Sygeplejegruppen går meget på tværs af de kommunale tilbud, sygeplejen får ikke penge for dette 

• SUC 

• FTR varetager opgaver for alle enheder der har ansat sygeplejersker 

• Inkontinens også til børn 

• Diabetes skole bl.a. 

• Palliation, SUC 

• Sår 

• telekol 

• Deltager i mange projekter så som HALT 4 

 

Hvordan skal Marie Magdale hjemmet håndteres? 

Hvor er budgettet til den mellemkommunale finansiering? 

De tænkte besparelser kan desuden medføre øget arbejdspres, øget mistrivsel og øget sygefravær. 

Der er mindre tid til undervisning og supervision af andet personale. 

Der vil ske øget genindlæggelser og derved udgifter til regionen. 

Ved nedlæggelse af specialesygesplejersker vil den specialiserede faglighed forsvinde og det er ikke 

muligt at videns dele tværgående til gavn for borgerne. 

Der er frygt for, at der også sker personaleflugt og derved manglende kompetencer og nedsat 

kendskab til Sorø kommune. 

Den påtænkte besparelse på dosispakket medicin tænkes ikke relevant, da der ved hver borger der 

får hjemmepleje og sygepleje samtidig med dosispakkemedicin, her skal medicin tjekkes og rettes 

til Nexus. 
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Åbningstider i daginstitutioner: 

Der er fra medarbejdersiden en stor bekymring for ændring af åbningstider i daginstitutionerne, da 

der er usikkerhed for hvordan det kan komme til at berører sundhedspersonalet med møde og gå 

tider. En stor del af sundhedspersonalet møder ind kl. 7 om morgenen og går hjem kl. 15 og vil 

have svært ved at aflevere deres børn hvis disse ydretider bliver berørt samtidig at kunne møde ind 

på deres arbejdsplads. 

Vedr. sommerferien vil det gså komme til at berører sundhedspersonalet hvis der holdes tvunget 

sommerferielukket. 

 

Konklusion: 

Medarbejdersiden er bekymret over, at de nye besparelser, der lægges ind i budgettet, vil forringe 

arbejdsmiljøet, øge mistrivslen og dermed sygefraværet yderligere. 

Vi ser de kommende besparelser, hvor der også er en øget brug af ufaglært arbejdskraft vil give 

nogle konsekvenser for borgerne og i sidste ende en øget udgift for kommunen. 

 

Med Venlig hilsen 

Medarbejdersiden i  

Sorø Sundhed- og Omsorg 
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Budget 2024 

Indstilling til politikerne fra medarbejdersiden i Sektorudvalget for Social og 

Sundhed 

 

Medarbejdersiden i Sektorudvalget for Social og Sundhed anerkender, at der ikke er de penge der 

skal til, for at velfærden på Social- og Sundhedsområdet bibeholdes. 

Vi vil derfor beskrive de konsekvenser, der eventuelt vil komme af de foreslåede besparelser. 

 

Faglighed  

De besparelser, der peges på, kan gå ud over fagligheden og påvirke det psykiske og fysiske 

arbejdsmiljø, da medarbejderne, specielt de faglærte bliver mere presset. 

Der er allerede nu rekrutteringsvanskeligheder i Sorø kommune, og dette forventes ikke at blive 

mindre med årene. Samtidig stiger kompleksiteten på Social- og Sundhedsområdet, ikke mindst i 

forhold til de opgaver, der aktuelt og fremtidigt løses i kommunerne. 

Allerede nu mærker personalet i hele fagcentret et pres på grund af rekrutteringsvanskeligheder og 

øget sygefravær. 

 

Rengøring og arbejdsmiljø 

Vi bekymrer os, når der både i forhold til borgernes hjem og de kommunale arbejdspladser bliver 

foreslået at nedsætte hyppigheden af rengøring endnu en gang.  

I forhold til frontpersonalet, som kommer i borgernes hjem, kan der opstå et pres, da det typisk vil 

være dem, der møder borgere og pårørende og dermed kommer til at ”stå på mål for” den 

utilfredshed, som nedskæringen kan medføre. 

Derudover vil en endnu lavere rengøringsfrekvens end den nuværende, både i borgernes hjem og 

på de kommunale arbejdspladser kunne medføre øget smitterisiko samt allergiske reaktioner (støv) 

m.m., og kan dermed betyde et øget sygefravær blandt personalet. 

Vi henviser i øvrigt til bemærkningerne fra særligt Område-MED i Sundhed og Omsorg, se vedlagte 

bilag. 

 

Ændring i uddannelsessammensætning 

Vi anerkender, at der er praktiske opgaver, herunder opgaver i Sundhed og Omsorg, som kan løses 

af personale efter grundig oplæring og instruktion. Vi anerkender samtidig, at det kan være 

nødvendigt at tilbyde jobs, der kan søges af mennesker, som ikke har taget en uddannelse. 
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Vi bekymrer os dog over, at man på området for praktiske opgaver i hjemmeplejen påtænker at 

have op til 95% uuddannet personale. Dette vil medføre et øget pres på de få tilbageværende 

faglærte ansatte på området, ligesom fagligheden på området generelt vil kunne blive udfordret. 

Samtidig vil vi opfordre til, at Sorø kommune som er kommunens største arbejdsplads støtter op 

om, at flest muligt tager en uddannelse. Dette gør kommunen både ved at være uddannelsessted 

og ved at tilbyde jobs til uddannet personale inden for alle fagområder. 

  

Besparelser på forebyggende indsatser 

Vi finder det problematisk, hvis der spares på forebyggelsesområdet. Dette f.eks. i forhold til 

forslag om nedlæggelse af dagcentre, visiterede og uvisiterede aktivitetstilbud (Elefantgården og 

Netværket), Kompasset mv.  

Konsekvenser er beskrevet i finansieringskataloget, men vi vil f.eks. fremhæve, at der ved lukning 

af dagcentre kan være behov for, at hjemmeplejen i stedet skal besøge borgeren flere gange i løbet 

af dagen. Dette kan igen give et øget pres på personalet i hele fagcentret, hvilket kan få betydning 

for det psykiske og fysiske arbejdsmiljø og dermed vil kunne medføre øget sygefravær samt 

problemer med rekruttering og fastholdelse. Dette vil i sidste ende gå ud over kommunens service 

til borgerne.  

På samme måde vil vi fremhæve, at Sorø kommunes uvisiterede aktivitetstilbud bruges til borgere, 

som er i målgruppen, men som ikke har behov for et visiteret tilbud. Nedlæggelse af uvisiterede 

aktivitetstilbud betyder derfor, at borgeren i stedet skal bevilges et visiteret tilbud, som samtidig 

indeholder kørsel til og fra tilbuddet som en del af bevillingen – dermed er der tale om en samlet 

set dyrere løsning. Hvis Sorø kommune samtidig ikke har egne visiterede tilbud, vil ydelsen i stedet 

skulle købes i en anden kommune. Dermed mister vi indflydelse på prissætningen, tilbuddet vil 

typisk være dyrere, og der vil samtidig være øgede udgifter for transport af borgeren.  

Det vil således dels blive dyrere for Sorø kommune, dels vil kommunen miste kompetencer og 

knowhow omkring målgruppen i eget regi. Dette vil kunne betyde ringere faglighed på området og 

dermed påvirke det fysiske og psykiske arbejdsmiljø og i sidste ende Sorø kommunes service. 

 

Genberegning af takster 

Medarbejdersiden anerkender, at det kan synes oplagt at gennemgå omfanget af bevilgede ydelser 

og hvilken pris, disse skal have. 

Medarbejdersiden bekymrer sig dog, da vi frygter at dette kan blive i form af en ”grønthøster-

beregning”, som kan medføre forringelse i tilbuddet til borgerne og afskedigelse af personale. 

Dette kan give øget pres på personalet i forhold til løsning af kerneopgaven og dermed have 

betydning for det fysiske og psykiske arbejdsmiljø samt medføre øget sygefravær. 

Vi henviser til bemærkningerne særligt fra de 3 lokaludvalg under Handicap og Psykiatri (se bilag). 
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Åbningstider i daginstitutioner 

På Børne- og familieområdet lægges der op til besparelsesforslag omkring kortere åbningstider og 

sommerferielukning i de kommunale daginstitutioner. Vi vil gøre opmærksom på, at denne 

beslutning vil få konsekvens for mange medarbejdere i Center for Social og Sundhed, da de er 

afhængige af at kunne aflevere og hente børn i et tidsrum, hvor de samtidig har mulighed for at 

møde til tiden og passe deres arbejdstid. 

 

Nedlæggelse af Supercenter Sandlyng 

På Børne- og familieområdet lægges der op til en besparelse ved at nedlægge kommunens 

Supercenter under daginstitutionen Sandlyng og i stedet inkludere børnene i de almene dagtilbud. 

Vi gør opmærksom på, at dette kan få konsekvenser i vores fagcenter, særligt for personalet i Sorø 

Sundhedscenter, som samarbejder med Supercentrene, da der vil blive mere kørsel og flere 

forskellige samarbejdspartnere. 

Vi henviser i øvrigt til bemærkningerne fra Sorø Sundhedscenter (se bilag). 

 

Afrunding 

Medarbejdersiden i Sektorudvalget for Social og Sundhed er bekymret over, at de nye besparelser 

der lægges ind i budgettet, kan forringe arbejdsmiljøet yderligere, øge mistrivslen på de 

kommunale arbejdspladser og dermed øge sygefraværet yderligere. 

Vi henviser til vedlagte bilag, indkomne bemærkninger fra lokaludvalgene i Fagcenter Social og 

Sundhed, i forhold til uddybende bemærkninger til vores indstilling.  

Medarbejdersidens bemærkninger til enkelte budgetønsker, bl.a. selvstyrende teams og lægefaglig 

konsulent, fremgår ligeledes af bilaget. 

 

Venlig hilsen 

Medarbejdersiden i Sektorudvalget for Social og Sundhed 







BUDGET 24 i Sorø Kommune 
 

Høringssvar fra medarbejdersiden i lokalMED på Pedersborg Skole. 
 
 
Indledningsvis tilkendegiver vi fuld opbakning til det høringssvar, som vores skolebestyrelse har 
indsendt (indklippet her): 
 

Høringssvar fra Skolebestyrelsen på Pedersborg Skole 

 

Vi har i herværende bestyrelse gennemlæst og drøftet det budgetforslag, som er fremlagt for 2024. For det 

første må vi pointere, at enhver besparelse på dette område er en decideret katastrofe. Vores børn og deres 

lærere/medarbejdere er i forvejen hårdt presset på tid og ressourcer, og der er skåret ind til benet på alle 

områder. Alligevel stilles der forslag om, at der kan spares et større beløb på Børne- og Familieområdet, som 

dog i vores optik kun kan være medvirkende til at skabe (større) mistrivsel hos vores børn og for alle 

medarbejderne på området. Vi har gennemgået finansieringskataloget grundigt og har fundet det yderst 

svært at finde punkter, hvor vi mener, der med rette kan spares.  

 

Når det så er sagt, så ved vi godt, at der er krav om besparelser på den ene eller anden måde. Og vi vil 

selvfølgelig gerne bidrage med perspektiver på, hvorledes dette kan foregå med mindst mulig gene og 

mistrivsel til følge hos børnene, selvom det synes omsonst. Derfor har vi følgende indvendinger til kataloget, 

hvor vi i øvrigt har fokuseret både på skoleområdet, men mindst lige så meget på dagtilbudsområdet, da vi 

finder det helt essentielt, at vores børn får den bedste start på livet og klædes godt på, ikke mindst til deres 

mange år i folkeskolen.  

 

Vi finder, at det kunne være muligt at reducere en områdelederstilling i dagtilbudsområdet. Det kunne 

måske skabe en (bedre) sammenhæng i hele kommunen, hvis der var en, som havde det overordnede 

overblik. Dog er vi indforstået med, at dette må være en stor opgave for en person. Et andet sted, vi finder, 

der kunne spares, er ved at reducere taksterne til de private dagtilbud. Dog med den indvending, at en af 

flere konsekvenser kan være, at der skabes et stort problem hos et i forvejen meget presset dagtilbud, hvor 

der ikke er nok pladser i nærområdet til alle børnene i dag. Hvis brugerbetalingen blev betydeligt større, 

ville flere familier måske vælge det fra, og så ville der komme endnu længere ventelister og forringede vilkår 

for børnefamilierne, der skal køre langt for at få deres børn passet. Derfor bør reduceringen ikke være af 

signifikant beløbsstørrelse. Et tredje sted at spare kunne være ved at sammenlægge ungdomsskolen med 

en folkeskole og udnytte de allerede eksisterende faciliteter og lokaler her. Ligeledes har vi diskuteret os 

frem til, at den i forvejen meget begrænsede svømmeundervisning, som nu foregår udendørs (heraf i en 

begrænset periode), kunne spares væk, selvom det ville være en stor sorg for mange elever og et tab for 

selve folkeskolen ikke at kunne tilbyde den færdighed til eleverne. Slutteligt har vi erfaret, at andre 

kommuner har indført tre ugers lukning i SFO og dagtilbud i sommerferien, hvorfor dette kunne være en 

mulighed i Sorø også. Der skulle dog være nødpasning mod en mindre brugerbetaling til de familier, som 

ikke har mulighed for at holde deres børn hjemme i de specifikke uger. 

 

Af de fremstillede forslag mener vi ikke, at der på nogen måde skal spares på følgende: 

 

Sandlyng Supercenter, som varetager en stor og vigtig opgave for de børn med særlige behov, der ikke 

trives i den almindelige folkeskole, men har brug for andre rammer og et andet tilbud. Uddannelses- og 

ungdomsvejlederne har stor betydning for de unge i kommunen. De bliver guidet og støttet af en anden 



voksen, end deres forældre og lærere - en voksen, som har et stort lokal netværk, men også en voksen, som 

kan tale med dem på en helt anden og tryg måde. Særligt børnene i skolens RUM-tilbud har stor glæde af 

UU-vejlederen. Det ville være et stort tab at undvære disse. Tidlig SFO, som allerede nu starter i april 

måned. Det ville være katastrofalt, hvis de små børn allerede skulle starte i skole i november måned. I 

forvejen bliver vores børn store alt for hurtigt. At 4-årige derved kunne risikere at skulle starte i SFO ville 

være et stort tab af barndom og meget svært at håndtere for (de alt for få) pædagoger. Også 

ungdomsklubberne er af stor betydning for de unge, som har brug for et sted at være og føle sig trygge 

nogle aftner om ugen, som ikke er derhjemme. Det ville være et stort tab at undvære disse. Og endeligt vil 

det være fatalt at spare på vikartimer, da dette vil presse lærerne yderligere i form af blandt andet et 

forværret arbejdsmiljø.  

 

Vi føler det nødvendigt slutteligt at påpege, at vi kunne nævne alle fremstillede forslag som værende 

kritiske at spare væk. Vores børn er vores fremtid, den stigende mistrivsel blandt unge (og forældre) skal 

tages alvorligt, og der er behov for tilførsel af midler - ikke en forringelse af hele børne- og familieområdet.    

 

På vegne af skolebestyrelsen på Pedersborg Skole  

 

Amalie Niewald Refshauge  

 
Vi har derudover følgende tilføjelser: 
 
 
 
Når der skal findes penge, er det vores vurdering, at kerneopgaven skades mindst ved at 
effektuere forslag BUU_10 Nedlæggelse af Naturvejlederstilling samt forslaget om at nedlægge 
LMS (Levende Musik i Skolen – del af forslag BUU_15). Vi kan i et vist omfang kompensere for 
dette tab internt. 
 
Vi må derimod på det kraftigste fraråde, at I vælger at reducere i skolernes aktivitetskonti (forslag 
BUU_8) som i forvejen har lidt overlast ved sidste budgetvedtagelse. En reduktion vil underminere 
vores muligheder for at variere skoledagen, tage på ture, på lejrskoler, købe buskort, købe 
forbrugsmaterialer ifm praksisfaglig undervisning m.m. 
Dernæst må vi understrege, at forslag BUU_18 om at reducere økonomien med 1/3 til digitale 
læremidler på skolerne er en ekstra udhulning af vores aktivitetskonto, som i forvejen bærer 
udgiften til undervisningsmidler. Her er I i gang med at tage de samme penge to gange.  
 
 
 
Medarbejderne i MED Pedersborg Skole 
13. september 2023 
 

 
 



Høringssvar �l SSU`s forslag 1 Lukning af (dagcenter) Degneparken. 
 
Ved lukning af dagcentret kan de borgere, som er visiteret der�l, have svært ved at etablere kontakt �l 
andre, og derved risikere at blive ensomme, og socialt isolerede. Mange har ikke mulighed for at deltage i 
andre �lbud, grundet funk�onstab af den ene eller anden årsag.  Et af kriterierne for at blive visiteret �l 
dagcenter�lbud § 79, er, at man ikke er i stand �l at søge andre �lbud. Tit er dagcentret den eneste kontakt, 
borgeren har på en uge, foruden evt. hjemmepleje. 
Ved ophør af dagcentret er der risiko for tab af allerede vedligeholdte funk�oner, både fysisk, psykisk og 
socialt, ligesom der kan komme yderligere funk�onstab fremadretet. 
Det vil poten�elt kunne have en nega�v afsmitende effekt på hjemmeplejen, genoptræningsområdet mm, 
da borgerne ikke kan/ vil være i stand �l at tage ini�a�v �l at opretholde almen sundhed.  Hjemmeplejen 
og/ eller forebyggende hjemmebesøg vil her skulle afdække hvilke andre ak�vitets�lbud der findes og 
henvise der�l eller yde indsatser hen imod Ak�v hele livet og hverdags rehabilitering. Men da der her også 
opleves sparsomme ressourcer, kan der være risiko for, at borgerne vil stå uden �lbud. 
Da dagcentret også rummer aflastningsborgere § 84, som er et skal- område, kan der også komme et øget 
behov for aflastning/ forebyggende ak�vering i hjemmet �l de borgere, der ikke længere vil kunne komme i 
dagcentret. 
§86 og § 140 opgaver, som bl.a også udføres i Degneparken, er også skal-opgaver, og vil skulle løses i 
sundhedscentret i Sorø, hvor personale skal følge opgaven. 
 
Input �l et høringssvar, fra forebyggelseskonsulenten.  
 
Ved lukning af dagcenter Degneparken, vil der være øget risiko for ensomhed blandt de ældre i den nordlige 
del af kommunen. Det vil blive svære at få sårbare borger ud i fællesskaber.  
Det vil også have indflydelse på forebyggelse af faldende fysisk funk�onsniveau blandt borger, og ikke 
mindst vedligeholdelse af funk�onsniveau for de borger der i dag er �lknytet Degneparken.  
 



Høringssvar fra medarbejdersiden i sektor Børn og Familie til budget 24: 
 
 
Først og fremmest ser vi med stor tilfredshed på, at der er opmærksomhed på 
forholdet mellem almen- og specialundervisning, og at der ligger en anerkendelse af 
et presset specialområde. 
 
Derudover har vi følgende kommentarer: 
 

Reduceret åbningstid i dagtilbud og SFO 1 og 2 har ikke kun konsekvenser 
for medarbejderne i nævnte tilbud, men også for de medarbejdere i 
kommunen, som er brugere af tilbuddene. Ligeledes vil forslaget om 3 ugers 
sommerferielukning have konsekvenser for såvel personale som brugere.  

  
Vi har en manglende forståelse for forslaget om at nedlægge en UU- 
vejlederstilling, når der samtidig budgetteres med en udgift i forhold til mere 
effekt i ungeindsatsen. Vi mener, at netop UU-vejledningen i mange tilfælde 
har en forebyggende effekt. 
 
Vi stiller også spørgsmålstegn ved den skærpede sygefraværsindsats. Vi er 
selvfølgelig vidende om det relativt høje sygefravær, men tvivler på, at der 
ligger en besparelse i forslaget. 
 
Projektet “Sammen om mere bevægelse” synes ret usynligt ude på 
institutionerne. Måske er det ikke her, der skal være en udgift. 
 
I tilfælde af afskedigelser, opfordrer vi til at undersøge om 
kompetenceudvikling af medarbejdere, man påtænker afskediget, i stedet kan 
være muligt med ekstern finansiering (evt. fra kompetencefonden). 
 
Hvis der påtænkes strukturelle ændringer i skole- og dagtilbud, opfordrer 
sektorudvalget til, at dette foregår med inddragende processer, hvor der er 
fokus på børns trivsel og medarbejderes arbejdsmiljø. 
 
Konkret har vi også noteret os, at politikerne ikke har valgt at pege på 
initiativer fra skoleanalysen, hvilket betyder, at der er et uafklaret udestående 
på 2,5 mio. i 2024 og 5 mio. fra 2025. Dette risikerer at ramme området, som 
en rammebesparelse. Vi tænker, at der skal afsøges muligheder for at 
imødegå dette. 
 
Overordnet skal det i budgettet sikres, at de samlede økonomier til 
henholdsvis skole-, dagtilbudsområdet og foranstaltningsområdet får gode 
muligheder for at løse kerneopgaven. 



 
Budgettet skal helst afspejle Sorø Kommune som en attraktiv arbejdsplads, 
hvor vi både kan fastholde og tiltrække medarbejdere. Her tænkes både på et 
godt arbejdsmiljø og fokus på kerneopgaven. 
 

Ud over disse kommentarer er det vigtigt for os at pointere, at et samarbejde mellem 
en kommende sygefraværs-konsulent og vores arbejdsmiljøkonsulent er af stor 
betydning for alles arbejdsmiljø. 
 
 
 

Med venlig hilsen 
 

Sektorudvalget for Børn- og Familie- medarbejdersiden 
 
   
 
 

 
 
 
 



 
 
 
 
 
      
                  d. 14.sep. 2023 
 
 
Høringssvar Sorø Borgerskoles MED vedr. Budget 2024.     
 
 
Sorø Borgerskoles MED-udvalg er meget bekymrede for den fortsatte bespa-
relse på vores 0 – 18 årsområde.  
Vi er bekymrede for, at de politiske krav om, at kunne håndtere øget komplek-
sitet for stadigt færre midler kun er på vej til at udhule hele vores børn- og unge 
område – og dermed giver det os fagprofessionelle ringere mulighed for at lyk-
kes med kerneopgaven. 
 
Vi er imidlertid opmærksomme på, at der i budgetforslaget ligger en anerken-
delse af, at der er fokus på ubalancen i resursetildelingen til specialområdet. 
Så vi er glade for, at der tilføres midler til dette område, så der ikke fortsat 
dækkes underfinansiering af specialområdet fra almenområdet. 
 
 
Vi er bekymrede for de serviceforringelser, der står oplistet – vi ser et paradoks 
i, at man i Sorø Kommune ønsker at være en kommune, der er attraktiv for 
børnefamilier, samtidig med, at der reduceres i åbningstider på dagtilbud og 
SFO. Konsekvensen af disse serviceforringelser kan også være et resultat i, at 
det bliver sværere at rekruttere og fastholde fagligt kvalificerede medarbejdere. 
 
 
Tidlige forebyggende indsatser, stærke overgange og sammenhængen på 
tværs af hele 0-18 årsområdet er noget, der fokuseres på her i Sorø Kommu-
ne. Med det fremlagte budgetforslag får det ringere vilkår, når der både fore-
slås: 

• Nedlæggelse af Sandlyng Supercenter 
• Tidlig SFO fra 1. marts. 
• Reduktion af åbningtid i dagtilbud og SFO 
• Færre midler til holddeling 
• Færre midler til digitale lærermidler uden mulighed for finansiering af 

analoge lærermidler.  
• Reduktion af aktivitetskonto 
• Nedlæggelse af naturvejleder – samt reduktion af UU-vejledning 

 
Alle disse tiltag giver de professionelle ringere kår i forhold til at løfte kra-
vet om øget kompleksitet i kerneopgaven.  

 
Et andet paradoks er, at punktet om skærpet sygefravær resulterer i en bespa-
relse, vi er bekymrede for, at konsekvenserne af det fremlagte budget vil resul-
tere i øget sygefravær og dermed en øget udgift.  
 
 

Sorø Borgerskole 

 

  
Alleen 8 
4180 Sorø 
Telefon: 5786 6030   
soroe.borgerskole@soroe.dk 
www.borgerskole.dk 

mailto:soroe.borgerskole@soroe.dk
http://www.borgerskole.dk/


 
 

 
 
Vi er i Sorø Borgerskoles MED-udvalg særligt opmærksomme på konsekven-
sen af det kontinuerlige krav om, at vi som medarbejdere i Sorø Kommune skal 
løfte yderligere komplekse opgaver for stadigt færre midler og dermed færre 
hænder, hvilket uundgåeligt resulterer i dårligere arbejdsmiljø og ringere men-
tal sundhed for både børn og voksne.  
 
 
 
 
Med venlig hilsen  
 
MED-udvalget på Sorø Borgerskole 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
 
 



                                                                                   Stenlille Skole, den 14. september 2023 

Høringssvar vedr. budget 2024 

Stenlille Skole har læst høringsudkastet med stor interesse, og finder det positivt at der er 

bevågenhed omkring forholdet mellem almen- og specialområdet, samt at der ligger en 

anerkendelse af et presset specialområde. 

 

Skolernes aktivitetskonto 

I budgetforslaget lægges der op til en besparelse på skolernes aktivitetskonto og 

nedlæggelse af aktiviteter. Midlerne til aktiviteter er i forvejen begrænset, og forældre bliver i 

højere grad bedt om diverse bidrag til at kunne understøtte forskellige aktiviteter for 

eleverne. For nogle familier er det ikke muligt at bidrage til dette, og vi kan som institution 

være bekymret for, at der vil blive en social skævvridning. 

 

Digitale læremidler 

En reduktion af digitale læremidler, vil kalde på tilkøb af analoge læremidler, hvilket vi derfor 

stiller spørgsmålstegn til, om der i sidste ende vil være nogen besparelse ved?  

 

Holddeling 

Holddeling er en nødvendighed for fortsat at kunne inkludere såvel sårbare som fagligt 

udfordrede elever. Vi kan være bekymret for, at graden af elever, der mistrives og har højt 

fravær, vil stige, i det der er færre voksne til at nå omkring dem og støtte op i hverdagen. 

Desuden er det værd at bemærke, at det vil stå i modsætning til et budgetønske om en 

elevfravær medarbejder.  

 

Grundskolevejledning 

Der lægges op til en reduktion af vejledningsindsatsen på grundskoleområdet. Det kan 

undre os, når der i Sorø Kommune er et ønske om, at der fortsat er fokus på effekten af 

indsatser på ungeområdet. Derfor mener vi, at det er paradoksalt med en reduktion i antallet 

af vejledere, da UU-vejledningen er en forebyggende indsats. 

 

Sygefraværsindsats 

Som skole sætter vi spørgsmålstegn ved den skærpede sygefraværsindsats. Vi håber 

naturligvis, at det lykkes at nedbringe sygefraværet, men oplever et stigende arbejdspres, 

som medfører et belastet arbejdsmiljø. Derfor kan vi være bekymret for, at en skærpet 

indsats vil få den modsatte effekt. Vi er også bekymret for, at de fremtidige besparelser på 

skoleområdet vil påvirke medarbejdernes psykiske arbejdsmiljø. Alle medarbejderne på 

Stenlille Skole har fokus på at skabe den bedst mulige skole for alle børn, og de besparelser 

og serviceforringelser, der lægges op til, har en effekt på medarbejdernes oplevelse af at 

kunne komme i mål med indsatserne, og det påvirker det psykiske arbejdsmiljø.    

 
Med venlig hilsen 
MED-udvalget 
Stenlille skole 



Ung Sorø 
Rustkammervej 76, 4180 Sorø  

 

 

D. 10. september 2023 

 

Høringssvar vedr. Budget 2024 – administrationens forslag til et budget i balance. 

I Ung Sorø er høringssvaret udarbejdet i fællesskab mellem MED-udvalget og 
Ungdomsskolebestyrelsen. Bestyrelsen skal afgive høringssvaret, men har haft tæt dialog med 
MED-udvalget, så det samlede høringssvar omfatter MED-udvalget og bestyrelsen.  
Bestyrelsen og MED-udvalget anerkender, at Børn- og Ungeområdet er presset. Vi er også 
bekendt med, at et budget i balance kræver prioriteringer. Det har vi forståelse for.  
Ung Sorø har mulighed for at tilbyde en skole til hele kommunen. Det er et af de særlige forhold, 
som giver Ung Sorø mulighed for at understøtte og hjælpe vores skoler i kommunen.  
 

Lukning af Grejbanken: 
Vi kan ikke støtte, at Grejbanken bliver lukket. Grejbanken er endelig blevet bæredygtig og skal ud 
at leve endnu mere. Vi er nu godt i gang, og skolerne booker forløb via Grejbanken. Herigennem 
tilbyder vi samarbejde eller færdige forløb omkring trivsel, teambuilding og materialer til brug i 
naturen. Her understøtter vi fællesskaberne og den mentale sundhed hos de unge. 
Grejbanken er samtidig med til at understøtte den varierede skoledag, og via forløb fra 
Grejbanken, kan Ung Sorø understøtte klasser med sociale udfordringer eller mistrivsel. Pt. er 
Grejbanken tilknyttet Pedersborg Skole og Frederiksberg Skole. Vi har før sommerferien haft forløb 
på Ruds Vedby Skole. Grejbanken understøtter mellemformer, hjælper til på valghold og står for 
trivselsforløb.  

 

Ung Sorø lægges sammen med en folkeskole: 

Ungdomsskolebestyrelsen og MED-udvalget kan ikke støtte forslaget om at lægge Ung Sorø under 
en folkeskole. Det særlige ved Ung Sorø er vores selvstændige virke, som tilgodeser unge i hele 
kommunen. Ungdomsskolen er en anderledes og mere fri skole. Vi kan tilbyde et fællesskab for 
alle unge i andre rammer. Vi frygter, at en sammenlægning under en folkeskole bevirker, at vi 
”drukner” under denne skole. Ved en sammenlægning vil det være svært at se det unikke ved Ung 
Sorø. Vi tilhører alle skoler. Ikke en skole mere end en anden.  

Vores styrke er, at vi tænker visioner for alle unge, og at vi kan danne partnerskaber på tværs med 
alle kommunens skoler. Vores skoledistrikt favner hele Sorø Kommunes unge. 

Vi har netop sat en masse tiltag i gang med nye tilbud, og vi har lagt en bæredygtig plan for Ung 
Sorø. Den vil vi meget gerne have mulighed for at fuldføre. Vi skal naturligvis evaluere, og er 
interesseret i at give en løbende status på arbejdet. Vi håber, at vi kan få 2 år, hvor vi kan arbejde, 
på det, som er sat i gang. Det giver os mulighed for at etablere og fuldføre de tanker samt planer, 
vi er godt i gang med.  

Vi har allerede nu etableret flere af de efterspurgte ungdomsskolehold. Her kan nævnes: Dansk 2 
(det bliver etableret i tre trin – alt efter niveau), ekstra matematik, specialundervisning og ekstra 
engelsk. Det er netop via Ungdomsskolens unikke rammer, at Ung Sorø kan hjælpe og støtte 
kommunens øvrige skoler.  



Ung Sorø 
Rustkammervej 76, 4180 Sorø  

 
 

Vi er i fuld gang med at udbrede et øget kendskab til de nyopstartede hold, vi netop har udbudt. 
Alle hold er oprettet og kører, men vi vil gerne have endnu flere unge tilknyttet.  

Det er vigtigt for os, at lederen forbliver en separat enhed fra skoledelen. Lederen har mange 
anderledes opgaver med drift, visioner og strategier, ift. en almen folkeskole der kan tilgodese alle 
unge i Sorø Kommune. Ung Sorø er en bred organisation, der strækker sig fra nord til syd med 
vores funktioner. Det er vigtigt, at Ung Sorø forbliver en skole for alle unge, og det er det en 
selvstændig leder kan understøtte.  

 

Ungdomsklubberne fortsætter: 

MED-udvalget og Ungdomsskolebestyrelsen er enige om, at det er gavnligt for alle unge, at 
klubberne skal forblive åbne og fortsætter som et sikkert aftentilbud il unge. Vi har åbnet alle fire 
klubber d. 4/9, og der kommer unge mennesker i alle klubber. Vi ønsker at fortsætte som nu. Det 
er vigtigt at kunne tilbyde de unge et sted med fællesskaber, som også er i en anden ramme. Det 
kan Ung Sorø tilbyde, når vi er en selvstændig enhed.  

 

Planer for fremtiden: 

MED-udvalget og bestyrelsen har lagt planer for fremtiden. Vi er i gang med at sikre en bedre 
udnyttelse af vores nuværende ressourcer. Vi vil gerne fortsætte retningen. Vi ønsker at bygge 
endnu mere bro mellem Ungdomsskolen, klubberne og kommunens folkeskoler. Vi ansøger EU 
midler til at etablere et ungeråd, og vi søger midler til at udvikle endnu mere på klubberne. Vi vil 
skabe bedre fællesskaber for de unge. Vi vil også gerne være med til at hjælpe skolerne med 
specialundervisningen og de prøveforberedende fag.  

Lad os fortsætte dette arbejde.  

 

Med venlig hilsen 

MED-udvalget, Ung Sorø 

Den samlede Ungdomsskolebestyrelse ved formand Edris Qasimi.  

 

    

 

      



Høringssvar fra TMD LokalMED Administrationen til ”Forslag til Budget 2024” 

 

 
Administrationens forslag til bæredygtigt anlægsbudget: 
 
”Bygningsvedligeholdelse, årligt, genopretning” 
Bygningsvedligehold: 
LokalMED bakker op om, at der afsættes økonomi til bygningsvedligeholdelse, da det har stor 
økonomisk betydning på længere sigt, når bygningsvedligehold nedprioriteres eller spares væk. 
 
”Salg af Søparken” 
Salg af Søparken: 
LokalMED bakker op om dette, da det er omkostningstungt at drive nuværende lokation, der er for 
stort til behovet. 
 
 
Administrationens forslag til finansieringsforslag: 
FF – NTPU_1 
Nedlæggelse af tværkommunale buslinjer 
LokalMED bakker ikke op om dette, da det er imod vores Klimahandleplan. Ønsker man at få flere 
over på offentlig transport, skal der være transport til rådighed. 
Der bør medtænkes, at med nedlæggelse af busser, kræver at folk så har bil og dermed kan det 
gøre bosætning af fjerne egne sværere. Det kan også gøre det sværere for arbejdspladser at 
rekruttere/fastholde, når det er svært at komme dertil. 
 
FF – NTPU_9 
Fjerne Grønt Forums budget 
Uddeler midler til skoler etc, og dette mener vi er et dumt sted at spare. 
 
FF – NTPU_12 
Fast sænkning af varmen til 20 grader 
Kan få indflydelse på arbejdsmiljøet. 
 
FF - NTPU_13 
Afledte konsekvenser ved salg af bygninger (tværgående projekter) 
Forslaget er medtaget i FF - NTPU_15, FF - NTPU_16 og FF - ØKU_4.1 og bør derfor udgå. 
 
FF – BUU_10 
Naturvejleder 
Sorø Kommunes naturvejledning dækker et vigtigt behov for at oplyse borgere i alle aldre om natur, miljø og 

klima. Alle de vigtige naturvidenskabelige dagsordner i vores samfund lige nu hæfter op på vores 

opmærksomhed overfor naturen – ”hvad man kender beskytter man”. Teknik, Miljø og Drift arbejder for, at 

vi som samfund har fokus på hvordan vores brug af ressourcer medfører forurening og pres på naturen og 

klimaet – ”hvordan kan vi alle gøre en forskel”. Naturvejledningen i Sorø understøtte de mange dagsordner, 



og det gør de blandt andet ved at geare kommunens tilskud med fondsbevillinger, så flere personer indgår i 

Kongskilde Naturcenters faste medarbejderstab. Desuden understøtter Kongskilde Naturcenter kommunes 

”Badepunkter” med aktiviteter i sommerhalvåret. 

FF – ØKU_10 
Administrationsanalyse: 
LokalMED bakker op om, at forslag til besparelser i analysen ikke er en del af forslag til budget 
2024. 
 
 
Administrationens forslag til budgetønsker: 
BØ – NTPU_12 
Der er tidligere blevet sparet på vedligehold af stier og fortidsminder, så hvis man ønsker at 
fortsætte indsatsen, bør der afsættes flere penge til opgaven. LokalMED bakker derfor op om 
forslaget. 
 
BØ - ØKU_2 og  
Arbejdet med at få opdateret vandløbsregulativer, blev sparet væk i 2022, hvilket betyder vi nu 
ikke lever op til lovgivningen på området. Derfor bakker LokalMED op om forslaget. 
 
BØ - ØKU_3 
Spildevandsplanen skal effektueres, hvilket kræver flere ressourcer, dertil kommer et stort 
efterslæb på bl.a. DÅL-indsatsen. 
 
BØ NTPU_21 
LokalMED bakker op om dette, som vi ser som en positiv indsats, da det bidrager til bedre 
arbejdsmiljø og trivsel. Der mangler også midler til indsatser vi er forpligtigede til, som pt bliver 
taget fra den planlagte vedligeholdskonto hos bygge og anlæg. 
 



Høringssvar fra LokalMED Bygningsdrift til ”Budgetforslag 2024” 

Bygningsdriftens TR og AMR for rengøringen foreslår at der i stedet for at ændre rengøringens mødetid fra 

kl. 05:00 til kl. 06:00 på én gang, at man i stedet laver et forsøg med at ændre mødetiden fra kl. 05:00 til kl. 

05:30 i 2024. På denne måde får rengøringen mulighed for fortsat at nå alle klasselokaler inden skolestart, 

ligesom der vil være bedre tid til soignering ved sygdom. Frygten hos TR og AMR er at den bratte overgang 

og ændring kan resultere i at rengøringsassistenterne forsøger at nå det hele på den kortere tid, som så vil 

give dårligere arbejdsmiljø og potentielt stress hos enkelte medarbejdere hvor opgaverne ikke kan nås på 2 

timer før opstart. Rengøringsassistenternes mødetid er nøje tilpasset i de fleste af kommunens institutioner 

til, at der dagligt er gjort rent inden børn, elever og medarbejdere starter dagen.  

Der er enighed om, at forslaget kan genbesøges i løbet af 2024, for at se på mulighederne for at komme helt 

i mål med forslagets oprindelige potentiale. 

Besparelsespotentialet skal i dette tilfælde ændres fra -300.000 kroner til -150.000 kroner. 

 



Høringssvar fra LokalMED Vej og Park til Budgetforslag 2024 

I Lokal MED for Vej og Park tilkendegives der en stor ærgrelse over, atter at kunne se potentielle besparelser 

på mandskabsmængden i afdelingen. Området har været ramt af tidligere store sparerunder, og har nu nået 

en kritisk størrelse hvor det er svært at få de daglige nødvendige opgaver løst på et niveau, man som 

medarbejder kan have en faglig stolthed af. Det gør fastholdelse af dygtige medarbejdere- og rekruttering af 

nye kollegaer svær. 

Vej og Park modtager rigtig mange henvendelser på det kritiske niveau vi efter hånden er skåret ned til at 

levere, og bruger mange ressourcer administrativt på at besvare disse, frem for at løse kerneopgaverne i 

marken. Administrative ressourcer der ikke er afsat midler til men som må prioriteres ud af lønmidlerne til 

øvrig drift.  

Det kritisk lave niveau af medarbejdere har også fået den konsekvens, at det er svært at få mandskabet til at 

række ved vintertjenestens udkald. Der er kun få i reserve hvis en medarbejder er syg, afholder ferie etc. Og 

det kan derfor opstå personalemangel til ruter. Det er nu nødvendigt at udlicitere flere ruter, som blot 

fordyrer opgaveløsningen, og gør overholdelse af budgettet til Vintertjeneste endnu sværere.  

Lokal MED Vej og Park ser positivt på muligheden for en ekstra ressource som er tiltrængt. Men appellere 

samtidig til at man ved at skære yderligere i opgaveportefølgen, vil få en kommune som fremstår mere 

rodet og ”fattig”. Vej og parks ansvarsområder er noget alle borgere og gæster i byen ser og bruger.  

 



 
 

Dagtilbud Område NORD - DON 
 

 
 Dianalund d. 9. september 2023 
 
 
 
Høringssvar til budgetforhandling 2024  
Områdebestyrelse Nord bemærker endnu en gang, den stærkt bekymrende tilgang til 
besparelsesforslagene på dagtilbudsområdet. Det bør fremstå åbenlyst at så omfangsrige 
besparelse ikke vil undgå, at medfører væsentlige konsekvenser på for vores børn på længere sigt. 
Nærhedsprincippet og den gode personlige relation mellem personale og barn kommer under 
pres. 
 
Problematikken vedrørende den nære pædagogiske indsats, anses væsentlig bekymrende såfremt 
der besluttes en lukning af Sandlyng Supercenter. Disse børn kræver en øget pædagogisk og fysik 
ramme, som ikke vil kunne opfyldes i de øvrige huse. Det vil ikke alene ramme børnene fra 
Supercenteret, men i særdeleshed også børn i de huse hvor de skal integreres.  
 
Områdebestyrelsen forholder sig stærkt bekymrende overfor besparelsesforslaget om ændringen i 
åbningstiderne på dagtilbudsområdet. Ifølge en rundspørge i vores forældreråd, konstateres der i 
særdeles en problematik ift. åbningstiden om morgenen. En ændring på mellem 30-60 min vil få 
voldsomme konsekvenser for mange pendlerfamilier. I en pendler kommune som Sorø, anses det 
for en dårlig løsning at forkorte åbningstiderne i generaliserede forstand. Det ses derimod givtigt 
at antage en mere differenceret tilgang, hvor det er de enkelte børnehuse, der tilpasser 
åbningstiderne ift. den pågældende forældregruppe. 
 
Samtidig stiller Områdebestyrelse Nord sig kritisk overfor forslaget omkring lukningen af 
Naturbørnehuset. Et tilbud der netop er et aktivt tilvalg hos alle berørte forældre. 
Områdebestyrelse Nord oplever at netop dette tilbud, kan tilbyde noget som de øvrige børnehuse 
ikke har mulighed for at tilbyder, og en lukning vil væsentlig reducere i den diversitet som det 
politiske niveau ofte fremhæver.  
 
Områdebestyrelsen anerkender det umiddelbare behov for besparelser. Dette til trods oplever vi 
det kritisabelt, at vi endnu en gang skal forholde os til så væsentlige besparelsesproblematikker.  
 
 
På vegne af Områdebestyrelse Nord. 
 
Med venlig hilsen 
 
Martin Crillesen 
formand  
Områdebestyrelsen Område Nord 



Høringssvar �l Administra�onsanalysen fra sektorudvalg Børn og Familier – medarbejdersiden 

14/09/2023 

Indledende finder sektorudvalget for Børn og Familier/medarbejdere, at det er fornu�igt at interessere sig 
for om vi som kommune får valuta for pengene i det administra�ve arbejde. Det er vig�gt at være nysgerrig 
på, om der er poten�aler i�. at styrke kvalitet og effek�vitet i arbejdet, om der er nye muligheder for 
samarbejder. 

Vi støter overordnet BDO’s grundlæggende anbefaling om at fremfor at gennemføre større, generelle 
besparelser undersøges det fremadretet grundigere, hvilke muligheder for effek�visering der er realis�ske 
at gennemføre 

Indledende er det også vig�gt for sektorudvalget at understrege, at administra�on som begreb dækker over 
mange typer af arbejdsopgaver, hvoraf en del er meget borgernære – f.eks. sagsbehandlere. Skal analysen 
give anledning �l besparelser, tænker vi, at der evt. skal sæte fokus på de få områder, som BDO antyder 
ligger over niveau. 

Analysen peger for os at se på en række interessante fund; 

1. Der er kun få, om nogen, lavthængende frugter i�. at effek�visere administra�onen. Vi noterer os 
at BDO peger på, at Sorø kommune ligger lavt i sammenligning med de fleste andre kommuners 
anvendte ressourcer �l administra�ve opgaver, f.eks. ligger Sorø Kommune siden 2017 forsat langt 
under både landsgennemsnit og kommuner, når vi f.eks. sammenligner os i forhold �l antal 
administra�ve medarbejdere pr. indbygger 
 

2. Vi noterer os også, at BDO peger på vig�gheden af, at der i organisa�onen arbejdes tydeligt med 
ejerskab �l og inddragelse i de forandringer, der er sat i gang organisatorisk, så det sikres, at 
medarbejdere i hele organisa�onen kan se en stærkere mening med de iværksate ændringer og at 
vi som medarbejdere kan se en tydeligere kobling �l kommunens kerneopgave. 
Administra�onsanalysen kan derfor også ses som en god anledning �l at sæte styrket fokus på 
arbejdsmiljøet i administra�onen. 
 

3. Analysen peger på 4 områder, hvor der bredt es�meret muligvis kan effek�viseres. Her finder vi 
som medarbejdere, at det er vig�gt, at mål og gevinster med evt. indsatser, der iværksætes, er 
realis�ske, så de ikke blot ender i generelle besparelser uden at styrke kvaliteten i opgaveløsningen. 
Vi kan se god mening i styrket kvalitet gennem opgavefællesskaber, udbredelse af flyverordningen 
mv. men tænker igen, at omlægninger af opgaver og etablering af nye samarbejder heller ikke er 
omkostningsfrit og skal have �d �l at blive implementeret. 
 

4. Analysen påpeger også en risiko for opgaveglidning af administra�ve opgaver ud �l det decentrale 
niveau. Det vil vi gerne advare imod, da der i forbindelse med Budget 24 bliver lagt et betydeligt 
pres på decentrale administra�oner og ledere i�. at lykkes med kerneopgaver. 

Skulle Administra�onsanalysen på sigt medføre afskedigelser, anbefaler medarbejdersiden i sektorudvalget 
for Børn og Familier stærkt, at dete foregår ved naturlig afgang, og vi har i øvrigt �llid �l, at evt. 
afskedigelser foregår hensynsfuldt og medtænker både berørte medarbejdere og de kolleger, der bliver 
�lbage, samt foregår i henhold �l personalepoli�kker. 



Analysen nævner også, at der er et pres på lederne i Sorø Kommune, hvor �d og opgaver ikke harmonerer. 
Vi synes, det er vig�gt at organisa�onen også passer på sine ledere. Vi har set mange kons�tueringer, 
sygemeldinger og trivselsudfordringer for ledere den seneste periode. Dete smiter også af på 
medarbejders trivsel og på kerneopgaverne. Vi håber, at analysen kan bidrage med at sæte fokus på dete 
også. Stabil ledelse er en væsentlig del af en stabil og effek�v dri�. 

Analysen påpeger i interview-delen på en del områder, som vi som medarbejderrepræsentanter tænker, er 
særdeles vig�gt at holde sig for øje:  

- Topstyring og tungere beslutningsprocesser, lavere fagligt råderum 
- Manglende sammenhæng mellem ressourcer og opgaver 
- Udfordret kvalitet som følge af s�gende krav og opgavepres 
- Presset arbejdsmiljø som følge af mangelfuld implementering af ny organisering 

BDO påpeger �l sidst i anbefalingerne,  at foreslåede indsatsområder indgår som ramme i et fremadretet 
arbejde. Det støter vi og anbefaler, at organisa�onen tager sig den nødvendige �d �l at analysere og 
reflektere, så indsatser bliver realis�ske og understøter udviklingen af Sorø Kommune som en god og sund 
arbejdsplads. 

 

På vegne af medarbejdersiden Sektorudvalget Børn og Familier. 

Jesper Tejstø 

½ Næs�ormand  

 

 

 



13. september 2023 

Høringssvar fra Holbergskolens MED-udvalg vedr. budget 2024 

Først og fremmest vil MED-udvalget ved Holbergskolen gerne positivt anerkende, at der er påtænkt et 

større budget til specialundervisning og foranstaltningsområdet. Det har været tiltrængt, og det er dejligt, 

om det bliver anerkendt. 

Dernæst er vi glade for prioriteringen af anlægsmidlerne, der som vi læser det, vil kunne betyde, at en 

renovering af Holbergskolen vil kunne fortsætte fra bygning G til også at kunne inkludere bygning F. Det er 

ligeledes tiltrængt. Tak for det.  

Når ovenstående positive bemærkninger til budgettet er bundfaldet, så er vi dog bekymrede for, at det ser 
ud som om, at almenområdet igen skal bespares. Det er ganske vanskeligt at forestille sig, hvordan vi kan 
arbejde med en mere motiverende og inkluderende folkeskole, når skolerne lokalt får ringere muligheder 
for at inkludere og få børn med særlige behov til at trives og udvikle sig indenfor rammerne af den almene 
skole. Her er holddeling også et element. Det kunne meget vel udfordre et allerede udfordret 
specialundervisningsbudget. 

Det kan godt lade sig gøre at inkludere flere børn, men det kræver, at vi har mulighed for lokalt at lave nogle 

anderledes tilrettelagte undervisningsformer, som kan holde børnene med særlige behov i eller i meget tæt 

på almenundervisningen. Det har vi på Holbergskolen omfattende erfaringer med i form af vores 

pædagogiske tilgang, Flexklasser, Villatilbud til børn med skoleværing, lettere behandling i form af ride- og 

samtaleterapi, Co-teaching og enkeltintegrerede børn, hvilket vi i al ubeskedenhed er rigtig gode til. Her skal 

vi også huske at børn med særlige behov også kan være børn, der grundet god intelligens har behov for 

yderligere udfordringer.  

Der vil ligeledes være behov for at kigge på, hvordan man fordeler ansvaret for specialundervisning og 

behandlingsarbejde mellem skoleledere, sagsbehandlere og psykologer. Man kan med fordel organisere 

arbejdet anderledes, således at budgetansvar og tværfaglige indsatser fordeles mere ligeligt mellem skoler, 

PPR og myndighedssagsbehandlerne.  

Yderligere bør man oprette et lokalt behandlingstilbud i Sorø Kommune, hvor man fx kunne tilknytte 

familiehuset, således at der helt naturligligt blev integreret behandling i tilbuddet. Det bør kunne gøres 

både billigere og bedre end i mange af de private tilbud, som vi i dag benytter i Sorø Kommune. Dernæst 

bør man også udvide kapaciteten af de nuværende Supercentre eller etablere et tredje tilbud.  

Der er en lang række besparelser, der vil ramme lokalt som en grønthøster. Det er ikke realistisk at kunne 

opnå en besparelse ved digitalisering på 1 mio. kr. Indtil videre kan robotter i hvert fald ikke undervise eller 

pædagogisk udvikle børnene. Vi er nervøse for, at digitaliseringsgevinsten reelt vil ende som regulere 

besparelser på børnene.  

På aktivitetskontoen er der udsigt til en besparelse på 1 mio. kr., der skal lægge oveni de 1,1 mio. kr., som 

der allerede blev indlagt ved genåbningen af budget 2023. Dvs. at besparelsen fra januar 2023 til januar 

2024 vil blive på samlet 2,1 mio. kr. Det kan ikke undgå at ramme børnene, da aktivitetskontoen dækker alt 

muligt andet end blot indkøb af materialer.  

Vi er bekymrede for reduktionen af åbningstiden i SFO med 3,5 timer pr. uge. Der er en normering 1 til 32 i 

SFO, hvilket gør det svært, at opretholde ordentlige aktiviteter i SFO. En yderligere begrænsning af 

åbningstiden vil blot gøre det endnu mindre attraktivt, at melde sit barn ind her, og det kan være mindre 

attraktivt at være pædagog i Sorø, hvis ikke man kan få en fuldtidsstilling. Det bliver ligeledes mindre 



attraktivt at melde sit barn ind i SFO, hvis der bliver indført 3 ugers sommerferielukning. Man skal huske, at 

det ligger i forlængelse af juleferielukningen. I forhold til SFO skal med endvidere medtænke, at børn med 

særlige behov ikke mister deres behov blot fordi de træder over dørtrinnet til SFO. De har også her nogle 

særlige behov.  

Vi er bekymrede for besparelsen på sygefraværet, da det med al sandsynlighed blot vil føre til ringere 

undervisning for børnene. Forestillingen om at lærere kan tilføre nabotilsyn med en tilstrækkelig 

undervisningsmæssig kvalitet er illusorisk.  

Vi kan se, at der skal investeres i noget kaldet en fraværsmedarbejder. Mon ikke det bare er et andet ord, 

end den udskældte konsulent, som der skal ansætte ekstra. Det forekommer, at være en mærkelig 

prioritering i disse tider. 

På vegne af MED-udvalget ved Holbergskolen. 

Venlig hilsen 

Jakob Dahl 

Næstformand i MED-udvalget og TR for lærerne.  
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1. ANMELDER 
 
NAVN: Områdebestyrelse SYD 
 
EVT.  
 
 
2. KOMMENTARER 

Områdebestyrelse Syds høringssvar til Budget 2024 og frem. 

I områdebestyrelsen for daginstitutionerne og dagplejerne i syd (herefter benævnt områdebestyrel-
sen) må vi endnu engang fremhæve, at vi finder vi det stærkt bekymrende, at der skal skæres i en 
allerede hårdt trængt økonomi på børne- og undervisningsområdet. 

Høringssvaret forholder sig hovedsagligt til de forslag, som vedrører daginstitutionerne, men det 
skal ikke tages som et udtryk for, at vi mener, at besparelserne i stedet skal findes på skoleområdet 
eller foranstaltningsområdet. 

Bemærkninger til de enkelte forslag 

BUU1 Nedlæggelse af Naturbørnehuset og BUU2  Naturbørnehuset og Sandlyng fusionerer til en 
helt ny institution 

Områdebestyrelsen har ikke tilstrækkelig viden om område Nords dagsinstitutioner, hvorfor vi 
derfor ikke kan udtale os konkret om, hvorvidt det er hensigtsmæssigt at fusionere de nævnte dags-
institutioner.  
 
Helt generelt finder vi det dog hensigtsmæssigt at tilpasse kapaciteten i både op- og nedadgående 
retning, så kapaciteten så vidt muligt tilpasses børnemængden, så midlerne anvendes bedst muligt.    

BUU 3  Nedlæggelse af områdelederstilling 

Ved at have én områdeledelse for områderne Nord og Syd, vil der kunne skabes synergi mellem de 
to områder, hvor de gode erfaringer deles. Det vil kunne danne grobund for mere ensartede tilbud i 
kommunen, naturligvis med respekt for den forskellighed, der også skal være plads til fra daginsti-
tution til daginstitution.  

De opgaver, der har været løst af to ledere, må dog alt andet lige skulle justeres, når det alene er én 
leder, der skal løfte arbejdsbyrden. Dette skal indtænkes i konstruktionen, idet vi frygter en opga-
veglidning nedad til de pædagogiske ledere i daginstitutionerne og videre til personalet på gulvet, 
hvilket uundgåeligt tager tid fra børnene i sidste ende. Det er endvidere vigtigt for personalet, at 
deres leder ikke kommer for langt væk fra deres hverdag og ikke er tilgængelig i dagligdagen pga. 
flere administrative opgaver. 
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BUU 4: Personalereduktion BF-rådhuset 

Generelt set vurderes det uhensigtsmæssigt at skære ned på social- og sundhedsfagligt personale, 
som kan give bistand ift. de børn og familier, der har det særligt svært.  Denne besparelse taler 
imod den tidlige indsats, som må være i alles interesse at honorere, for at opnå besparelser på soci-
alområdet. 

Hvis der skal skabes et almentilbud, som skal kunne rumme de fleste børn, er det særligt vigtigt, at 
personalet i institutionerne kan modtage sparring inden for rimelig tid fra f.eks. en psykolog eller 
sundhedsplejerske.  

Hvis Supercenter Sandlyng lukker, er det i endnu højere grad nødvendigt med specialiseret viden, 
som institutionerne kan trække på. 

BUU 5: Sandlyng supercenter 

Nedlæggelse af Sandlyng supercenter vil først og fremmest have stor betydning for de nuværende 
12 børn, og ikke mindst børnenes familier, der er visiteret til supercenteret, da en indslusning i det 
almene dagtilbud næppe vil kunne dække samme behov hos børnene som supercenteret kan. 

Sårbare børn, der førhen var visiteret til et specialtilbud, vil skulle forsøge at klare sig i et almentil-
bud med dårligere normering og lavere pædagogandel. Det kan ikke undgå at betyde, at flere børn 
vil få en dårligere start på livet og ikke være godt nok rustet til deres videre færd. 

Endvidere vil de respektive børnehuse, som de 12 børn skal indsluses i, skulle varetage opgaver, de 
pt. ikke har personale til (og evt. kompetence og ressourcer til), da indslusningen vil skulle foregå 
uden støtte ifølge forslaget. Endvidere vil de fysiske rammer i de eksisterende børnehuse heller 
ikke kunne understøtte behov som ro, stilhed, plads til mindre børnegrupper osv. 

Forslaget vil således gå ud over de 12 specialbørn, men også børnene i de almene dagtilbud, da de 
ekstra ressourcer, som må antages uundgåeligt at skulle bruges i forbindelse med indslusning af de 
12 specialbørn, alt andet lige må gå fra dem. 

Endvidere vil der for fremtiden ikke være mulighed for at visitere børn til supercenteret, hvormed 
børn med særlige udfordringer enten må forblive i det almene tilbud, med de udfordringer, som der 
er beskrevet ovenfor, eller visiteres til særlige institutioner uden for kommunen, hvilket også må 
være særdeles udgiftsdrivende for det kommunale budget. 

Fra forskningen ved vi, at der er behov for en tidlig målrettet indsats over for børn og unge, der er i 
en udsat position, hvilket må siges at være gældende for supercenterets målgruppe. 

Siden der har været behov for at etablere sådan et tilbud som supercenteret, må man formode, at 
inklusionen i de almene daginstitutioner tidligere har været forsøgt, uden effekt for hverken super-
centerets målgruppe - eller de øvrige børn i de almene institutioner.1 

 
1 https://sbst.dk/boern/forebyggelse-og-tidlig-indsats 
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BUU 6: Åbningstid daginstitutioner 

Forslaget kan ikke undgå at få stor betydning for de familier, som har behov for de senere 

åbningstider, herunder pendlerfamilier, familier hvor flextid ikke er muligt osv.. At der tilmed med 
forslaget ikke vil være institutioner, som bevarer de nuværende længere åbningstider, vil kunne 
betyde, at nogle familier må flytte til en anden kommune med bedre institutionsåbningstider eller 
vælge private pasningsordninger i stedet. 

Sorøs kommunes renommé som børnevenlig kommune svækkes, hvilket kan få børnefamilier til at 
fravælge Sorø kommune, hvis de ønsker at flytte fra by til ”land”.  

BUU 9: Aktivitetskonto dagtilbud 

Da der allerede er sket en reduktion af aktivitets- og materialekontoen, vil man med denne bespa-
relse i endnu højere grad lave et indgreb, der direkte berører børnenes og pædagogernes hverdag, 
såsom forringet mulighed for indkøb til kreative aktiviteter mv.  

Med den øgede kapacitet på hver stue, som allerede er effektueret mange steder, må der så meget 
desto mere være behov for materialer mv. til aktiviteter, så pædagogerne har mulighed for at skabe 
stillesiddende/indendørs aktiviteter for så mange børn.   

BUU 14: Reduceret vikarbrug 

Vi bifalder, at forslaget ikke ønskes taget med i ændringskataloget, da vi med forslaget frygter et 
øget sygefravær hos det faste personale, da presset bliver større på det faste personale med forrin-
gede muligheder for vikarbrug. Dette med baggrund i; flere børn på stuerne, flere børn med udfor-
dringer, der skal rummes i de almene tilbud, indskrænket mulighed for specialiseret vejledning og 
sparring til det pædagogiske personale, reduktion i aktivitetsmidler, hvilket betyder begrænsede 
muligheder for at iværksætte aktiviteter mv. En konsekvens af tidligere SFO-start vil være, at 
gruppen af tilbageværende børn i børnehaven, er yngre, mindre selvhjulpne og derfor også mere 
ressourcekrævende for personalet. Alle sammen faktorer der er velkendte for at øge stressniveauet, 
forringe arbejdsmiljøet og øge risikoen for sygdom hos personalet. 

BUU 19: Tidlig SFO  

Områdebestyrelsen finder det stærkt bekymrende at rykke tidspunktet for tidlig SFO.  

Hvis tidspunktet rykkes en måned fra april til marts, som det fremgår af ”Oversigt over budgetæn-
dringer”, kan man forledes til at tro, at en måned ikke gør det store. Der kan dog for det første ske 
meget udviklingsmæssigt hos et barn på en måned, men vores største bekymring ligger dog i, at 
denne ene måned bliver til to næste gang, så tre, og så ender vi med tidlig SFO start i november, 
som det er beskrevet i forslaget  i ”Endeligt finansieringskatolog”, hvilket er alt for tidligt.  

Det er formentlig de færreste børn, der ville kunne indgå på almindelige vilkår i tidlig SFO og ef-
terfølgende skole, hvis de optages så tidligt.  

Med den nuværende struktur, er der i alle områdets daginstitutioner lagt et stort arbejde i skolefor-
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beredende aktiviteter med før-skolebørnene. Dette for at sikre, børnene har tilegnet sig de nødven-
dige færdigheder og især de sociale kompetencer, der fordrer en vellykket skolestart. 

Med de færre ressourcer i SFO, er der stor risiko for, at en gruppe af børn bliver hægtet af allerede 
før skolelivet starter. 

 

VIVE har med rapporten ”Førskole, børns trivsel, fravær og sproglige færdigheder” bl.a. påpeget, 
at børns deltagelse i førskole har en negativ betydning for deres trivsel i 0. klasse.  

Det kommer til udtryk ved, at børn, der har gået i førskole, har lidt højere mistrivsel i 0. klasse, end 
børn, som ikke har gået i førskoletilbud (mistrivsel stiger med 2 pct.). Endvidere kan VIVE med 
rapporten dokumentere, at børn på 6 år eller ældre ved skolestart, påvirkes lidt mindre negativt af 
overgang til førskole end børn, som er yngre end 6 år. Det ses ved, at de har mindre mistrivsel og 
lidt højere selvtillid.  

Med den viden vil det ikke være forsvarligt, hverken økonomisk grundet de stigende udgifter til 
specialområdet, blandt andet grundet en stigning i mistrivsel hos børn og unge, eller ud fra vores 
ansvar som forældre, politikere og voksne med ansvar for vores børn, at vedtage tidlig SFO, da 
normeringen er væsentligt lavere i tidlig SFO end i børnehaven og ikke omfattet af minimumsnor-
mering. Man kunne frygte, at sådan et tiltag med al sandsynlighed vil betyde yderligere udgifts-
stigninger i fremtiden. 

Forslaget vurderes endvidere heller ikke at understøtte den tidlige indsats.  

BUU 20 Reduktion på FTR 

Vi bifalder, at forslaget ikke ønskes taget med i ændringskataloget, da vi med forslaget frygter, at 
der ikke kan tages lige så godt hånd om et godt arbejdsmiljø.  

BUU 21 Sommerferielukning i 3 uger (daginstitutioner, dagpleje og SFO)  

Forslaget vil formentlig have mindre væsentlig betydning for både børnefamilierne og pædagoger-
ne, end mange af de andre forslag. 

Det skal dog nævnes, at det er vanskeligt at se, at der kan opnås en reel besparelse ved dette for-
slag, da personalet under alle omstændigheder skal holde deres ferie uagtet om dele af den er pla-
ceret I faste uger eller valgfrie uger. 

Det vurderes af de pædagogiske ledere, at der ikke umiddelbart er et merforbrug af vikarer i som-
merferien, idet børns og personales ferie fordeles jævnt over alle uger. Samtidig viser erfaringen 
fra tidligere år, hvor det har været forsøgt, at der forud for ferien ligger et stort administrativt plan-
lægningsarbejde hos de pædagogiske ledere, hvilket i sidste ende betyder, at en evt. besparelse er 
brugt forud. 
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Inds�lling �l poli�kerne fra medarbejdersiden i Sorø Sundhed- og omsorg Område-
MED udvalg. 

I forhold �l besparelser på ældreområdet anerkender vi, at der ikke er de penge 
der skal �l, for at velfærden på ældreområdet bibeholdes.  

Medarbejdersiden vil forsøge at beskrive de konsekvenser dete vil kunne 
medføre. 

 

 

Faglighed: 

De besparelser der peges på, kan gå ud over fagligheden og påvirke det psykiske og 
fysiske arbejdsmiljø da medarbejderne, specielt de faglærte bliver mere presset. 

Der vil desuden være mere kompleksitet i plejen grundet at borgerne bliver 
�dligere udskrevet fra sygehusene, samt vi selv kan skabe øget kompleksitet hos 
de nuværende borgere, da der er meget ufaglært personale, som ikke har de 
fornødne kompetencer �l at imødese borgernes behov. 

Der er allerede nu rekruteringsvanskeligheder af faglært personale. 

Det øget pres på personalet mærkes allerede nu i form af sygefraværet, hvilket nok 
ikke vil blive mindre fremover. 

I forhold �l nedsætelse af hygiejne er der en bekymring for at overse: 

• begyndende tryksår 
•  hudinfek�on 
• Urinvejsinfek�on mm. 

 

Ændring i uddannelsessammensætningen: 

Der læges op �l, at der skal ændres i uddannelsessammensætningen dvs. Flere 
ufaglærte, der skal lave prak�sk arbejde og evt. leter plejeopgaver. 

Besparelserne giver en bekymring for rehabilitering og øget pres på faglært 
personale der kommer �l at varetage de tunge og komplekse opgaver. 



Ved manglende rehabilitering kan der blive et øget brug af hjælpemidler og 
personaleressourcer. 

Ved lukningen af Dagcentrene i Degneparken og Røde Kors vil de borgere, der 
kommer her ikke få deres vedligeholdende træning og derved vil de miste 
færdigheder, det kan være både fysisk og mentalt. 

Det giver øget pres på hjemmeplejen. 

 

Små teams: 

Vedr. selvstyrende team, er der evidens for at det giver øget arbejdsglæde, mindre 
sygefravær, trivsel da medarbejderne får mere indflydelse og medbestemmelse på 
deres arbejdsliv. Det kan give mulighed for at arbejde mere på tværs af 
faggrupperne og højne fagligheden. Succeskriterier er større grad af kon�nuitet, 
nærvær og fleksibilitet �l gavn for borgerne.  

 

Fri�dsjob på centrene: 

I forhold �l fri�dsjob på centrene er det en god ide med tanke på rekrutering, 
men 

Det vil ligge et ekstra pres på det faglige personale, da der skal bruges ressourcer �l 
at klæde de unge på �l at varetage opgaven og supervisere dem i opgaven 

 

Rengøring: 

I forhold �l reducering af rengøringen, kan det presse frontpersonalet, da de skal 

Stå på mål for den u�lfredshed det kan give hos borger og pårørende. Manglende 
rengøring kan give større smitespredning ved manglende rengøring hos borgerne 

Hvilken kan bevirke øget sygefraværet hos personalet samt øget kompleksitet i 
plejen hos borgerne. 

Vi vil gerne opfordre poli�kerne �l at tage ansvar for serviceforringelserne, Via 
brev og offentlige medier (hvis og når disse serviceforringelser vedtages). 



Så personalet ikke skal stå i det krydspres, det giver at skulle stå �l mål for 
konstante frustra�oner fra borger og pårørende. 

Marte meo på plejecentrene: 

Marte meo på plejecentrene kan være med �l at forebygge mistrivsel hos 
personalet og borgerne. 

Det er en arbejdsmetode der går ind og ser på borgerens ressourcer og personalets 
samarbejde med borgeren. 

Derved er det med �l at forebygge udadreagerende adfærd, vold, trusler og 
krænkelser, som igen kan mindske sygefravær hos personalet men øge trivslen hos 
personalet og borgerne. 

 

Frivilligkonsulent: 

SSO’s mulighed for systema�sk at lø�e opgaven med at opspore og handle på 
mistrivsel og ensomhed hos især de mere udsate ældre borgere i samarbejde med 
civilsamfundet vil være stærkt udfordret, hvis frivilligkonsulent-funk�onen spares 
væk. Det noteres med �lfredshed, at der lægges op �l at genindføre funk�onen 
som frivillighedstovholder ude i grupperne. Men det vil være svært for dem at 
lø�e opgaven uden frivilligkonsulentens understøtelse og overordnet 
koordinering. 

Medarbejdernes mulighed for at understøte borgerne i at deltage i sociale 
ak�viteter er desuden udfordret af, at klippekortsordningen også er sparet væk.  

 

Op�mering af sygeplejen: 

• Det er urealis�sk at op�mere mere inden sygeplejeanalysen er lavet 

• Der lægges en frem�dig besparelse ind på 1.1 mil. Sam�dig med 
sygeplejeanalysen afventes, det sender et dårligt signal �l vores kolleger. 

• Der er givet 1 mil. Fra det nære sundhedsvæsen(må ikke bruges endnu) 

 

 



Den op�mering der allerede er lavet er: 

• Sygeplejen hjælper hinanden på tværs af teams og vagtlag, der 
formindsker forbruger af vikarer, det øger fagligheden og kon�nuiteten. 

• Sygeplejeklinikkerne er op�meret bl.a. er klinikken i Sorø åbent 4 dage 
om ugen �l kl. 18.00, samt der visiteres også �l klinikkerne uden for de faste �der. 

• A�envagten er gået ned på at være 2 i stedet for 3. 

• SUL ydelser dri�es af sygeplejens 2 dri�ere(hvilket der ikke er normeret 
�l) 

• Akuteamet hjælper også på tværs med opgaver når der er sygdom 
mm, de har gennem flere måneder også varetaget udskrivelser fra sygehusene �l 
Egecentret. ( da der har manglet en spl. I centerfunk�onen.) 

• AV i weekenderne tager o�e doseringer �l ugen e�er. 

 

At der på nuværende �dspunkt ikke tages IV behandling hjem 

Der er ikke taget højde for, hvad den nye akutpakke kommer �l at indeholde af 
opgaver. 

Sygeplejegruppen går meget på tværs af de kommunale �lbud, spl. Får ikke penge 
for dete 

• SUC 

• FTR varetager opgaver for alle enheder der har ansat spl 

• Inkon�nens også �l børn 

• Diabetes skole bl.a. 

• Pallia�on, SUC 

• Sår 

• telekol 

• Deltager i mange projekter så som HALT 4 

 



Hvordan skal Marie Magdale hjemmet håndteres? 

Hvor er budgetet �l den mellemkommunale finansiering? 

De tænkte besparelser kan desuden medføre øget arbejdspres, øget mistrivsel 
øget sygefravær. 

Der er mindre �d �l undervisning og supervision af andet personale. 

Der vil ske øget genindlæggelser og derved udgi�er �l regionen. 

Ved nedlæggelse af specialespl. 

Vil der ikke være de tværgående funk�oner og den specialiserede faglighed 
forsvinder. 

Frygten er at der også sker personaleflugt og derved manglende kompetencer, 
nedsat kendskab �l Sorø kommune. 

Den påtænkte besparelse på dosispakket medicin tænkes ikke relevant, da der ved 
hver borger der får hjemmepleje og sygepleje sam�dig med dosispakkemedicin, 
her skal medicin tjekkes og retes �l Nexus. 

 

Konklusion: 

Medarbejdersiden er bekymret over, at de nye besparelser, der lægges ind i 
budgetet, vil forringe arbejdsmiljøet, øge mistrivslen og dermed sygefraværet 
yderligere. 

Vi ser de kommende besparelser, hvor der også er en øget brug af ufaglært 
arbejdskra� vil give nogle konsekvenser for borgerne og i sidste ende en øget 
udgi� for kommunen. 

 

Med Venlig hilsen 

Medarbejdersiden i  

Sorø Sundhed- og Omsorg 

 

 



 

 



Indstilling fra MED-Lokaludvalg, Staben SSO, Rådhusvej 6, vedrørende budget 2024-27 
 
I forhold til flyverfunktionen, der er lagt ind i budgettet, vil vi udtrykke vores bekymring, der bl.a. 
bygger på tidligere erfaringer med en lignende funktion. Vi oplevede ingen gevinst ved ordningen, 
hverken økonomisk eller i forhold til medarbejdertrivslen. Det viste sig, at det manglende kendskab 
til vores område fra den eksterne flyver, betød, at opgaverne ikke altid blev løst optimalt, så det 
faste administrative personale alligevel måtte ind over for at sikre kvaliteten. 

Administrationen på Rådhusvej 6 tager sig af de administrative opgaver for alle grupper, både i 
hjemmeplejen, på plejecentrene og i sygeplejen. På trods af de løbende reduktioner i det 
administrative personale bliver opgaverne generelt løftet på tilfredsstillende vis. Her vil vi påpege, 
at administrationens opgaver spænder bredt, lige fra daglige ad hoc opgaver ved henvendelser til 
SSO til koordinering af introduktionsforløbet for nye medarbejdere. Vi er derfor bekymrede for, at 
en evt. flyverfunktion vil betyde yderligere reduktion i det eksisterende administrative personale, og 
at det derfor ikke vil være muligt at løfte de mange andre nødvendige opgaver, der i dag bliver løst 
på Rådhusvej 6, og som ikke vil være en del af de opgaver, der forventes løst ved en central 
flyverordning. 

Generelt i forhold til de ’øvrige muligheder for udgiftsreducerende tiltag’, der nævnes i 
administrationsanalysen, er vi bekymrede for, at hvis de forslag gennemføres, vil det have negative 
konsekvenser både hvad angår den faglige udvikling, medarbejdertrivslen og muligheden for at 
rekruttere og fastholde nye medarbejdere. 

 



Kommentar på budget 2024 fra medarbejdersiden hovedudvalget: 

 

Medarbejderne i hovedudvalget sætter pris på, at der fra administrationen er lagt op 

til et bæredygtigt budget 2024. Det er hårdt for en organisation, medarbejdere og 

kerneopgaven, at være tvunget til at genåbne et budget. 

Vi kan dog være bekymret for den lang række af reduktioner dette kan medføre. 

Men I har forståelse for et budget i balance også betyder ændringer i 

kerneopgaven. Vi appellerer til, at i politikere sammen med ledelsen tager ansvaret 

på jer og melder disse ændringer ud til borgerne, så medarbejderne kan bruge 

deres tid på kerneopgaven i stedet for at skulle undskylde og forklare, hvorfor en 

borger ikke fremover får den samme service. 

Medarbejdersiden vil gerne fremhæve 5 punkter, som vi ønsker i, skal have særlig 

opmærksomhed omkring. 

• Sygefravær 

o Anvende det som er i lovgivningen eks. fasttrack. 

o Reducering i rengøring kan have stor betydning for sygefraværet på alle 

områder, eks. det med at rengøringen skal møde ind senere, det vil resultere 

i at der kan opleves der ikke er rigtigt rent, når medarbejdere og borgere 

kommer ind i de kommunale bygninger.  

o Hvis vi reducerer i hygiejnen, kan det skabe bekymring for om det kan 

risikere at øge sygefraværet blandt vores medarbejdere. 

o I budgettet er der afsat midler til en medarbejder, som har særligt fokus på 

sygefravær, det har vi haft tidligere, med positiv effekt på sygefraværet. Det 

kan vi kun bakke op om. 

 

• Faglig stolthed 

o Det som er vigtigt, er der er fokus på hvilket serviceniveau, som politikerne 

har sat, det skal medarbejderne forholde sig til. hvordan kan vi være med til 

vi samtidig fastholder et højt fagligt niveau. 

o Reducering af rengøring samt at de skal møde, ind efter åbningstid i bla. 

vores daginstitutioner kan have betydning for at den enkelte medarbejder i 

rengøringen, ikke oplever at kunne levere et højt fagligt niveau i forhold til 

rengøringen.  

o En del af de besparelser der peges på, kan gå ud over medarbejdernes 

faglige stolthed. Derfor er det vigtigt at ændres der i serviceniveauet skal 



ledelsen i samarbejde og dialog med medarbejderne stadig kunne fastholde t 

højt fagligt niveau. 

o De besparelser, der peges på, kan gå ud over den faglige stolthed, og 

påvirke det psykiske og fysiske arbejdsmiljø.  

 

• Konsekvenser for arbejdsmiljø og kerneopgaven: 

o Når der bruges ord, som eks. kolde og varme hænder i eks. adm. Analysen 

kan det have stor betydning for arbejdsmiljøet hos den enkelte medarbejder. 

Det er bedre at tage om faglært personale, som har stor betydning og alle 

skal værdsættes faglært som ufaglært medarbejder, da det bliver svære og 

svære at rekruttere i fremtiden. Vi ønsker at alle omtales på en værdig måde 

og ikke som hænder. 

o Det er vigtigt vi kan løse vores kerneopgave, og leve op til lovgivningen, det 

er uanset hvilket område vi kommer fra. 

o Den mindre stabile medarbejderstab, med det mener vi den store 

personaleomsætning som har været i hele organisationen, har haft store 

konsekvenser for den enkelte medarbejderes arbejdsmiljø, både det fysiske 

og psykiske. 

 

• Helhedsorienteret 

o Det er vigtig vi fokuserer på det forebyggende arbejde frem for 

”brandslukning”. Ved at vælge en fraværsmedarbejder frem for 2 voksen 

ordning, kan det opleves som brandslukning frem for forebyggende arbejde. 

o I 2024 budgettet har mange serviceændringer og nedskæringer, i den 

sammenhæng er det vigtigt at I vælger med tanke på helheden i 

kerneopgave. Det vil sige tager med den ene hånd og giver med den anden. 

Her kan det være svært for medarbejderne at se meningen. 

o Der er fra medarbejdersiden en stor bekymring for ændring af åbningstid i 

daginstitution og SFO, da det kan komme til at berører mange medarbejdere 

i kommunen. Der kan være udfordringer med at kunne aflevere og hente 

deres børn, samt møde ind til tide på deres arbejdsplads. Tvungen 

ferielukning vil have betydning for andre fagcentre i kommunen i form af 

planlægning af ferie og fremmøde. 

• Administrationsanalysen: 

o Analysen sætter fokus på, at der er et stort behov for at skabe ejerskab til de 
omfattende organisatoriske ændringer, der er sket i kommunen. Det handler 
både om ledelse, men også om stor udskiftning af medarbejdere. For os at 
se, er der behov for at skabe mening med ændringerne på 
medarbejderniveau ift. kerneopgaverne. Det handler om at sikre et godt 



arbejdsmiljø. Der skal i HU’s optik sættes ind for at sikre stabilitet i 
opgaveløsningerne.  
 

o Effektiviseringspotentialer i analysen fremstilles med forholdsvis usikre 
estimater og hovedudvalget synes, at der skal gås til disse effektiviseringer 
med forsigtighed. Det skal sikres, at de indsatser der iværksættes, er 
realistiske, at gevinster er mulige at opnå. Det er vigtigt at det ikke ender i 
generelle besparelser, der rammer kerneopgaverne og arbejdsmiljøet.  
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Kommentar til budget 2024, fra medarbejdersiden i område Nord og Syd på 

dagtilbudsområdet. 

BUU 1 – Nedlæggelse af Naturbørnehuset 

• Der skal være en opmærksomhed på, at der er forældre som direkte har ønsket 

Naturbørnehuset, som er et unikt tilbud.  

• Opmærksomhed på det unikke tilbud som Naturbørnehuset er i forhold til andre 

tilbud i kommunen. Det er videnskabeligt bevist, at børn som går i naturinstitution, 

trives bedre når de kommer i skole. 

• Hvis det fastholdes at nedlægge Naturbørnehuset, er det vigtigt, der afsættes midler, 

til at 2 institutioner skal fusioneres, og der kan arbejdes med kultur og arbejdsmiljø. 

• Med denne sammenlægges, vil det have betydning for dagplejens legestue, og i den 

forbindelse skal politikerne tage stilling til, hvordan dagplejen som et ligeværdigt 

dagtilbud, bliver prioriteret med egnede lokaler til alle legestuer, samt om de fortsat 

ønsker der skal være heldagslegestue for dagplejen. 

BUU 2 – Landsbyordning Ruds-Vedby og evt. Stenlille 

• For at kunne etablere landsbyordning i Stenlille, skal der ændres på hele 

skolestrukturen i Stenlille og Dianalund, umiddelbart, kan vi kun se det kan lade sige 

gøre i Ruds-Vedby, uden der sker store ændringer i skolestrukturen. 

• Den pædagogiske leder, som i dag refererer til områdelederen, vil fremadrettet. Vi 

kan være bekymret for om der går noget pædagogisk sparring tabt ved denne 

sammensætning af ledelsesteam. 

• Det er vigtigt at motorik-, sprog-, naturansvarlige, faglige fyrtårne og MarteMeo m.m. 

vil få mulighed for fremadrettet og være en del den sparring, som er på tværs af 

dagtilbuddet på nuværende tidspunkt.  

• Ved landsbyordningen, vil de berørte institutioner ikke længere være en del af MED i 

området, samt forældrebestyrelse. De vil være en del af MED- og bestyrelse på 

skolen. 

• Det er vigtigt at være opmærksom på, at der fortsat skal være pædagogfaglig leder 

på de(n) institutioner som bliver en del af landsbyordninger. 

• Medarbejderne har stor bekymring om, hvilke konsekvenser det har for deres 

pædagogiske udvikling, samt deres arbejdsmiljø ved at blive en del af 

landsbyordning og dermed komme under skolens ledelse. 

BUU 3 – Områdeledelse: 

• For at skabe ensartethed, vil det give god mening med en overordnet leder. 

• Der skal være tydelige beskrivelser af hvilke opgaver, som vil komme til at være hos 

den pædagogiske leder, hvis der kun skal være en overordnet leder for 

dagtilbudsområdet.  

• Ved en overordnet leder, kan der være bekymring om, hvordan det kan påvirke 

arbejdsmiljøet i hele dagtilbuddet. 

• I forhold til arbejdet i MED-organisationen, vil det være et stort MED-udvalg, og det 

giver anledning til at se på om der kan laves ændring i MED-strukturen, så der 
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kommer til at være 4 niveauer, frem for kun 3. Det vil sige at der bliver mulighed for 

at indfører lokale MED-udvalg på de enkelte enheder. 

• Hvis der kun skal være en overordnet leder, vil det give mening at dagplejen bliver 

en helhed, og får sin egen pædagogiske leder. 

• Med kun en overordnet leder, er der brug for, at reducere i besparelsen, og så bruge 

de midler på at øge pædagogfaglig ledelse fra 75 til 100% ledelse. 

BUU 5 – Sandlyng Supercenter: 

• Det giver store bekymringer på hele almenområdet, med forslaget om nedlukning af 

supercenter Sandlyng. Dette på baggrund af de børn, som er visiteret til supercenter 

Sandlyng ikke ”bare” kan inkluderes på en stue med eks. 20 andre børn uden der er 

støtte til det enkelte barn. Hvis disse børn skal inkluderes, kan vi være bekymret for 

yderligere pres på almenområdet, dette gælder både børn, forældre og 

medarbejdere. 

• Der er stor bekymring for arbejdsmiljøet for det pædagogiske personale, og dermed 

øget risiko for højre sygefravær og større personaleomsætning, det gælder både 

fastholdelse og rekruttering af medarbejdere. 

• Der er stor bekymring for børnene, som har brug for et særligt tilbud, fremadrettet vil 

blive visiteret til et tilbud, som kan inkludere disse børn. 

BUU 6 – Åbningstid dagtilbud: 

• Ved at reducere åbningstiden, kan det få betydning for at de fuldtidsansattes 

arbejdstider, og dermed skabe mindre muligheder for at lave kort og lange dage, 

samt det kan have betydning for fastholdelse og rekruttering af medarbejdere til 

fuldtidsstillinger. 

• Det bliver en stor serviceforringelse for forældre, som har valgt at bosætte sig i Sorø 

Kommune, og pendle til deres job i eks. København. 

BUU 9 – Aktivitetskonto dagtilbud: 

• En stor del af aktivitetsbeløbet er underlagt faste udgifter, som eks. forsikringer, 

sanitet, It, alarmer m.m. Det betyder, at de øvrige udgifter på dette budgetområde 

bliver sat yderligere under pres. 

• Der har været nedskæringer igennem flere omgange, og i takt med at alt bliver 

dyrere oplever vi, at vi blandt andet får vanskeligere ved at opfylde de lovbestemte 

pædagogiske læreplaner, da de ikke kan underbygges af materialer og 

vedligeholdelse af legeplads m.m. 

• Manglende inventar og vedligeholdelse af legeplads kan få stor betydning for 

medarbejdernes arbejdsmiljø og sikkerheden for både børn og voksne. 
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BUU 14 - Reduceret vikarforbrug dagtilbud: 

• Ved reducering i midler til vikar, kan der være en bekymring om sygefravær kan blive 

stigende, på baggrund af det øget pres, som må være på de tilbageværende 

medarbejdere. 

• Ved yderligere besparelser på vikarkonto, kan arbejdsmiljø og sikkerhed blive 

udfordret. 

BUU 19 – Tidlig SFO: 

• Der kan være en bekymring for at børnene enten bliver skoleudsat eller bliver sendt 

tilbage til dagtilbuddet, på baggrund af børnenes udvikling i perioden fra marts til 

august, enten ikke er klar eller de ikke har udviklet sig som forventet. Når der sker 

fremrykning af opstart i tidlig SFO, vil det få betydning for det tværfaglige 

samarbejde, som er nødvendigt for at afgøre om barnet skal skoleudsættes eller ej. 

• Ved at fremrykke tidspunktet for tidlig SFO, har det betydning for den samlede 

planlægning, samt samtaler, som skal afholdes i forbinde med overlevering til skole 

og SFO. 

• I forbindelse med den nuværende aftale om medarbejdere fra dagtilbud, går med 

over i tidlig SFO, vil det påvirke driften i dagtilbuddet, og øge presset på de 

tilbageværende medarbejder i forhold til institutionerne får små børn ind, samtidig 

med der mangler en medarbejder. 

• Vedhæftet er konklusion fra VIVE, som tilbage i 2022, har lavet en undersøgelser på 

førskole, børns trivsel, fravær og sproglige færdigheder. Se bilag 1. 

• Denne kan medarbejdersiden kun tilslutte sig. 

BUU 21 - sommerferielukning i 3 uger: 

• Dette vil have stor betydning på arbejdsmiljøet for den enkelte medarbejder, som 

evt. ikke vil kunne holde ferie med sin familie. 

• Ved at arbejdsgiver pålægger afholdelse af 3 ugers sommerferie, lukket op til påske, 

og mellem jul og nytår, er der reelt kun 1 uges ferie, som medarbejderne selv kan 

råde over. Det har stor betydning for fastholdelse og rekruttering af medarbejdere, til 

et område som på nuværende tidspunkt har svært ved at rekruttere de rette 

medarbejdere til opgaverne. 

• Er der tænkt ind hvordan der skal afholdes sampasning, da mange børn og forældre 

ikke nødvendigvis afholder ferie på det givne tidspunkt. 

• Det vil være stor serviceforringelse for forældrene at de ikke selv kan planlægge 

deres ferie sammen med deres børn. 

• Desuden vil der også være begrænset mulighed for opstart af nye børn umiddelbart 

op til ferielukning. 

• Erfaringer fra tidligere sommerferielukning, krævede mange ressourcer af leder og 

medarbejder i forhold til planlægning og koordinering af sampasningen. Disse vil i 

givet tilfælde gå fra børnene og kollegaerne i hverdagen, enten som planlagte møder 

i arbejdstiden eller som aftenmøder, der skal afvikles på et andet tidspunkt.  
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Bilag 1.  

Konklusion 
En undersøgelse fra EVA (2021) viser en stigende tendens til, at kommuner 

benytter en skolestartsmodel, hvor børn begynder i skolefritidsordningen i lø- 

bet af foråret, inden de starter i 0. klasse. Den tidlige overgang fra børnehave til 

skole bygger på forventninger til, at førskole kan skabe en lettere overgang, 

hvor fx relationer opbygges tidligere i børnegruppen og børn og voksne 

imellem. 

 

Vi ved imidlertid meget lidt om, hvilken betydning denne tidlige overgang til 

skolen har for børnene. Formålet med denne undersøgelse er derfor at under- 

søge, hvorvidt deltagelse i førskole har betydning for deres trivsel i skolen, 

fravær og sproglige færdigheder. Vi stiller følgende undersøgelsesspørgsmål: 

 

Har overgangsordning i form af førskole en betydning for børns triv- sel, 

fravær og sproglige færdigheder, sammenlignet med overgang fra børnehave 

til skole i august? 

Er der forskel på betydningen af førskole i forhold til børns køn, etni- citet, 

alder og forældrebaggrund? 

Har en opstart tidligt på foråret i førskole en anden betydning for børns trivsel, 

fravær og sproglige færdigheder end opstart i førskole lige før sommerferien? 

 
Konklusioner fra de beskrivende analyser 

 
Vi ser først på fordelingen af førskoletilbud på tværs af landet og konkluderer 

følgende: 

 

62 pct. af alle børn i folkeskolens 0. klasser har gået i førskole i perioden 

2017-2020. Vi anvender her kun oplysninger fra børn, som også har gået i en 

offentlig eller selvejende daginstitution, og som begynder i en år- gangsopdelt 

normal klasse. 

 

På tværs af Danmark er der regionale forskelle md hensyn til brugen af 

førskole. Overgangsordningen er fx mere udbredt i Nordsjælland, Fyn, 

Lolland-Falster og i hovedstadsområdet. 

 

En overvægt af kommuner har førskoletilbud med start i maj eller april. 28 

kommuner med førskolestart i april og 19 kommuner med start i maj. 38 

kommuner har en overgang fra dagtilbud til skole i august 
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Konklusioner fra effektevalueringen 

 
Vi har også foretaget en række statistiske analyser for at komme så tæt på 

som muligt på en egentlig effekt af førskole på børns trivsel og læring. Få re- 

sultater i effektevalueringen viser, at førskole har en statistisk sikker betydning 

for børns trivsel, fravær og sproglige færdigheder. Samlet set finder vi flere re- 

sultater, der ikke er statistisk sikre, end resultater, der er statistisk sikre. 

 

Særligt for mistrivsel er der tegn på, at deltagelse i førskole har betydning. 

Re- sultaterne viser her, at børn, som har gået i førskole, har 2 pct. højere 

mistriv- sel i 0. klasse, end børn, som er startet i august. 

 

Samme analyser for børn i 1. klasse viser stort set ingen statistisk sikre 

resul- tater. En mulig forklaring er, at evt. betydning af førskole udligner sig 

over tid. Der er også enkelte steder, hvor vi finder modsatrettede tendenser, 

hvilket ty- der på, at førskole ikke har nogen særlig betydning for trivsel og 

fravær for børn i 1. klasse. 

 

I analysens andet kapitel finder vi overordnet, at førskole har den samme be- 

tydning for hhv. drenge versus piger, etnisk danske børn versus børn med an- 

den etnicitet, og børn, hvis forældre har forskellige uddannelsesniveauer. 

 

Vores resultater tyder dog på, at børns alder er central, når overgangen til før- 

skolen sker. Vi finder tegn på, at børn, der er 6 år eller mere ved skolestart, 

påvirkes mindre negativt af førskole, end børn, som er yngre end 6 år ved 

sko- lestart. Det gælder for selvtillid og mistrivsel. Det stemmer også overens 

med tidligere undersøgelser på skoleområdet. Eksempelvis viser Dee & 

Sivertsen (2018), at børn, som er ældre ved skolestart, er mindre hyperaktive 

og har større koncentrationsevne, sammenlignet med børn, der er et år yngre. 

Dog finder vi også, at de ældre børn har lidt mere fravær end de yngre børn. 

 

Analysens sidste kapitel viser generelt kun enkelte tegn på, at børn, som er 

startet i førskole i februar-april, har lidt mindre selvtillid, sammenlignet med 

børn, som begynder i førskole i maj-juni. Det store billede er også her en 

over- vejende tendens til, at vi ikke finder en statistisk sikker betydning af 

tidligere start i førskole sammenlignet med en senere start i førskole. 

 
Analyserne bygger udelukkende på registeroplysninger, hvor vi kun ser på 

tidspunktet for overgang mellem børnehaven og skolefritidsordningen. Vi må- 

ler derfor en total effekt af førskoletilbud på børns trivsel, fravær og sproglige 

færdigheder. En effekt, der både indeholder betydningen af tidspunktet for 

overgangen og eventuelle effekter af, hvordan førskoletilbuddet er organise- 

ret, eller hvilket indhold, at aktiviteterne har. 
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At vi ikke finder flere statistisk sikre resultater, kan skyldes mange forhold. For 

det første måler vi fx børns trivsel i 0. klasse i ½ til ¾ år efter, at børnene er 

begyndt i skole. Vi vil her forvente ’fade out’ af de mulige konsekvenser af før- 

skole, ligesom det er tilfældet i mange andre studier (Bailey et al., 2020). Det 

stemmer også overens med, at vi ikke finder nævneværdige resultater for triv- 

sel i 1. klasse. 

 

For det andet kan vi ikke udelukke, at de forholdsvis få statistisk sikre 

resulta- ter skyldes, at trivselsmålingen og sprogvurderingerne ikke fanger 

relevante aspekter af at gå i førskoletilbud. 

 

For det tredje kan vi ikke med sikkerhed udelukke, at resultaterne er drevet af 

systematiske forskelle mellem børn i førskoletilbud og børn, som overgår fra 

børnehaven til skolen i august. Dog har vi lavet en lang række 

følsomhedstest, som alle viser, at vores resultater ikke er drevet af 

systematiske forskelle mel- lem de to grupper af børn. Vi har fx testet, at 

børn, som deltager i førskoletil- bud, ikke klarede sig dårligere ved 

sprogvurderingerne i børnehaven, end børn, som først overgår til skolen i 

august. Ligeledes har vi testet, om fagkom- petencer er anderledes blandt 

undervisere i 0. og 1. klasse på skoler hhv. med og uden førskoletilbud. Til 

trods for dette vil vi aldrig fuldstændigt kunne ude- lukke selektion, da det er 

svært at undersøge, om eksempelvis udbud af frie grundskoler indirekte har 

betydning for resultaterne.8 Samlet set vurderer vi dog, at vores resultater er 

forholdsvis robuste. 

 

Data og metode 

Vi anvender oplysninger om 160.234 børn, som overgår fra børnehaven til fol- 

keskolen for årene 2017-2020. Vi ser kun på børn, der begynder i skolens 

fuldt årgangsopdelte normalklasser, og resultaterne siger derfor ikke noget 

om, hvordan førskole påvirker børn på skoler, hvor børnene er blandet på 

tværs af årgange, eller skoler, der har børn i specialklasser. 

 

Vi ved ikke præcist, hvilke børn der deltager i førskole. Vi definerer deltagelse  

i førskole ved at se på, hvornår en skoles kommende 0. klasses årgang 

udskri- ves fra børnehaven. Stikprøven udgør 90 pct. af de børn, som starter i 

folke- skolernes årgangsopdelte normalklasser. Nogle af de børn, som ikke 

indgår, er fx dem, som har gået i en privat børnehave, da institutionsregisteret 

for børne- pasning kun har oplysninger om børn fra offentlige eller selvejende 

institutioner. 

 
Vi anvender tre forskellige effektevalueringsmetoder og en række test af re- 

sultaterne for at komme tæt på en mulig effekt af førskole. Metoderne er 



7 
 

 
8 Hvis udbuddet af frie grundskoler er større i områder, hvor der samtidig er en tendens til at 

være før- skoletilbud, er det muligt, at valg af frie grundskoler indirekte påvirker 

resultaterne. Hvis børn i de frie grundskoler i højere grad kommer fra ressourcestærke hjem 

og af den grund derfor trives bedre i en skolekontekst, så vil forældres fravalg af folkeskolen 

bidrage til en lavere grad af trivsel i folke- skolen og hermed trække resultaterne i en negativ 

retning. 

 

matching og regions- og års-fixed effect. Vi anvender også doubly robust-

me- toden til at vurdere matching og fixed effect-resultaterne op imod 

hinanden. 

Vi foretager endvidere en række følsomhedstest af resultaterne. Samlet set 

understøtter disse test vores resultater. 

 

 

 



Kommentarer �l teknisk budget 24 fra BF MED 

07/09/2023 

MED-udvalget Børn og Familier anerkender vig�gheden af at have en stabil og ansvarlig økonomi, der også 
tænker langsigtet. Det er vig�gt at modvirke pludselige udsving og panikhandlinger med kortsigtede 
løsninger og f.eks. afskedigelser, der både rammer service, kvalitet i kerneopgaven og arbejdsmiljøet. 

Tidlig og forebyggende �lgang: En langsigtet økonomisk tænkning kan også hænge godt sammen med en 
langsigtet gevinst-tækning, hvor investeringer i kerneopgavens kvalitet, og i �dlig og forebyggende indsatser 
på sigt vil vise sig også at være god økonomi.  

Indeks 100: I budget 2024 noterer vi os med glæde, at specialområdet og foranstaltningsområdet lø�es �l 
indeks 100 fremadretet, så områderne hermed kommer på niveau med de reelle behov jf. KL’s beregninger; 
her har Sorø Kommune i de seneste år været underfinansieret. Vi understreger vig�gheden af, at 
områderne i frem�den fortsat er realis�sk finansieret. 

Afskedigelser: I�. besparelseskataloget tænker MED generelt, at der hvor besparelser hentes gennem 
afskedigelser af medarbejdere, skal dete håndteres skånsomt og ordentligt, i god tråd med 
personalepoli�kken, både af hensyn �l konkrete berørte medarbejdere, men også af hensyn �l øvrige 
medarbejdere og det generelle arbejdsmiljø, og gerne ved naturlig afgang, så vidt det overhovedet er 
muligt. 

Sammenhæng: MED-udvalget ønsker også, at der er opmærksomhed på, om effek�viseringsforslag 
modarbejder andre beslutede indsatser; når der f.eks. ændres i rengøring på skolerne som foreslået, kan 
dete påvirke sygefravær nega�vt, hvilket ikke passer så godt �l igangværende sygefraværsindsatser og 
forventninger �l besparelsespoten�aler. Vi opfordrer �l helhedstænkning. 

Tidlig og Forebyggende: MED-udvalget mener, at det grundlæggende er vig�gt, at budgetet i høj grad 
�lgodeser �dlige og forebyggende indsatser fremfor brandslukning. Vi har derfor svært ved at se det 
fornu�ige i, at der foreslås skåret en UU-vejleder (Fagcenter AEU’s område), som arbejder forebyggende i 
samarbejde med skolerne, mens der i stedet foreslås investeret i håndholdte løsninger med en Ungeguide, 
der skal støte unge, der er kommet i udfordringer – ikke for overhovedet at underkende dete behov. 

Understøte kerneopgaven: MED-udvalget ønsker generelt, at der sætes fokus i budgetet på i videst 
muligt omfang at understøte kerneopgaverne og på udvikling af kvalitet i disse; styrket kvalitet er rig�g god 
økonomi-tænkning, hvis vi lykkes med styrket fremmøde i skolerne for lærere, så påvirker det også nok 
elevernes fremmøde, hvis vi styrker arbejdet med børn med særlige behov, ser vi store poten�aler i på sigt 
at spare udgi�er på dyre foranstaltninger. MED-udvalget støter derfor forslaget om en fraværskonsulent i 
skoleområdet, men er sam�dig bekymret for om lukning af dag�lbud vil betyde, at vi får sværere ved at 
favne børn med særlige behov – her opfordrer vi �l, at udviklingen følges nøje i�. både medarbejdere og 
forældre. 

Investeringer: Vi synes, at det er godt med investeringer i dedikerede ressourcer �l både sygefravær og 
kørsel og er sikre på at begge dele nok skal give posi�vt udbyte, også på bundlinjen på sigt.  

Reelle besparelser:  I forhold �l de foreslåede konkrete besparelser med baggrund i hhv. reduceret 
sygefravær og digitalisering er vi nysgerrige på, hvordan indsatserne skal blive �l reelle økonomiske 
gevinster inden for den afsate periode – disse gevinster opnår vi, når der reduceres i personalet, men det 
skal der være opgavemæssig basis for. Vi er nysgerrige på, om gevinsterne reelt kan opnås som beskrevet og 



vi opfordrer stærkt �l, at der er en meget realis�sk �lgang �l dete med en løbende opfølgning og �lpasning, 
så indsatserne ikke ender med at underminere kerneopgaver og trivsel. 

Arbejdsmiljø: MED-udvalget opfordrer afslutende �l, at der i budget 24 også medtænkes, hvordan Sorø 
Kommune som arbejdsplads fremadretet fortsat kan være atrak�v for både nuværende og kommende 
medarbejdere, her tænker vi, at et godt arbejdsmiljø er en væsentlig forudsætning. 

 

Venligst  

 

MED-udvalget fra Børn og Familier medarbejdersiden. 
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